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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Λ’

Τετάρτη 21 Νοεµβρίου 2018



Αθήνα, σήµερα στις 21 Νοεµβρίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 12.39’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥ-
ΚΟΥΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κατ’ αρχάς έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επίκαιρων ερωτήσεων της Πέµπτης 22 Νοεµβρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 161/19-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώ-
ρου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Με
αργούς ρυθµούς σηµαντικά έργα υποδοµών στη Μαγνησία».

2. Η µε αριθµό 169/20-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Αντιµετώπιση επιπτώσεων από την κα-
τασκευή και λειτουργία του αεροδροµίου στο Καστέλι - Αναγκαία
έργα και ανταποδοτικά οφέλη για την περιοχή».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 162/19-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Γιόγιακα
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Εφαρµογή επέκτασης χορήγησης
εξωιδρυµατικού επιδόµατος».

2. Η µε αριθµό 124/5-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρου Καλαφάτη
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Στις τελευταίες θέσεις στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση η Ελλάδα στη φτώχεια και στην παιδική
φτώχεια».

3. Η µε αριθµό 120/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Λιµάνι των
Σκοπίων καθίσταται η Θεσσαλονίκη βάσει της Συµφωνίας των
Πρεσπών».

4. Η µε αριθµό 75/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς  του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Προστασία πληρωµάτων
από εγκατάλειψη πλοίου εσωτερικών πλόων».

5. Η µε αριθµό 1/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Αντω-
νίου Γρέγου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Περί του Μουσείου Μακεδονικού Αγώνα και λοιπών φο-
ρέων, συλλόγων και σωµατείων της Μακεδονίας και του άρθρου
6 της συµφωνίας Ελλάδας - Σκοπίων». 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2117/3-10-2018 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη
Δελή προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Ασφάλιση Πωλητών Λαϊκών
Λαχείων µετά την 1-5-2014 ηµεροµηνία ισχύος της σύµβασης πα-
ραχώρησης του αποκλειστικού δικαιώµατος παραγωγής, λει-
τουργίας, κυκλοφορίας, προβολής και διαχείρισης των κρατικών
λαϊκών λαχείων σε ιδιώτη».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
«Μείωση ασφαλιστικών εισφορών και άλλες διατάξεις».

Επίσης, θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι η εξεταστική επιτροπή
για τη διερεύνηση σκανδάλων στον χώρο της υγείας κατά τα έτη
1997 - 2014, που έχει συσταθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 144 επ.
του Κανονισµού της Βουλής και για την οποία η Ολοµέλεια της
Βουλής έχει ορίσει προθεσµία υποβολής του πορίσµατός της την
23η Νοεµβρίου 2018, ζητεί µε επιστολή της την παράταση της
λειτουργίας της µέχρι την 7η Δεκεµβρίου 2018. Το Σώµα συµφω-
νεί;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το Σώµα συµφώνησε

οµοφώνως.
(Η προαναφερθείσα επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Λ’

Τετάρτη 21 Νοεµβρίου 2018
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών: συζήτηση και λήψη από-
φασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και το άρθρο
83 του Κανονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης της ασυ-
λίας των Βουλευτών κυρίων Παναγιώτη (Πάνου) Καµµένου και
Ιωάννη Σαχινίδη.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση της 8ης Νοεµβρίου 2018,
σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν κατά
πλειοψηφία τη µη άρση της ασυλίας του κ. Παναγιώτη (Πάνου)
Καµµένου. 

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση της 8ης Νοεµβρίου 2018,
σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµό-
φωνα την άρση της ασυλίας του κ. Ιωάννη Σαχινίδη.

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής, κατά τη δια-
δικασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο δεύτερο.

Ο λόγος δίνεται πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή στον
οποίο αφορά η αίτηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων ή στους αναπληρωτές τους.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι σύµφωνα µε την απόφαση
της 7ης Μαρτίου 2018 της Διάσκεψης των Προέδρων για τη δια-
δικασία αυτή έχει ενεργοποιηθεί το νέο σύστηµα ηλεκτρονικής
ονοµαστικής ψηφοφορίας. Υπάρχουν διάφορα έντυπα και χαρτιά
στα έδρανα, τα οποία είναι ενηµερωτικά και αφορούν άλλα πράγ-
µατα. Δεν ψηφίζουµε µε ψηφοδέλτιο και δεν χρησιµοποιείτε τα
χαρτιά που προς ενηµέρωσή σας έχετε µπροστά σας. Γι’ αυτό
να είµαστε συνεννοηµένοι. Η ψηφοφορία θα είναι ηλεκτρονική.

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουµε
σε ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία, όπως σας προανέφερα.

Η πρώτη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Παναγιώτη (Πάνο)
Καµµένο. Η δεύτερη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Ιωάννη
Σαχινίδη. 

Επί της πρώτης αιτήσεως, για τον κ. Καµµένο, υπάρχει συνά-
δελφος που ζητάει τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;

Δεν υπάρχει κάποιος συνάδελφος. 
Επί της δεύτερης αιτήσεως, υπάρχει συνάδελφος που ζητάει

τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;
Επίσης, δεν υπάρχει κάποιος συνάδελφος.
Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει δύο διαφο-

ρετικές υποθέσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών. Κάθε φορά στην
οθόνη εµφανίζεται µία υπόθεση προς ψήφιση. Για να εµφανιστεί
η επόµενη ή η προηγούµενη, πρέπει να πατήσετε το βέλος πάνω,
στο δεξί ή αριστερό µέρος της οθόνης αντίστοιχα.

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλες τις υποθέσεις άρσης ασυ-
λίας. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφο-
φορίας.

Για οποιαδήποτε απορία, απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ, να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΚΑΤΑ ΤΗ ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΤΗΣ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γενικό Λύκειο Ελληνογαλλικής Σχολής «Άγιος
Ιωσήφ». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσω τα παιδιά ότι ήρθαν σε µία φάση που διεξάγε-
ται στη Βουλή ηλεκτρονική ψηφοφορία για κάποιο ζήτηµα και
αυτή την ώρα οι Βουλευτές ψηφίζουν µε ηλεκτρονικό τρόπο στις
συσκευές που έχουν µπροστά τους και καταθέτουν τη γνώµη
τους ηλεκτρονικά. Όταν θα τελειώσει αυτή η διαδικασία θα ανα-
κοινώσουµε τα αποτελέσµατα της ψηφοφορίας. Αυτό κάνουµε
αυτή τη στιγµή. Ενηµερώνω τους µαθητές για να ξέρουν σε ποια
φάση ήρθαν στη Βουλή.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενη-
µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές ή τηλεοµοι-
οτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση,
η οποία θα ακολουθήσει και θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εφόσον έχει ολοκλη-
ρωθεί η ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ) 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί
των αιτήσεων άρσης ασυλίας των συνάδελφων Βουλευτών.

Για την πρώτη υπόθεση του συναδέλφου κ. Παναγιώτη Καµ-
µένου εψήφισαν συνολικά 156 Βουλευτές.

Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 37 Βου-
λευτές.

Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 119 Βου-
λευτές.

Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται.
Για τη δεύτερη υπόθεση του συναδέλφου κ. Ιωάννη Σαχινίδη

εψήφισαν συνολικά 152 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 152 Βου-

λευτές.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής γίνεται δεκτή για

την άρση της ασυλίας του.
Το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ηλεκτρονικής

ψηφοφορίας καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχει ως εξής:

Ονοµατεπώνυµο Κ.Ο Εκλ. Περιφέρεια Ψήφος
Πράξη: Αίτηµα άρσης ασυλίας  για τα αδικήµατα: 1. Της

ψευδούς καταµήνυσης κατά συρροή και  2. Της συκοφαντι-
κής  δυσφήµισης κατ’ εξακολούθηση, κατά συρροή. (ΣΥΝΟ-
ΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:37, OXI:119, ΠΡΝ:0)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ(ΝΑΣΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΑΚΡΙΩΤΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΟΧΙ
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΑΜΥΡΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑ(ΣΙΑ) ΣΥΡΙΖΑ

ΑΧΑΪΑΣ ΟΧΙ
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ ΣΑΒΒΑΣ Ν.Δ. Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ Ν.Δ. ΦΛΩΡΙΝΗΣ ΝΑΙ
ΑΝΤΩΝΙΟΥ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΜΑΘΙΑΣ ΟΧΙ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΟΧΙ
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΛΑΚΩΝΙΑΣ ΟΧΙ
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ ΕΛΕΝΗ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΑΧΜΕΤ ΙΛΧΑΝ ΔΗ.ΣΥ ΡΟΔΟΠΗΣ ΝΑΙ
ΒΑΡΔΑΚΗΣ ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΟΧΙ
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ

ΟΧΙ
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ Ν.Δ. ΗΜΑΘΙΑΣ

ΝΑΙ
ΒΕΤΤΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ ΟΧΙ
ΒΙΤΣΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΟΧΙ
ΒΟΡΙΔΗΣ ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ(ΜΑΚΗΣ) Ν.Δ. ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΒΟΥΛΤΕΨΗ ΣΟΦΙΑ Ν.Δ. Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΒΟΥΤΣΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΒΡΑΝΤΖΑ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ ΟΧΙ
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

ΟΧΙ
ΓΕΝΝΙΑ ΓΕΩΡΓΙΑ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΟΧΙ
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ ΟΛΓΑ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΤΗΣ ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ Α’ ΑΘΗΝΩΝ

ΟΧΙ
ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ ΕΥΣΤΑΘΙΑ(ΕΦΗ) ΣΥΡΙΖΑ

ΗΛΕΙΑΣ ΟΧΙ
ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΣΣΥΡΙΖΑ ΞΑΝΘΗΣ ΟΧΙ
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ν.Δ. ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ ΝΑΙ
ΓΚΑΡΑ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΕΒΡΟΥ ΟΧΙ
ΓΚΙΟΛΑΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΓΟΛΙΔΟΣ ΟΧΙ

ΔΕΔΕΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΔΕΛΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ Κ.Κ.Ε Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΔΕΝΔΙΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΔΗΜΑΡΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ -
ΔΗΜΑΣ ΧΡΙΣΤΟΣΝ.Δ. ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ ΝΑΙ
ΔΟΥΖΙΝΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

ΟΧΙ
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ ΟΧΙ
ΔΡΙΤΣΑΣ ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΟΧΙ
ΔΡΙΤΣΕΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΣΥΡΙΖΑ ΤΡΙΚΑΛΩΝ ΟΧΙ
ΖΕΪΜΠΕΚ ΧΟΥΣΕΪΝ ΣΥΡΙΖΑ ΞΑΝΘΗΣ ΟΧΙ
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ

ΟΧΙ
ΘΕΛΕΡΙΤΗ ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ ΟΧΙ
ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΥΡΙΖΑ ΚΕΦΑΛΛΗ-

ΝΙΑΣ ΟΧΙ
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΖΑΝΗΣ ΟΧΙ
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

ΝΑΙ
ΘΗΒΑΙΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΒΟΙΩΤΙΑΣ ΟΧΙ
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΡΙΖΑ ΛΑΣΙΘΙΟΥ

ΟΧΙ
ΙΓΓΛΕΖΗ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΣΥΡΙΖΑ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΚΑΒΒΑΔΙΑ ΙΩΑΝΝΕΤΑ(ΑΝΝΕΤΑ) ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΟΧΙ
ΚΑΪΣΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΒΡΟΥ ΟΧΙ
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ ΣΤΑΥΡΟΣ Ν.Δ. Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΚΑΜΜΕΝΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΕΞ. Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΟΧΙ
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ ΟΧΙ
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΔΡΑΜΑΣ ΟΧΙ
ΚΑΡΑ-ΓΙΟΥΣΟΥΦ ΑΪΧΑΝ ΣΥΡΙΖΑ ΡΟΔΟΠΗΣ ΟΧΙ
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Ν.Δ. ΑΙΤΩΛΟΑΚΑΡ-

ΝΑΝΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ(ΕΥΗ) ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

ΟΧΙ
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ ΑΝΝΑ Ν.Δ. Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ

ΟΧΙ
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΣ Ν.Δ. Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ(ΦΡΟΣΩ) ΣΥΡΙΖΑ

ΗΜΑΘΙΑΣ ΟΧΙ
ΚΑΡΡΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΚΑΣΤΟΡΗΣ ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΙΕΡΙΑΣ ΟΧΙ
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΣΥΡΙΖΑ

ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ ΟΧΙ
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Ν.Δ. Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

ΝΑΙ
ΚΑΤΣΗΣ ΜΑΡΙΟΣΣΥΡΙΖΑ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ ΟΧΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ ΧΑΡΟΥΛΑ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ

ΝΑΙ
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ ΣΥΜΕΩΝ(ΣΙΜΟΣ) Ν.Δ. ΕΥΒΟΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΣΥΡΙΖΑ

ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ ΟΧΙ
ΚΟΚΚΑΛΗΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΛΑΡΙΣΗΣ ΟΧΙ
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ ΜΑΡΙΑΑΝ.ΕΛ ΣΕΡΡΩΝ ΟΧΙ
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Ν.Δ. ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ

ΝΑΙ
ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ ΕΛΕΝΑ ΑΝ.ΕΛ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΚΟΥΡΑΚΗΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ(ΤΑΣΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΟΧΙ
ΚΥΡΙΤΣΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ ΠΕΤΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ

-
ΚΩΣΤΟΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΩΚΙΔΟΣΟΧΙ
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Κ.Κ.Ε ΛΑΡΙΣΗΣ ΝΑΙ
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ΛΑΠΠΑΣ ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ ΟΧΙ
ΛΙΒΑΝΙΟΥ ΖΩΗ ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΟΧΙ
ΛΥΚΟΥΔΗΣ ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΠΟΤΑΜΙ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΜΑΝΙΑΤΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗ.ΣΥ ΑΡΓΟΛΙΔΟΣ ΝΑΙ
ΜΑΝΙΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΥΚΛΑΔΩΝ ΟΧΙ
ΜΑΝΤΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ ΟΧΙ
ΜΑΡΚΟΥ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ Ν.Δ. Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΜΑΡΤΙΝΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑ Ν.Δ. ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΜΑΥΡΩΤΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ ΘΕΟΔΩΡΑ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

ΟΧΙ
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

ΟΧΙ
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ(ΝΟΤΗΣ) Ν.Δ. ΧΙΟΥ ΝΑΙ
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ ΑΝΔΡΕΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΧΙΟΥ ΟΧΙ
ΜΙΧΕΛΗΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ ΟΧΙ
ΜΟΡΦΙΔΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΒΑΛΑΣΟΧΙ
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΣΥΡΙΖΑ ΡΟΔΟΠΗΣ ΟΧΙ
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ(ΜΑΚΗΣ)ΣΥΡΙΖΑ ΗΛΕΙΑΣ ΟΧΙ
ΜΠΑΛΑΦΑΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΜΠΑΛΛΗΣ ΣΥΜΕΩΝ(ΜΑΚΗΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

ΟΧΙ
ΜΠΑΛΤΑΣ ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥ-

ΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ -
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΧΑΝΙΩΝ ΟΧΙ
ΜΠΑΡΚΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΡΕΒΕΖΗΣ

ΟΧΙ
ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΖΑΝΗΣ ΟΧΙ
ΞΑΝΘΟΣ ΑΝΔΡΕΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΡΕΘΥΜΝΗΣ ΟΧΙ
ΞΥΔΑΚΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΜΑΘΙΑΣ ΟΧΙ
ΠΑΛΛΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΛΕΣΒΟΥ ΟΧΙ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ Ν.Δ. ΚΑΒΑΛΑΣΝΑΙ
ΠΑΝΤΖΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΤΡΙΚΑΛΩΝ

ΟΧΙ
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΟΧΙ
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΚΑΔΙΑΣ -
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΗ.ΣΥ ΑΧΑΪΑΣ ΝΑΙ
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΣΥΡΙΖΑ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

ΟΧΙ
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΒΑΛΑΣΟΧΙ
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΝ.ΕΛ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΟΧΙ
ΠΑΠΠΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΙΛΚΙΣ ΟΧΙ
ΠΟΛΑΚΗΣ ΠΑΥΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΧΑΝΙΩΝ ΟΧΙ
ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ(ΤΑΣΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΟΧΙ
ΡΙΖΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΒΡΟΥ ΟΧΙ
ΣΑΛΜΑΣ ΜΑΡΙΟΣ Ν.Δ. ΑΙΤΩΛΟΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ

ΝΑΙ
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΔΩΔΕΚΑΝΗ-

ΣΟΥ ΟΧΙ
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ ΟΧΙ
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΣΑΜΟΥ ΟΧΙ
ΣΕΛΤΣΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΛΩΡΙΝΗΣ ΟΧΙ
ΣΗΦΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΕΛΛΗΣ ΟΧΙ
ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΤΡΙΚΑΛΩΝ ΟΧΙ
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ(ΠΑΝΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ Β’

ΑΘΗΝΩΝΟΧΙ
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ(ΠΑΝΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΑΤ-

ΤΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΣΚΟΥΦΑ ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΥΡΙΖΑ ΠΙΕΡΙΑΣ ΟΧΙ
ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΧΑΪΑΣ ΟΧΙ
ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ ΕΛΕΝΗ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΟΧΙ
ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΥΡΙΖΑ ΣΕΡΡΩΝ ΟΧΙ

ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΞΑΝΘΗΣ ΟΧΙ
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ Κ.Κ.Ε ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ

ΝΑΙ
ΣΥΡΙΓΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΥΚΛΑΔΩΝ ΟΧΙ
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣΣΥΡΙΖΑ ΚΥΚΛΑΔΩΝ ΟΧΙ
ΤΑΣΣΟΣ ΣΤΑΥΡΟΣ Κ.Κ.Ε ΛΕΣΒΟΥ ΝΑΙ
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ ΟΛΥΜΠΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ ΟΧΙ
ΤΖΑΚΡΗ ΘΕΟΔΩΡΑ ΣΥΡΙΖΑ ΠΕΛΛΗΣ ΟΧΙ
ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΙΕΡΙΑΣ ΟΧΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΣΕΡΡΩΝ ΝΑΙ
ΤΟΣΚΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΤΡΑΓΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ Ν.Δ. Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΝΑΙ
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΟΧΙ
ΤΣΙΡΚΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΤΗΣ ΟΧΙ
ΤΣΙΡΩΝΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΤΣΟΓΚΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ ΟΧΙ
ΦΑΜΕΛΛΟΣ ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΟΧΙ
ΦΙΛΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΟΧΙ
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ

ΟΧΙ
ΦΩΤΗΛΑΣ ΙΑΣΩΝΑΣ Ν.Δ. ΑΧΑΪΑΣ ΝΑΙ
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ ΜΑΞΙΜΟΣ Ν.Δ. ΛΑΡΙΣΗΣ ΝΑΙ
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

ΟΧΙ
ΨΥΧΟΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ ΟΧΙ
Πράξη: Αίτηµα άρσης ασυλίας για το αδίκηµα της ψευδούς

καταµήνυσης. (ΣΥΝΟΛΙΚΑ ΨΗΦΟΙ: NAI:152, OXI:0, ΠΡΝ:0)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ(ΝΑΣΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΑΚΡΙΩΤΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΝΑΙ
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΑΜΥΡΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑ(ΣΙΑ) ΣΥΡΙΖΑ

ΑΧΑΪΑΣ ΝΑΙ
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ ΣΑΒΒΑΣ Ν.Δ. Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ Ν.Δ. ΦΛΩΡΙΝΗΣ ΝΑΙ
ΑΝΤΩΝΙΟΥ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΜΑΘΙΑΣ ΝΑΙ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΝΑΙ
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΛΑΚΩΝΙΑΣ ΝΑΙ
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ ΕΛΕΝΗ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΑΧΜΕΤ ΙΛΧΑΝ ΔΗ.ΣΥ ΡΟΔΟΠΗΣ ΝΑΙ
ΒΑΡΔΑΚΗΣ ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΝΑΙ
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ Ν.Δ. ΗΜΑΘΙΑΣ

ΝΑΙ
ΒΕΤΤΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ ΝΑΙ
ΒΙΤΣΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΝΑΙ
ΒΟΡΙΔΗΣ ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ(ΜΑΚΗΣ) Ν.Δ. ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΒΟΥΛΤΕΨΗ ΣΟΦΙΑ Ν.Δ. Β’ ΑΘΗΝΩΝ -
ΒΟΥΤΣΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΒΡΑΝΤΖΑ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ ΝΑΙ
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

ΝΑΙ
ΓΕΝΝΙΑ ΓΕΩΡΓΙΑ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΝΑΙ
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ ΟΛΓΑ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΤΗΣ ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΜΑΡΙΟΣ ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ Α’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ ΕΥΣΤΑΘΙΑ(ΕΦΗ) ΣΥΡΙΖΑ

ΗΛΕΙΑΣ ΝΑΙ
ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΣΣΥΡΙΖΑ ΞΑΝΘΗΣ ΝΑΙ
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ν.Δ. ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ ΝΑΙ
ΓΚΑΡΑ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΕΒΡΟΥ ΝΑΙ
ΓΚΙΟΛΑΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΓΟΛΙΔΟΣ ΝΑΙ
ΔΕΔΕΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΔΕΛΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ Κ.Κ.Ε Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΔΕΝΔΙΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ Ν.Δ. Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΔΗΜΑΡΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
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ΔΗΜΑΣ ΧΡΙΣΤΟΣΝ.Δ. ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ ΝΑΙ
ΔΟΥΖΙΝΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

ΝΑΙ
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ -
ΔΡΙΤΣΑΣ ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ -
ΔΡΙΤΣΕΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΣΥΡΙΖΑ ΤΡΙΚΑΛΩΝ ΝΑΙ
ΖΕΪΜΠΕΚ ΧΟΥΣΕΪΝ ΣΥΡΙΖΑ ΞΑΝΘΗΣ ΝΑΙ
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ

ΝΑΙ
ΘΕΛΕΡΙΤΗ ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ ΝΑΙ
ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΥΡΙΖΑ ΚΕΦΑΛΛΗ-

ΝΙΑΣ ΝΑΙ
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΖΑΝΗΣ ΝΑΙ
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

ΝΑΙ
ΘΗΒΑΙΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΒΟΙΩΤΙΑΣ ΝΑΙ
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΡΙΖΑ ΛΑΣΙΘΙΟΥ

ΝΑΙ
ΙΓΓΛΕΖΗ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΣΥΡΙΖΑ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΚΑΒΒΑΔΙΑ ΙΩΑΝΝΕΤΑ(ΑΝΝΕΤΑ) ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΚΑΪΣΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΒΡΟΥ ΝΑΙ
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ ΣΤΑΥΡΟΣ Ν.Δ. Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΚΑΜΜΕΝΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΕΞ. Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΝΑΙ
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ ΝΑΙ
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΔΡΑΜΑΣ ΝΑΙ
ΚΑΡΑ-ΓΙΟΥΣΟΥΦ ΑΪΧΑΝ ΣΥΡΙΖΑ ΡΟΔΟΠΗΣ ΝΑΙ
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Ν.Δ. ΑΙΤΩΛΟΑΚΑΡ-

ΝΑΝΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ(ΕΥΗ) ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

ΝΑΙ
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ ΑΝΝΑ Ν.Δ. Β’ ΑΘΗΝΩΝ -
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ

ΝΑΙ
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΣ Ν.Δ. Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ -
ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ(ΦΡΟΣΩ) ΣΥΡΙΖΑ

ΗΜΑΘΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΑΡΡΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΚΑΣΤΟΡΗΣ ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΙΕΡΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΣΥΡΙΖΑ

ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Ν.Δ. Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

-
ΚΑΤΣΗΣ ΜΑΡΙΟΣΣΥΡΙΖΑ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΑΤΣΙΚΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ ΧΑΡΟΥΛΑ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΗ.ΣΥ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ

ΝΑΙ
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ ΣΥΜΕΩΝ(ΣΙΜΟΣ) Ν.Δ. ΕΥΒΟΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΣΥΡΙΖΑ

ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ ΝΑΙ
ΚΟΚΚΑΛΗΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΑΝ.ΕΛ ΛΑΡΙΣΗΣ ΝΑΙ
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ ΜΑΡΙΑΑΝ.ΕΛ ΣΕΡΡΩΝ ΝΑΙ
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Ν.Δ. ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ

ΝΑΙ
ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ ΕΛΕΝΑ ΑΝ.ΕΛ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΚΟΥΡΑΚΗΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ(ΤΑΣΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΚΥΡΙΤΣΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ ΠΕΤΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ

ΝΑΙ
ΚΩΣΤΟΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ ΗΛΙΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΩΚΙΔΟΣΝΑΙ
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ Κ.Κ.Ε ΛΑΡΙΣΗΣ ΝΑΙ
ΛΑΠΠΑΣ ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ ΝΑΙ
ΛΙΒΑΝΙΟΥ ΖΩΗ ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΝΑΙ
ΛΥΚΟΥΔΗΣ ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΠΟΤΑΜΙ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΜΑΝΙΑΤΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗ.ΣΥ ΑΡΓΟΛΙΔΟΣ ΝΑΙ
ΜΑΝΙΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΥΚΛΑΔΩΝ ΝΑΙ

ΜΑΝΤΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ ΝΑΙ
ΜΑΡΚΟΥ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ Ν.Δ. Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΜΑΡΤΙΝΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑ Ν.Δ. ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΜΑΥΡΩΤΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΟΤΑΜΙ ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ ΘΕΟΔΩΡΑ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

ΝΑΙ
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

ΝΑΙ
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ(ΝΟΤΗΣ) Ν.Δ. ΧΙΟΥ ΝΑΙ
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ ΑΝΔΡΕΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΧΙΟΥ -
ΜΙΧΕΛΗΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ ΝΑΙ
ΜΟΡΦΙΔΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΒΑΛΑΣΝΑΙ
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΣΥΡΙΖΑ ΡΟΔΟΠΗΣ ΝΑΙ
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ(ΜΑΚΗΣ)ΣΥΡΙΖΑ ΗΛΕΙΑΣ ΝΑΙ
ΜΠΑΛΑΦΑΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΜΠΑΛΛΗΣ ΣΥΜΕΩΝ(ΜΑΚΗΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

ΝΑΙ
ΜΠΑΛΤΑΣ ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥ-

ΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΧΑΝΙΩΝ ΝΑΙ
ΜΠΑΡΚΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΡΕΒΕΖΗΣ

ΝΑΙ
ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΖΑΝΗΣ ΝΑΙ
ΞΑΝΘΟΣ ΑΝΔΡΕΑΣ ΣΥΡΙΖΑ ΡΕΘΥΜΝΗΣ ΝΑΙ
ΞΥΔΑΚΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΗΜΑΘΙΑΣ ΝΑΙ
ΠΑΛΛΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΛΕΣΒΟΥ ΝΑΙ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ Ν.Δ. ΚΑΒΑΛΑΣΝΑΙ
ΠΑΝΤΖΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΤΡΙΚΑΛΩΝ

ΝΑΙ
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΚΑΔΙΑΣ ΝΑΙ
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΗ.ΣΥ ΑΧΑΪΑΣ ΝΑΙ
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΣΥΡΙΖΑ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

ΝΑΙ
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΒΑΛΑΣΝΑΙ
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΝ.ΕΛ Β’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΠΑΠΠΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΙΛΚΙΣ ΝΑΙ
ΠΟΛΑΚΗΣ ΠΑΥΛΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΧΑΝΙΩΝ ΝΑΙ
ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ(ΤΑΣΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΕΥΒΟΙΑΣ ΝΑΙ
ΡΙΖΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΕΒΡΟΥ ΝΑΙ
ΣΑΛΜΑΣ ΜΑΡΙΟΣ Ν.Δ. ΑΙΤΩΛΟΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ

ΝΑΙ
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΔΩΔΕΚΑΝΗ-

ΣΟΥ ΝΑΙ
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ ΝΑΙ
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΣΑΜΟΥ ΝΑΙ
ΣΕΛΤΣΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΦΛΩΡΙΝΗΣ ΝΑΙ
ΣΗΦΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΕΛΛΗΣ ΝΑΙ
ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΤΡΙΚΑΛΩΝ ΝΑΙ
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ(ΠΑΝΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ Β’

ΑΘΗΝΩΝΝΑΙ
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ(ΠΑΝΟΣ) ΣΥΡΙΖΑ ΑΤ-

ΤΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΣΚΟΥΦΑ ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΥΡΙΖΑ ΠΙΕΡΙΑΣ ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΧΑΪΑΣ ΝΑΙ
ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ ΕΛΕΝΗ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΝΑΙ
ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΥΡΙΖΑ ΣΕΡΡΩΝ -
ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΞΑΝΘΗΣ ΝΑΙ
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ Κ.Κ.Ε ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ

ΝΑΙ
ΣΥΡΙΓΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΥΚΛΑΔΩΝ ΝΑΙ
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣΣΥΡΙΖΑ ΚΥΚΛΑΔΩΝ ΝΑΙ

1168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΤΑΣΣΟΣ ΣΤΑΥΡΟΣ Κ.Κ.Ε ΛΕΣΒΟΥ ΝΑΙ
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ ΟΛΥΜΠΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ ΝΑΙ
ΤΖΑΚΡΗ ΘΕΟΔΩΡΑ ΣΥΡΙΖΑ ΠΕΛΛΗΣ ΝΑΙ
ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΠΙΕΡΙΑΣ ΝΑΙ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ ΔΗ.ΣΥ ΣΕΡΡΩΝ ΝΑΙ
ΤΟΣΚΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΤΡΑΓΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ Ν.Δ. Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΝΑΙ
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΘΕΣΣΑΛΟ-

ΝΙΚΗΣ ΝΑΙ
ΤΣΙΡΚΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΑΡΤΗΣ ΝΑΙ
ΤΣΙΡΩΝΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ

ΤΣΟΓΚΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ ΝΑΙ
ΦΑΜΕΛΛΟΣ ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΣΥΡΙΖΑ Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣΝΑΙ
ΦΙΛΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ ΝΑΙ
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΣΥΡΙΖΑ Α’ ΑΘΗΝΩΝ

ΝΑΙ
ΦΩΤΗΛΑΣ ΙΑΣΩΝΑΣ Ν.Δ. ΑΧΑΪΑΣ ΝΑΙ
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ ΜΑΞΙΜΟΣ Ν.Δ. ΛΑΡΙΣΗΣ ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα κάνουµε ένα τρίλεπτο διά-
λειµµα για να έλθουν οι εισηγητές των κοµµάτων και να προχω-
ρήσουµε στη νοµοθετική εργασία.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)

1170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Ενσωµάτωση στην ελ-
ληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, σχετικά µε µέτρα για υψηλό
κοινό επίπεδο ασφάλειας συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών
σε ολόκληρη την Ένωση».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 19 Νοεµβρίου 2018 την ψήφιση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. Το Σώµα συµφωνεί;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστασία Γκαρά

για δεκαπέντε λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Αντιπρόεδρε,

κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνοασφά-
λεια αποτελεί έναν από τους σηµαντικότερους πυλώνες της εθνι-
κής ψηφιακής στρατηγικής, καθώς στο µεταβατικό στάδιο της
ψηφιοποίησης, στο οποίο ζούµε και δραστηριοποιούµαστε, η
ασφάλεια και η ανάγκη προστασίας των χρηστών ψηφιακών υπη-
ρεσιών βρίσκεται ψηλά στη λίστα των δικών µας προτεραιοτή-
των.

Σε αυτό το οικοσύστηµα του κυβερνοχώρου η ενσωµάτωση
της παρούσας οδηγίας έρχεται να δηµιουργήσει ένα ασφαλές,
έµπιστο και προστατευόµενο περιβάλλον για τη χώρα µας αλλά
και για την Ευρώπη, διασφαλίζοντας ένα υψηλό επίπεδο ασφά-
λειας συστηµάτων και πληροφοριών.

Η οδηγία αυτή, γνωστή ως NIS, δεν είναι ένα απλό νοµοθέ-
τηµα. Είναι ένα πλήρες και επεξεργασµένο λειτουργικό σχέδιο
σε υπηρεσιακό επίπεδο, το οποίο συντονίζει όλους τους αρµό-
διους και εµπλεκόµενους φορείς. Καθορίζει ένα πλαίσιο συνερ-
γασίας µεταξύ των επιχειρησιακών αρχών, που είναι αρµόδιες
για την κυβερνοασφάλεια, ενώ εφαρµόζει ένα σχέδιο ενηµέρω-
σης και αντιµετώπισης φαινοµένων βάσει κινδύνου όσον αφορά
τις υπηρεσίες ζωτικής σηµασίας στους τοµείς της ενέργειας, των
χρηµατοπιστωτικών υπηρεσιών, των µεταφορών, της υγείας, της
ύδρευσης, των ψηφιακών υπηρεσιών και των τραπεζών.

Στο σηµείο αυτό έχει αξία να κάνουµε µία εκτενέστερη ανα-
φορά στη σηµασία της κυβερνοασφάλειας.

Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να κατανοήσουµε πως µε την εφαρ-
µογή της συγκεκριµένης οδηγίας ερχόµαστε να καλύψουµε το
κενό που υπάρχει για την ασφάλεια και την προστασία των δε-
δοµένων που διαχειρίζονται οι κρίσιµες υποδοµές της εκάστοτε
χώρας αλλά και οι επιχειρήσεις παροχής ψηφιακών υπηρεσιών.

Δεν πρόκειται, λοιπόν, για διατάξεις οι οποίες επιλύουν ένα
πρόβληµα που µπορεί να έχει κάποιος προσωπικός υπολογιστής
ή κάποια κλοπή προσωπικών δεδοµένων. Πρόκειται για τη δια-
χείριση συµβάντων, τα οποία επηρεάζουν µεγάλο αριθµό πολι-
τών, διαταράσσουν τις λειτουργίες µεγάλων υπηρεσιών και
δοµών και µπορεί να έχουν σοβαρό αντίκτυπο στις οικονοµικές
και κοινωνικές δραστηριότητες του συνόλου της κοινωνίας µας.

Στην ψηφιακή εποχή, µε έντονο το φαινόµενο του κυβερνοπο-
λέµου, υπάρχει µεγάλη ανάγκη επαρκούς καταγραφής και αξιο-
λόγησης τέτοιων συµβάντων, καθώς έχει παρατηρηθεί πως οι
αρχές ενηµερώνονται για πολύ λιγότερα κυβερνοεγκλήµατα απ’
όσα πραγµατοποιούνται. Το γεγονός αυτό αποτελεί τροχοπέδη
τόσο για την πρόληψη, όσο και για την αποτελεσµατική αντιµε-
τώπιση τέτοιων φαινοµένων.

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή ασχολούµαστε µε την ασφάλεια υψη-
λού επιπέδου η Διεύθυνση Κυβερνοάµυνας του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας καθίσταται η κατάλληλη και άµεση οµάδα από-
κρισης για τα συµβάντα αυτά.

Η συγκεκριµένη διεύθυνση είναι µία δοµή, η οποία έχει ήδη
αναπτύξει εργαλεία και δυνατότητες, ώστε να ανταποκρίνεται σε
απειλές και κυβερνοεπιθέσεις τέτοιου τύπου.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφέρω για ακόµη µία φορά
πως η πολιτική της Κυβέρνησής µας, οι στόχοι του Υπουργείου
αλλά και της Γενικής Γραµµατείας Ψηφιακής Πολιτικής επικεν-
τρώνονται στη θωράκιση των κρίσιµων υποδοµών της χώρας από
τις κυβερνοαπειλές, καθώς δουλεύουµε συστηµατικά, ώστε η
χώρα µας να γίνει ένας κόµβος µεταφορών και τηλεπικοινωνιών,
ένας κόµβος εµπορίου.

Για τον λόγο αυτόν η διασφάλιση αξιόπιστων και σύγχρονων
δικτύων αποτελεί για εµάς ζήτηµα πρώτης προτεραιότητας. 

Ταυτόχρονα, δίνουµε ιδιαίτερη σηµασία στην καλλιέργεια κλί-
µατος εµπιστοσύνης στους πολίτες, καθώς αυτοί είναι που θα
κληθούν να προβούν σε ψηφιακές συναλλαγές, οι οποίες, µε τη
σειρά τους, αποτελούν προϋπόθεση για την ανάπτυξη της ψη-
φιακής οικονοµίας.

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργεί ένα ενισχυ-
µένο πλαίσιο ασφάλειας για συστήµατα δικτύου και πληροφοριών,
σε εναρµόνιση µε τα υπόλοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ορίζει τρεις εθνικές αρχές και το πλαίσιο λειτουργίας τους,
την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, το Εθνικό Ενιαίο Κέντρο
Επαφής, αρχές που ήδη έχουν συσταθεί στο Υπουργείο Ψηφιακής
Πολιτικής, ενώ η τρίτη, η Διεύθυνση Κυβερνοάµυνας, στην οποία
έχουµε αναφερθεί, ορίζεται ως αρµόδια αρχή για την άµεση αν-
ταπόκριση σε περιστατικά ασφάλειας.

Το παρόν σχέδιο νόµου αφορά σε κρίσιµους τοµείς της κοινω-
νικοοικονοµικής ζωής, ενέργεια, µεταφορές, τράπεζες, χρηµατο-
πιστωτικές υπηρεσίες, υγεία, πόσιµο νερό, ψηφιακές υποδοµές.
Επίσης, καθορίζει τους εµπλεκόµενους ιδιωτικούς και δηµόσιους
Φορείς Εκµετάλλευσης Βασικών Υπηρεσιών, τους ΦΕΒΥ, καθώς
επίσης και τα κριτήρια που ορίζουν τα σοβαρά περιστατικά ασφά-
λειας.

Η σοβαρότητα των συµβάντων, για τα οποία απαιτείται γνω-
στοποίηση, κρίνεται από τον αριθµό των χρηστών που επηρεά-
ζονται από τη διατάραξη, από τη διάρκεια των συµβάντων και
από το γεωγραφικό εύρος της περιοχής που επηρεάζονται.

Τέλος, προβλέπει υποχρεώσεις κοινοποίησης συµβάντων για
τους ΦΕΒΥ και τους παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών προς το
κράτος και λήψης µέτρων προστασίας. Σε περίπτωση µη συµ-
µόρφωσης ορίζει χρηµατικά πρόστιµα που φτάνουν έως και τα
200.000 ευρώ, εάν υπάρχει υποτροπή σε κάποια υπόθεση.

Συγκεκριµένα, στο πρώτο κεφάλαιο περιγράφεται το πεδίο
εφαρµογής του σχετικού νόµου. Στο δεύτερο άρθρο αναλύονται
οι ειδικοί περιορισµοί για την επεξεργασία των προσωπικών δε-
δοµένων και στο τρίτο άρθρο παρατίθενται οι απαραίτητοι ορι-
σµοί. Με το τέταρτο άρθρο εισάγεται η έννοια των βασικών
κρίσιµων υποδοµών και ο τρόπος χαρακτηρισµού τους. Σε συν-
δυασµό µε αυτούς, στο πέµπτο άρθρο περιγράφονται αναλυτικά
οι παράµετροι που κατ’ ελάχιστο λαµβάνονται υπ’ όψιν για τον
ορισµό σοβαρών συµβάντων.

Ακολούθως, στο δεύτερο κεφάλαιο περιγράφονται οι τρεις αρ-
µόδιες αρχές που αναφέραµε πιο πριν. Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι
πως δεν συστήνονται νέες υπηρεσίες και υποδοµές, µε αποτέ-
λεσµα να µην επιβαρύνεται το δηµοσιονοµικό κόστος.

Στο τρίτο και τέταρτο κεφάλαιο περιγράφονται οι υποχρεώ-
σεις των ΦΕΒΥ και των παρόχων ψηφιακών υπηρεσιών ως προς
την τήρηση απαιτήσεων ασφάλειας και ως προς την κοινοποίηση
των συµβάντων ασφαλείας καθώς και ο έλεγχος αυτών, ενώ στο
άρθρο 13 ρυθµίζονται θέµατα διασυνοριακής παροχής υπηρε-
σιών.

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να επισηµάνω πως η εθνική ψηφιακή
στρατηγική βασίζεται σε δύο βασικούς πυλώνες:

Ο πρώτος πυλώνας, στον οποίο βασίζεται η στρατηγική είναι
η κυβερνοασφάλεια, η οποία εξασφαλίζεται µε την παρούσα
οδηγία, καθώς συνιστά πυλώνα εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Πο-
λιτικής Κυβερνοασφάλειας. Στο πλαίσιο αυτό σηµειώνεται ότι
έχει ήδη εγκριθεί η εθνική στρατηγική κυβερνοασφάλειας, µε αρ-
µόδιο φορέα την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας.

Η αρχή αυτή, ως φορέας υψηλού πολιτικού κυβερνητικού επι-
πέδου µε εξειδικευµένα στελέχη, παρακολουθεί και υλοποιεί τις
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δράσεις της εθνικής στρατηγικής κυβερνοασφάλειας και είναι
αρµόδια για τον συντονισµό µεταξύ των φορέων που δραστηριο-
ποιούνται στην Ελλάδα στον τοµέα της ασφάλειας στον κυβερ-
νοχώρο.

Ο δεύτερος πυλώνας, στον οποίον βασίζεται η στρατηγική,
είναι ο ευρωπαϊκός οργανισµός για την ασφάλεια δικτύων και
πληροφοριών, γνωστός ως ENISA. Ο εν λόγω οργανισµός ανα-
βαθµίστηκε ως προς τον ρόλο του και την εντολή που έχει από
την Ευρωπαϊκή Ένωση για τον χαρακτήρα του και τις αυξηµένες
του ευθύνες. Είναι, βέβαια, ιδιαίτερα θετικό το γεγονός πως όχι
µόνο βρίσκεται στην Ελλάδα, αλλά καταφέραµε η χώρα µας να
µετατραπεί σε µόνιµη έδρα του οργανισµού.

Πρόκειται, λοιπόν, για µια ιδιαίτερα σηµαντική εξέλιξη, καθώς
ο ENISA θα προσελκύσει υψηλών προσόντων ανθρώπινο δυνα-
µικό απ’ όλη την Ευρώπη και θα παίξει κοµβικό ρόλο στην πρό-
ληψη και αντιµετώπιση των κυβερνοεπιθέσεων, την τυποποίηση
και τη διαχείριση των κινδύνων ασφαλείας, ενώ ορίζεται ως Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Κυβερνοασφάλειας.

Είναι λογικό να εγείρονται ερωτήµατα σε ό,τι αφορά τον προ-
ϋπολογισµό, καθώς ανατίθενται στα Υπουργεία κρίσιµες δρά-
σεις. Όµως, όπως µας ενηµέρωσε και ο Υπουργός, ο κ. Παππάς,
κατά τη διάρκεια της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης, Παραγω-
γής και Εµπορίου, όπου συζητήθηκε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, ήδη έχει ξεκινήσει η αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων
από το πρόγραµµα «HORIZON 2020». 

Υπάρχουν, επίσης, τρία προγράµµατα τα οποία αξιοποιεί το
ΓΕΕΘΑ και ένα πρόγραµµα που αξιοποιεί το Υπουργείο Ψηφια-
κής Πολιτικής, προγράµµατα τα οποία έχουν ήδη ξεκινήσει να
υλοποιούνται και εκταµιεύουν τα ανάλογα ποσά.

Όπως αναφέρεται και στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, η ενδεχόµενη δαπάνη για τις αυξηµένες αρµοδιό-
τητες δύναται να καλυφθεί από επιπλέον ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα και κονδύλια.

Κλείνοντας αυτή την εισήγηση, θα ήθελα να αναφέρω ότι τα
τελευταία χρόνια, µε την πολιτική που ακολουθείται από το
Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, η χώρα µας χαράσσει διαφορε-
τική πορεία σε ό,τι αφορά τον χώρο των ψηφιακών τεχνολογιών.
Έχουν αναληφθεί σηµαντικές πρωτοβουλίες όχι µόνο στον χώρο
του διαστήµατος και της κυβερνοασφάλειας, αλλά υλοποιούνται
και δράσεις στον χώρο της επιστήµης, της καινοτοµίας, αλλά και
της καθηµερινότητας των πολιτών.

Χαρακτηριστικά και µε πολλαπλασιαστικά οφέλη για την κοι-
νωνία και την οικονοµία είναι η ψηφιοποίηση του δηµόσιου
τοµέα, το κεντρικό σύστηµα διακίνησης εγγράφων µε αποµακρυ-
σµένες ψηφιακές υπογραφές αλλά και ο ψηφιακός µετασχηµα-
τισµός του γεωργικού τοµέα. 

Στο τελευταίο θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα, καθώς η Κυβέρ-
νησή µας έχει θέσει ως κύριο στόχο τη µετάβαση της ελληνικής
οικονοµίας και της αγροτικής παραγωγής από την παραδοσιακή
καλλιέργεια σε σύγχρονες µεθόδους µέσω των νέων τεχνολο-
γιών. Ήδη έχει προκηρυχθεί το έργο και σύντοµα το πρόγραµµα
θα γίνει κτήµα τετρακοσίων πενήντα χιλιάδων αγροτών.

Σύµφωνα µε τον σχεδιασµό της δράσης, εξίµισι χιλιάδες επί-
γειοι σταθµοί θα παρακολουθούν καλλιέργειες σε δεκαπέντε
εκατοµµύρια στρέµµατα, θα συλλέγουν δεδοµένα για το έδαφος,
τον αέρα και το νερό, τα οποία στη συνέχεια θα αξιοποιούνται,
ώστε να δίνονται εξειδικευµένες συµβουλές για κάθε χωράφι ξε-
χωριστά και σε κάθε καλλιεργητή ξεχωριστά. Ο αγρότης πλέον
θα µπορεί να λαµβάνει µε ένα απλό µήνυµα στο κινητό του ενη-
µερώσεις για ακραία καιρικά φαινόµενα και συµβουλές άρδευ-
σης καθώς και προστασίας της παραγωγής του. Επίσης, τα
δεδοµένα θα είναι ανοικτά για ακαδηµαϊκούς σκοπούς αλλά και
για τον ιδιωτικό τοµέα, µε τις αρµόζουσες συµβάσεις και συνερ-
γασίες που απαιτούνται να γίνουν.

Η δράση της «ευφυούς γεωργίας», όπου έχει εφαρµοστεί πι-
λοτικά, έχει αποφέρει µείωση κόστους για τους αγρότες έως και
45%. Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός και ο εκσυγχρονισµός του
αγροτικού τοµέα αποτελεί µονόδροµο. Γι’ αυτό και πρέπει να
αξιοποιούνται όλα τα δηµόσια εργαλεία προς αυτή την κατεύ-
θυνση.

Σε αυτό το πλαίσιο και έξω από τη µέγγενη των µνηµονίων, έρ-

χεται να προστεθεί και η τροπολογία που αναµένεται να κατατε-
θεί σήµερα ή τις επόµενες ηµέρες και αφορά στην κατάργηση
της υποχρέωσης καταβολής τέλους επιτηδεύµατος για µία σειρά
από επαγγελµατικές οµάδες και κυρίως τους αγρότες.

Εξαιρούνται, λοιπόν -όπως έχει ανακοινώσει και ο Πρωθυ-
πουργός στη ΔΕΘ- από την υποχρέωση καταβολής τέλους επι-
τηδεύµατος από το φορολογικό έτος 2018 και εφεξής, οι
αγρότες που είναι µέλη αγροτικών συνεταιρισµών, οι ίδιοι οι
αγροτικοί συνεταιρισµοί, οι σχολικοί συνεταιρισµοί, οι φορείς
κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας µε τη µορφή ΚΟΙΝΣΕΠ
καθώς και τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα και οι νοµικές οντότητες
που βρίσκονται σε κατάσταση εκκαθάρισης, πτώχευσης ή σε
αδράνεια. 

Αυτό είναι ένα από τα πολλά θετικά µέτρα τα οποία ανακοί-
νωσε ο Πρωθυπουργός, το οποίο αποκαθιστά αδικίες και ελα-
φρύνει οικονοµικά ένα µεγάλο µέρος επαγγελµατιών και
αγροτών, συνυπολογίζοντας και τη µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών, σχέδιο νόµου το οποίο ψηφίστηκε την προηγούµενη
εβδοµάδα από τις επιτροπές.

Η έξοδος, λοιπόν, της χώρας από το καθεστώς των µνηµονίων
δεν είναι «ένα πουκάµισο αδειανό», όπως συχνά υποστηρίζει η
Αντιπολίτευση. Η έξοδος από τα µνηµόνια δίνει τη δυνατότητα
πολιτικών που στηρίζουν την ελληνική κοινωνία και παραγωγή,
ανοίγοντας νέες προοπτικές για τους συµπολίτες µας.

Το «τέταρτο µνηµόνιο» που τόσο πόθησε η Αντιπολίτευση και
διαφήµισε, για εµάς είναι ένα ισχυρό συµβόλαιο µε την κοινωνία
για τη βελτίωση των συνθηκών ζωής και την αλλαγή πορείας της
χώρας. Και σήµερα είναι γεγονός. Είναι γεγονός και σας καλούµε
να το υπερψηφίσετε, µαζί µε όλα τα υπόλοιπα θετικά µέτρα και
σχέδια νόµου τα οποία έρχονται στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ ιδιαιτέρως.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστασία Γκαρά.

Να καλέσω στο Βήµα τον κ. Ανδρέα Κατσανιώτη, εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας, για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην ξεκινήσω µιλώντας για

τους αγρότες, µιας και ακούσαµε στο κλείσιµο της οµιλίας της
εισηγήτριας του ΣΥΡΙΖΑ -της πολύ καλής συναδέλφου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ- για τα καλά που έρχονται για τους αγρότες. Αφού η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ κατήργησε τον ΟΓΑ, αφού αύξησε τον
ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια και µετά λέει ότι τον ξαναµείωσε και
πανηγυρίζει, αφού έφερε τον φόρο κατανάλωσης στο κρασί, το
οποίο διέλυσε ένα µεγάλο κοµµάτι της παραγωγής και εξαγωγής
κρασιού της χώρας, αφού το πετρέλαιο πια δεν έχει την ατέλεια
που είχε για τους αγρότες, έρχεται τώρα και λέει ότι θα τους
δώσει µία ψηφιακή πλατφόρµα. 

Όπως είπα και την προηγούµενη φορά -θα έχουµε πολύ χρόνο
να µιλήσουµε για την ψηφιακή πλατφόρµα που ετοιµάζεται- αν
δεν δώσουµε στους αγρότες καλές λειτουργίες του κράτους,
όπως είναι η αγροτική ασφάλιση -αυτή τη στιγµή ο ΕΛΓΑ δεν κου-
βεντιάζει καν το τι συµβαίνει µε την ελαιοπαραγωγή- αν δεν δώ-
σουµε στους αγρότες δυνατότητα πραγµατικής εκπαίδευσης, αν
δεν αλλάξουµε στην ουσία την ηλικία και τις γνώσεις του αγρο-
τικού πληθυσµού της χώρας, κινδυνεύουµε να κάνουµε ψηφια-
κές αλλαγές που δεν θα έχουν αντίκρισµα στην παραγωγή. Αυτό
το συνηθίζετε.

Κυρίες και κύριοι, συζητάµε σήµερα -και θυµίζω ότι είναι 21
Νοεµβρίου- την ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία µιας κοι-
νής οδηγίας που αφορά τα µέτρα ασφαλείας στα συστήµατα δι-
κτύου και πληροφοριών, δηλαδή στον κυβερνοχώρο.

Όλοι ξέρουµε -όχι απλά από τη σηµασία που δίδει η Ευρώπη
στην ασφάλεια στον κυβερνοχώρο- πόσο σηµαντική είναι αυτή
η ασφάλεια, ειδικά όταν µιλάµε για κράτη και κρατικούς φορείς.
Μόνο που η συγκεκριµένη οδηγία άρχισε να ισχύει τον Αύγουστο
το 2016. Και ενώ τα κράτη είχαν περιθώριο είκοσι ενός µηνών για
να την ενσωµατώσουν στο εθνικό τους δίκαιο -δηλαδή µέχρι τον
Μάιο του 2018- η Ελλάδα είναι µάλλον η τελευταία χώρα που το
πράττει, µε χαρακτηριστική καθυστέρηση και αφού έλαβε από
τις 19 Ιουλίου προειδοποιητική επιστολή από την Ευρωπαϊκή
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Ένωση. 
Δεν είναι, όµως, µόνο η καθυστέρηση. Εξάλλου, δεν είναι η

πρώτη τού Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, που υπό την ηγεσία
του κ. Παππά µάλλον «υπουργείο παλινωδιών» θα έπρεπε να λέ-
γεται. Είναι και το ότι το νοµοσχέδιο δεν τέθηκε ποτέ σε δηµόσια
διαβούλευση. Ψιλά γράµµατα, γιατί τον κ. Παππά άλλα τον νοι-
άζουν, είτε τώρα ως Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινω-
νιών και Ενηµέρωσης είτε παλιότερα ως Υπουργό Επικρατείας. 

Τι τον νοιάζει; Όλη η Ελλάδα έχει καταλάβει ότι ο κ. Παππάς
είναι ο Υπουργός προπαγάνδας του ΣΥΡΙΖΑ. Η µόνη του έγνοια
από την αρχή µέχρι τώρα είναι πώς θα καταφέρει ο ΣΥΡΙΖΑ να
ελέγξει πλήρως τον χώρο των µέσων ενηµέρωσης. Δικό του δη-
µιούργηµα είναι η νέα ΕΡΤ, η ΕΡΤ που όλη η χώρα χαρακτηρίζει
πια ως «ΣΥΡΙΖΑ CHANNEL», η ΕΡΤ που µια δηµοσιογράφος της
χαρακτηρίζει µητροπολίτες ως ακροδεξιούς, αλλά εµφανίζεται
ως µετανοούσα Μαγδαληνή όταν απειλείται µε µηνύσεις, η ΕΡΤ
που ένας δηµοσιογράφος της, χωρίς την παραµικρή αιδώ αλλά
και συναίσθηση, χαρακτηρίζει θεωρητικό του φασισµού τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η ΕΡΤ των καρεκλοκέν-
ταυρων συνδικαλιστών, που εξαπολύουν χυδαία επίθεση κατά
του πρώην Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά.

Αλήθεια, τέτοια κατάντια στον δηµόσιο ραδιοτηλεοπτικό
φορέα δεν την έχει ξαναζήσει η χώρα. Και αυτό, κύριε Παππά,
είναι δικό σας έργο! Οι καταγγελίες των ίδιων των δηµοσιογρά-
φων και των στελεχών της ΕΡΤ, που οδήγησαν σε τόσες παραι-
τήσεις, είναι πολύ σοβαρές και αναδεικνύουν τέτοια παρακµή,
που είναι βέβαιο ότι σύντοµα θα απασχολήσουν και τη δικαιο-
σύνη. 

Για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, η προηγούµενη
κυβέρνηση, η κυβέρνηση Σαµαρά, δεν έκλεισε τη δηµόσια τηλε-
όραση. Έκλεισε έναν δηµόσιο φορέα, την ΕΡΤ, που είχε κακο-
φορµίσει. Στη θέση της ΕΡΤ άνοιξε αµέσως ένας νέος δηµόσιος
φορέας, η ΝΕΡΙΤ, που ήταν πολύ πιο υγιής. Και αυτό αποδεικνύε-
ται από το γεγονός ότι είχε πολύ σύντοµα πολύ µεγαλύτερη τη-
λεθέαση από την παλιά ΕΡΤ. Μάλιστα, το 2014 η ΝΕΡΙΤ είχε
υψηλότερα ποσοστά τηλεθέασης απ’ ό,τι έχει η ΕΡΤ σήµερα, που
σπαράσσεται πλέον από τις εσωτερικές φαγωµάρες και τις κα-
ταγγελίες κακοδιοίκησης και σκανδάλων. 

Η ΝΕΡΙΤ τότε ασκούσε κριτική στην κυβέρνηση, ενώ σήµερα
η κυβερνητική προπαγάνδα της νέας ΕΡΤ είναι ανυπόφορη
ακόµα και για τους δικούς σας κυβερνητικούς Βουλευτές κά-
ποιες φορές. Αυτό, όµως, δεν είναι δηµόσια τηλεόραση. Ακόµα
και η σύντοµη µεταβατική περίοδος µεταξύ ΕΡΤ και ΝΕΡΙΤ έγινε
σύµβολο και εργαλείο. Το περίφηµο «µαύρο» έγινε σύµβολο λαϊ-
κισµού και εργαλείο ιδεοληψίας.

Πάντως, για να είµαι ειλικρινής, ο κ. Παππάς προσέφερε και
µια πολύτιµη υπηρεσία. Έδειξε τι πάει να πει πραγµατικά
«µαύρο» στην τηλεόραση, γιατί αυτό που ζούµε σήµερα είναι η
απόλυτη µαύρη προπαγάνδα!

Με αυτά ασχολείται, λοιπόν, ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,
ο άνθρωπος που θα έβαζε τους καναλάρχες να πληρώνουν και
γελάνε και οι κεραίες, όχι βέβαια µόνο για το φιάσκο του διαγω-
νισµού-πλειστηριασµού που έκανε και ο οποίος αποτελεί ένα
ακόµα µνηµείο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αλλά και για τη
ρύθµιση που έκανε µειώνοντας τον φόρο για τα µεγάλα κανάλια
από το 20% στο 5%, την ίδια ώρα, µάλιστα, που στα περιφερει-
ακά κανάλια ο φόρος παραµένει στο 20%. Αυτή είναι η ευαισθη-
σία του Υπουργού για τα περιφερειακά µέσα. Θέλει να τα
διαλύσει. Ένα περιφερειακό µέσο µε το κλειδί στο χέρι πληρώνει
24% ΦΠΑ, 20% φόρο, 2% ΕΔΟΕΑΠ, 2% στη µια εταιρεία πνευ-
µατικών δικαιωµάτων και 2% στην άλλη εταιρεία πνευµατικών δι-
καιωµάτων, σύνολο 50% µε το «καληµέρα». Το κόστος «DIGEA»
εκτός. Τελικά, κύριε Παππά, δίνετε αγώνα να σώσετε τα περιφε-
ρειακά µέσα.

Πού να βρει, λοιπόν, χρόνο ο κ. Παππάς να ασχοληθεί µε την
ασφάλεια στον κυβερνοχώρο και την οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όταν όλη η ενέργεια είναι για το πώς θα γίνει καθεστώς
στον χώρο ενηµέρωσης; Και πώς να καταλάβει ότι στις 7 του πε-
ρασµένου Μαρτίου εγκρίθηκε η υπουργική απόφαση 3218/18, η
Εθνική Στρατηγική Κυβερνοασφάλειας, η οποία σηµειώνει ότι
είναι πλήρως εναρµονισµένη µε την οδηγία του NIS, που όµως

τώρα συζητάµε; Αυτά τα ωραία και άκρως ευτράπελα συµβαί-
νουν στην Ελλάδα των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Τώρα σε ό,τι αφορά την ουσία της οδηγίας και του νοµοσχε-
δίου µάλλον δεν υπάρχουν πολλά να ειπωθούν, αφού αυτό κα-
λύπτει τα ζητήµατα που θέτει η οδηγία. Η οδηγία προτείνει ένα
ευρύ φάσµα µέτρων για την ενίσχυση του επιπέδου ασφάλειας
των συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών, για την εξασφάλιση
υπηρεσιών που είναι ζωτικής σηµασίας για την οικονοµία και την
κοινωνία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειµένου οι χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να είναι καλά προετοιµασµένες και έτοιµες
να χειριστούν και να αντιµετωπίσουν επιθέσεις στον κυβερνο-
χώρο.

Η οδηγία για την ασφάλεια των συστηµάτων δικτύου και πλη-
ροφοριών άρχισε να ισχύει τον Αύγουστο του 2016. Τα κράτη-
µέλη είχαν προθεσµία είκοσι ενός µηνών για να µεταφέρουν την
οδηγία στο εθνικό τους δίκαιο και διέθεταν έξι ακόµα µήνες για
να προσδιορίσουν τους φορείς εκµετάλλευσης των βασικών υπη-
ρεσιών. Η οδηγία περιέχει τους πρώτους νοµικά δεσµευτικούς
κανόνες κυβερνοασφάλειας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και
δηµιουργεί υψηλό ενιαίο επίπεδο ασφάλειας των συστηµάτων δι-
κτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Στις 19-7-2018 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έστειλε προειδοποι-
ητική επιστολή σε δεκαεπτά κράτη-µέλη για να µεταφερθεί πλή-
ρως στην εθνική τους νοµοθεσία το πρώτο κοµµάτι της
νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ασφάλεια στον κυ-
βερνοχώρο, µεταξύ των οποίων, φυσικά, ήταν και η Ελλάδα. Και
αυτή δεν είναι η πρώτη φορά που καθυστερεί το Υπουργείο σας.
Δεν τέθηκε το νοµοσχέδιο σε δηµόσια διαβούλευση, όπως ισχυ-
ριζόσασταν. Επίσης, δεν είναι η πρώτη φορά που δεν ισχύει αυτό
που ισχυρίζεται το Υπουργείο. Και ενώ σήµερα έπρεπε να είχαµε
λήξει και µε τη συζήτηση για τον προσδιορισµό των παρόχων των
βασικών υπηρεσιών, συζητάµε το σχέδιο νόµου για την ενσωµά-
τωση της οδηγίας και µόνο.

Το νοµοσχέδιο καλύπτει τα ζητήµατα που τίθενται από την
οδηγία. Συγκεκριµένα, το πεδίο εφαρµογής τους είναι φορείς εκ-
µετάλλευσης βασικών υπηρεσιών στους τοµείς της ενέργειας,
των µεταφορών, των τραπεζών, της χρηµατοπιστωτικής αγοράς,
της υγείας, του πόσιµου ύδατος και της ψηφιακής υποδοµής και,
δεύτερον, πάροχοι ψηφιακών υπηρεσιών συµπεριλαµβανοµένων
επιχειρήσεων, όπως µηχανές αναζήτησης, πάροχοι, iCloud υπη-
ρεσιών.

Ως Εθνική Αρµόδια Αρχή για την Ασφάλεια των Συστηµάτων
Δικτύου και Πληροφοριών ορίζεται η Διεύθυνση Κυβερνοασφά-
λειας της Γενικής Γραµµατείας Ψηφιακής Πολιτικής του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης.
Αρµόδια οµάδα απόκρισης για τα συµβάντα, που αφορούν την
ασφάλεια των υπολογιστών και είναι υπεύθυνη για τον χειρισµό
κινδύνων και συµβάντων, βάσει επακριβώς καθορισµένης διαδι-
κασίας, είναι η Διεύθυνση Κυβερνοάµυνας του ΓΕΕΘΑ.

Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, σε συνεργασία µε τις ανά
τοµέα βασικής υπηρεσίας αρµόδιες ρυθµιστικές επιτροπές αρχές
και λοιπούς εµπλεκόµενους εθνικούς φορείς, προσδιορίζει για
κάθε τοµέα και υποτοµέα του παραρτήµατος 1, τους φορείς εκ-
µετάλλευσης βασικών υπηρεσιών, που είναι εγκατεστηµένοι στην
ελληνική επικράτεια.

Με απόφαση του Υπουργού, ύστερα από εισήγηση της Εθνι-
κής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, ορίζονται οι φορείς εκµετάλλευ-
σης βασικών υπηρεσιών. Τα κριτήρια για τον προσδιορισµό των
φορέων εκµετάλλευσης είναι ο φορέας να παρέχει υπηρεσία ου-
σιώδη για τη διατήρηση κρίσιµων κοινωνικών ή οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων και η παροχή της υπηρεσίας αυτής να στηρίζεται
σε φορείς της ασφάλειας. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας σε
συνεργασία µε τις ανά τοµέα βασικές υπηρεσίες -αρµόδιες ρυθ-
µιστικές ή εποπτικές αρχές και λοιπούς εµπλεκόµενους φορείς-
καθορίζει τα κριτήρια προσδιορισµού ενός συµβάντος ως σοβα-
ρής διατάραξης.

Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας επικαιροποιεί την εθνική
στρατηγική που έχει εγκριθεί µε την υπουργική απόφαση
3218/2018 του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής και την κοινοποιεί
στην επιτροπή µέσα σε τρεις µήνες από την έγκρισή της από τον
Υπουργό. Σύµφωνα µε την οδηγία θα πρέπει τα κράτη βάσει κρι-
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τηρίων να ορίσουν ποιες επιχειρήσεις παρέχουν βασικής ή ζωτι-
κής σηµασίας υπηρεσίες σε τοµείς όπως η ενέργεια, οι µεταφο-
ρές, η υγεία, οι χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες. Οι επιχειρήσεις
αυτές, καλούµενες και ως φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπη-
ρεσιών, θα πρέπει να λάβουν τα κατάλληλα και αναλογικά τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για τη διαχείριση των κινδύνων, την
αποτροπή και την ελαχιστοποίηση του αντικτύπου συµβάντων
και να κοινοποιούν χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην αρ-
µόδια αρχή συµβάντα µε σοβαρό αντίκτυπο στη συνέχεια των
βασικών υπηρεσιών που παρέχουν. Η σοβαρότητα των συµβάν-
των κρίνεται από τον αριθµό των χρηστών που επηρεάζονται από
τη διατάραξη της βασικής υπηρεσίας, τη διάρκεια του συµβάν-
τος, το γεωγραφικό εύρος της περιοχής που επηρεάζεται από
το συµβάν. 

Η οδηγία επίσης, επιβάλλει στους παρόχους ψηφιακών υπη-
ρεσιών, στους οποίους περιλαµβάνονται τα ηλεκτρονικά κατα-
στήµατα, οι µηχανές αναζήτησης και υπηρεσίες iCloud να
προσδιορίσουν και να λάβουν κατάλληλα και αναλογικά τεχνικά
και οργανωτικά µέτρα για τη διαχείριση των κινδύνων, την απο-
τροπή και την ελαχιστοποίηση του αντικτύπου συµβάντων που
επηρεάζουν την ασφάλεια. 

Η οδηγία επιβάλλει στα κράτη-µέλη να καταστρώσουν µια
εθνική στρατηγική για την ασφάλεια των συστηµάτων δικτύου
και πληροφοριών, να ορίσουν ένα εθνικό κέντρο επαφής για την
ασφάλεια των συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών. Οντότητες
που δεν έχουν προσδιοριστεί ως φορείς εκµετάλλευσης βασικών
πληροφοριών και δεν είναι πάροχοι ψηφιακών υπηρεσιών, µπο-
ρεί να κοινοποιούν σε εθελούσια βάση συµβάντα µε σοβαρές επι-
πτώσεις στην επιχειρησιακή συνέχεια των υπηρεσιών που
παρέχουν.

Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής ύστερα από εισήγηση της
Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας επιβάλλει κυρώσεις σε φυ-
σικό ή νοµικό πρόσωπο σε περίπτωση παραβίασης των διατά-
ξεων του παρόντος νόµου. Με άλλα λόγια, η χώρα αποκτά εθνική
αρχή για την κυβερνοασφάλεια, τη Διεύθυνση Κυβερνοασφά-
λειας της Γενικής Γραµµατείας Ψηφιακής Πολιτικής, ενώ αρµό-
δια οµάδα για τα συµβάντα που αφορούν την ασφάλεια
υπολογιστών είναι η Διεύθυνση Κυβερνοάµυνας του ΓΕΕΘΑ.
Όλα αυτά είναι χρήσιµα και απαραίτητα, προκειµένου το κράτος
να αποκτήσει µια δοµή άµυνας, ένα θώρακα απέναντι στις κυ-
βερνοεπιθέσεις.

Επίσης, σηµαντικό είναι ότι θα οριστούν πλέον οι φορείς εκ-
µετάλλευσης βασικών υπηρεσιών, αλλά και το ότι θα οριστούν
οι επιχειρήσεις που παρέχουν βασικές ή ζωτικής σηµασίας υπη-
ρεσίες σε τοµείς ζωτικής σηµασίας όπως η ενέργεια, οι µεταφο-
ρές, η υγεία, οι χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες.

Ακόµα, η οδηγία επιβάλλει στους παρόχους ψηφιακών υπηρε-
σιών, στους οποίους περιλαµβάνονται τα ηλεκτρονικά καταστή-
µατα, µηχανές αναζήτησης, iCloud υπηρεσίες, να προσδιορίσουν
και να λάβουν κατάλληλα και αναλογικά τεχνικά και οργανωτικά
µέτρα για τη διαχείριση των κινδύνων, την αποτροπή και την ελα-
χιστοποίηση του αντικτύπου συµβάντων που επηρεάζουν την
ασφάλεια.

Τέλος, µάλλον δεν χρειάζεται καν να αναφέρω ότι µέχρι τις 9
Μαΐου του 2018 υποχρεούµαστε να υποβάλουµε έκθεση στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε την αξιολόγηση της συνοχής των προ-
σεγγίσεων των κρατών-µελών κατά προσδιορισµό των φορέων
εκµετάλλευσης και βασικών υπηρεσιών.

Είναι άλλη µια προθεσµία, σε έξι µήνες από σήµερα, που σί-
γουρα θα χάσουµε, εκτός αν ο κ. Παππάς και η Κυβέρνησή του
έχουν αποχωρήσει νωρίτερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ, κύριε
Κατσανιώτη.

Πριν προχωρήσουµε µε έναν ειδικό αγορητή, να καλέσω την
Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου να µας ανα-
πτύξει την τροπολογία που έχει καταθέσει.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Το τέλος επιτηδεύµατος είναι ένα τέλος που επιβλήθηκε τις

µέρες των µνηµονίων. Τι σηµατοδοτούµε σήµερα µε τη συγκε-
κριµένη τροπολογία; Πρώτον, ξεκινάµε σταδιακά να ελαφρύ-
νουµε τις επιχειρήσεις από τα βάρη των µνηµονίων µε τον
δηµοσιονοµικό χώρου που έχουµε, γι’ αυτό είναι και στοχευµένο
και, δεύτερον, την ευαισθησία της Κυβέρνησής µας για τα συ-
νεργατικά σχήµατα και επίσης για τους συνεταιρισµένους αγρό-
τες, οι οποίοι είναι στην πλειοψηφία τους οι µικροί αγρότες. Είναι
ένα από τα µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός µας στη
ΔΕΘ και τις επόµενες µέρες έρχονται και τα επόµενα µέτρα στη
Βουλή για ψήφιση.

Στη συγκεκριµένη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1804 και ειδικό
51, το άρθρο 31 του ν.3986 τροποποιείται ως εξής: Στην περί-
πτωση ε’ της παραγράφου 1, του άρθρου 31, προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο ότι από 1-1-2019 καταργείται η υποχρέωση του
προηγούµενου εδαφίου.

Επίσης, το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 3, του άρθρου
31, αντικαθίσταται ως εξής: Από το φορολογικό έτος 2018, δη-
λαδή το 2019, όταν θα κάνουµε τις φορολογικές δηλώσεις, οι πα-
ρακάτω που θα αναφέρω δεν θα έχουν τέλος επιτηδεύµατος. Και
ποιοι είναι αυτοί; Είναι οι αγρότες, µέλη αγροτικών συνεταιρι-
σµών, που πληρούν τις προϋποθέσεις του άρθρου 8, του
ν.4384/2016, δηλαδή αυτοί που προσκοµίζουν το 80% της παρα-
γωγής τους στους συνεταιρισµούς και οι αγροτικοί συνεταιρι-
σµοί, οι σχολικοί συνεταιρισµοί του άρθρου 46 του ν.1566/1985
-και εδώ θέλω να σταθώ λίγο, γιατί το τελευταίο διάστηµα δηµι-
ουργήθηκε ένα θέµα µε έναν σχολικό συνεταιρισµό στην περιοχή
της Χαλκιδικής και ερχόµαστε και το καταργούµε και αυτό- οι
φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας µε τη µορφή κοι-
νωνικής συνεταιριστικής επιχείρησης, οι ΚΟΙΝΣΕΠ, οι συνεταιρι-
σµοί εργαζοµένων, καθώς και οι επιχειρήσεις ανεξαρτήτως
νοµικής µορφής, που βρίσκονται σε εκκαθάριση, σε πτώχευση ή
αδράνεια. Στην περίπτωση που η αδράνεια δεν καταλαµβάνει
όλο το φορολογικό έτος, εφαρµόζεται αναλογικά µε τους µήνες
που είναι σε αδράνεια. 

Θεωρούµε ότι ξεκινάµε µε ένα µικρό βήµα, αλλά ξετυλίγουµε
το κουβάρι της µείωσης και ελαφρύνουµε τις επιχειρήσεις από
τα βάρη των µνηµονίων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση µπορώ
να κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Υφυπουργέ. 

Κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο ούτως ή άλλως. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Πριν πάρω τον λόγο, θα ήθελα µια δι-

ευκρινιστική ερώτηση να κάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, βεβαίως.

Έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, βλέπω µε ευχαρί-

στηση ότι σε αυτή την τροπολογία, που µόλις µας αναγνώσετε,
αίρετε την υποχρέωση καταβολής τέλους επιτηδεύµατος 500
ευρώ από διάφορες κοινωνικές οµάδες. Φαντάζοµαι ότι το έναυ-
σµα ήταν αυτή η αδιανόητη είδηση που διαβάσαµε πριν δεκα-
πέντε µέρες, ότι ζητήσατε τέλος επιτηδεύµατος από τον
µαθητικό συνεταιρισµό στη Χαλκιδική, ο οποίος καλλιεργούσε
στον κήπο του σχολείου και τους υποχρεώσατε να τον κλείσουν.
Έστω και έτσι, όµως, µε αυτό το βήµα, µπορούµε να θεωρή-
σουµε ότι τα µικρά παιδιά του δηµοτικού σάς έκαναν ένα πολύ
καλό µάθηµα.

Βλέπω, όµως, κάτι το οποίο θα ήθελα να µας το διευκρινίσετε.
Αναφέρατε ότι δεν υπάρχει υποχρέωση καταβολής τέλους επι-
τηδεύµατος στα µέλη των αγροτικών συνεταιρισµών και λοιπά.
Ορθά. 

Ερώτηση: Απαλλάσσονται και οι αγρότες-µέλη των Τοπικών
Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων (ΤΟΕΒ), όπου ανήκουν τρια-
κόσιες χιλιάδες αγρότες, οι οποίοι Τοπικοί Οργανισµοί Εγγείων
Βελτιώσεων υπάγονται σε επίπεδο νοµού στον κάθε φορά ΓΟΕΒ,
Γενικό Οργανισµό Εγγείων Βελτιώσεων, ναι ή όχι; Και σας µιλώ
για άλλες συλλογικές οντότητες όχι για αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς, γιατί ξέρουµε πολύ καλά τι συµβαίνει µε διάφορους
αγροτικούς συνεταιρισµούς. Μιλώ για Τοπικούς Οργανισµούς
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Εγγείων Βελτιώσεων που υπάρχουν, έχουν ΑΦΜ, λειτουργούν,
πληρώνουν οι αγρότες, έχουν φορολογική ενηµερότητα και για
τους οποίους θεωρώ αυτονόητο ότι θα πρέπει να προσθέσετε
µια ακόµα παρέµβαση, έτσι ώστε να απαλλάσσονται του τέλους
επιτηδεύµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Μανιάτη.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κατ’ αρχάς να εξηγήσουµε για τον σχολικό συνεταιρισµό, ως
προς το ότι κλείσαµε τον λαχανόκηπο κ.λπ.. Όλα αυτά είναι πα-
ραφιλολογίες. Οι εφαρµοστικές δεν γίνονται από το Υπουργείο
Οικονοµικών. Γίνονται από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσό-
δων. Εκτός αυτού, η νοµική του µορφή ήταν συνεταιρισµός.
Ακριβώς εδώ ερχόµαστε να θεραπεύσουµε νοµοθετικά. Από εκεί
και πέρα δεν σηµαίνει ότι κλείσαµε κανέναν συνεταιρισµό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αφού έκλεισε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κακώς έκλεισε. Και πού το ξέρετε εσείς, κύριε Μανιάτη, ότι
έκλεισε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μα έκλεισε. Τα παιδιά τα παρέδωσαν.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Όλα αυτά καλλιεργούνται στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Εν
πάση περιπτώσει, ερχόµαστε να το θεραπεύσουµε και µπορούν
να τον ξανανοίξουν, γιατί ξέρουν ότι δεν θα έχουν τέλος επιτη-
δεύµατος. 

Η εφαρµοστική αφορούσε την τακτοποίηση που είχαν κάνει
σύµφωνα µε τις διατάξεις του νόµου και πώς είχε καταχωρηθεί
στο µητρώο τους. Δεν έχει να κάνει µε τη δική µας πολιτική βού-
ληση, ούτε εκείνων που νοµοθετήσανε για τους συγκεκριµένους
συνεταιρισµούς. 

Επίσης, οι αγρότες που είναι στους ΤΟΕΒ δεν σηµαίνει ότι δεν
µπορεί να είναι µέλη σε κάποιους παραγωγικούς συνεταιρι-
σµούς. Εφόσον είναι µέλη σε κάποιους παραγωγικούς συνεται-
ρισµούς και προσκοµίζουν την παραγωγή τους, το 80% θα έχει
την ελάφρυνση. Οι ΤΟΕΒ δεν εµπορεύονται προϊόντα. Δεν είναι
συνεταιρισµοί οι ΤΟΕΒ. Οι ΤΟΕΒ έχουν άλλη δραστηριότητα. 

Αν θέλετε να εξαιρέσουµε την ίδια την οντότητα, τους ΤΟΕΒ,
από το τέλος επιτηδεύµατος να το εξετάσουµε, κύριε Μανιάτη.
Αλλά δεν αφορά τους αγρότες που είναι µέλη των ΤΟΕΒ. Τα
µέλη των ΤΟΕΒ µπορεί να είναι µέλη οποιονδήποτε παραγωγικών
συνεταιρισµών της περιοχής τους. Για την ίδια την οντότητα αν
θέλετε µπορούµε να την εξετάσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ρωτήστε, κύριε Μα-
νιάτη, αυτό που θέλετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, ελέγξτε το
και για τους ΤΟΕΒ. Είµαι βέβαιος ότι θα συµφωνήσετε ότι πρέπει
να το επεκτείνετε. Ευχαριστώ πάντως για την καλή διάθεση να
το δείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίστε, κύριε
Μανιάτη, µε την οµιλία σας ως ειδικός αγορητής της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης. Έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητές συναδέλφισσες και συνά-
δελφοι, συζητούµε σήµερα την οδηγία 1148/2016. Είναι µια πολύ
καλή ευρωπαϊκή οδηγία, η οποία έχει ως στόχο να προωθήσει
την κυβερνοασφάλεια και να βοηθήσει έτσι ώστε να αποτρέπον-
ται κυβερνοεπιθέσεις σε µεγάλα συστήµατα πληροφοριών και
µεγάλα δίκτυα επικοινωνιών. 

Είναι µια οδηγία την οποία είχαµε δουλέψει από το 2013 και
2014. Δήλωσα και στη συζήτηση στην επιτροπή ότι εµείς την
υπερψηφίζουµε κρατώντας πάντα τις επιφυλάξεις µας µην τυχόν
φέρει σωρεία τροπολογιών η Κυβέρνηση στην επί της αρχής συ-
ζήτηση.

Τώρα, ένα ενδιαφέρον, ίσως το πιο ενδιαφέρον, άρθρο της
συγκεκριµένης οδηγίας είναι αυτό στο οποίο αναφέρεται το
ποιος είναι ο αρµόδιος φορέας για την προστασία της χώρας
µας και των συστηµάτων της χώρας από την κυβερνοασφάλεια.

Αυτός ο φορέας, λοιπόν, είναι ένας πανευρωπαϊκός φορέας,
ο ΕΝΙΖΑ, ο οποίος είναι εγκατεστηµένος στο Ηράκλειο Κρήτης.
Από πότε είναι εγκατεστηµένος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Ο ΕΝΙΖΑ, ο σπουδαίος αυτός φορέας αποτροπής των κυβερνο-

επιθέσεων, είναι από την εποχή της κακής κυβέρνησης του
Κώστα Σηµίτη το 2003-2004. Τότε, λοιπόν, η τότε κυβέρνηση του
Κώστα Σηµίτη, κατάφερε και έφερε στην Ελλάδα τον ΕΝΙΖΑ, τον
πανευρωπαϊκό αυτόν οργανισµό που σήµερα ερχόµαστε και του
δίνουµε ακόµη περισσότερες αρµοδιότητες, γιατί έχει τεκµηριώ-
σει εν τοις πράγµασι πια τη δική του σπουδαιότητα.

Βεβαίως, περιττεύει να σχολιάσω όλη αυτή την εκστρατεία λά-
σπης εις βάρος του Κώστα Σηµίτη που εξυφαίνεται από τα υπό-
γεια του Μαξίµου, διότι πια τα έχουµε πει τόσες φορές που είναι
απολύτως σαφές προς τους Έλληνες πολίτες ότι πρόκειται για
συγκεκριµένη ενσυνείδητη επίθεση απέναντι στον Πρωθυπουργό
της Ευρώπης, του εκσυγχρονισµού, των µεγάλων έργων της
χώρας.

Όµως, έχει ενδιαφέρον να σηµειώσω το εξής, για να µην φύγω
από αυτό το θέµα. Αυτή η δήθεν ανεξάρτητη αρχή που ελέγχει
τους τραπεζικούς λογαριασµούς του Κώστα Σηµίτη, ξέρετε, είναι
µια αρχή που διορίζεται από την κυβέρνηση. Η επικεφαλής διο-
ρίστηκε από την κ. Βασιλική Θάνου, εγκαταβιούσα αυτόν τον
καιρό στο Μέγαρο Μαξίµου, και τα υπόλοιπα δεκαέξι-δεκαεπτά
µέλη διορίζονται από τους Υπουργούς. Άρα δεν πρόκειται για
αρχή της δικαιοσύνης αλλά πρόκειται για αρχή της Κυβέρνησης.

Δείτε, όµως, ένα ενδιαφέρον, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελ-
φοι, που ίσως διέλαθε της προσοχής κάποιων από εµάς. Υπάρχει
και η περίφηµη επιτροπή του ελέγχου του «πόθεν έσχες» των πο-
λιτικών και άλλων προσώπων. Αυτή η επιτροπή, λοιπόν, µέχρι τις
30 Οκτωβρίου 2018, µέχρι πριν από είκοσι µέρες, είχε εννέα µέλη
και µε τη νοµοθεσία της σηµερινής Κυβέρνησης, στο τέλος
Οκτωβρίου -επαναλαµβάνω πριν από είκοσι µέρες- άλλαξε η σύν-
θεσή της και προστέθηκαν άλλα δύο µέλη και αντικαταστάθηκε
ένα τρίτο.

Ξέρετε ποιο µέλος της Επιτροπής Ελέγχου «πόθεν έσχες» αν-
τικαταστάθηκε; Αντικαταστάθηκε ο Συνήγορος του Πολίτη. Με
ποιον αντικαταστάθηκε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Με την κ.
Μαρία Παπασπύρου, Γενική Επιθεωρήτρια Δηµόσιας Διοίκησης,
µε τη γνωστή σχέση της κ. Παπασπύρου µε τον κ. Τζανακόπουλο.
Μπορείτε να βρείτε τη νοµοθεσία, είναι δική σας, δηµοσιεύτηκε
στο ΦΕΚ στις 30-10-2018.

Πάµε τώρα, λοιπόν, στα επόµενα θέµατα. Συζητούµε σε ένα
συγκεκριµένο πολιτικό πλαίσιο, το πολιτικό πλαίσιο της παρά-
νοιας. Διότι συνιστά παράνοια να βλέπουµε δήθεν πανηγυρι-
σµούς εκ µέρους της Κυβέρνησης, τη στιγµή που το δεκαετές
οµόλογο έχει ξεφύγει πάνω από το 4,68%, ο «ΤΙΤΑΝ», η «ΒΙΟ-
ΧΑΛΚΟ» και η «COCA COLA» έχουν φύγει από την Ελλάδα, οι
τρεις συστηµικές τράπεζες έχουν φύγει, τις έχουν βγάλει από
τον δείκτη υψηλής κεφαλαιοποίησης, οι πέντε χιλιάδες εργαζό-
µενοι της «ELDORADO» λένε ότι θα χάσουν τη δουλειά τους,
διότι η Κυβέρνηση παρά τις δεκαεπτά αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας και την πρόσφατη απόφαση της διαιτησίας
δεν τους δίνει την άδεια για να συνεχιστεί η επένδυση, στο Ελ-
ληνικό δεν έχει πέσει ούτε κασµαδιά, ούτε µία δράση στο Ελλη-
νικό, παρά το ότι έχουν περάσει τέσσερα χρόνια, έχουµε το
σκάνδαλο των 600 εκατοµµυρίων για την παραχώρηση για είκοσι
χρόνια του αεροδροµίου της Αθήνας, έχουµε το σκάνδαλο στο
Θριάσιο, έχουµε το σκάνδαλο στη ΔΕΠΑ, έχουµε τα σκάνδαλα
µε τα βοσκοτόπια του Καλογρίτσα, έχουµε το σκάνδαλο µε την
κατάτµηση του οδικού άξονα Πάτρα - Πύργος, έχουµε το σκάν-
δαλο µε τα όπλα που επρόκειτο να πουληθούν στη Σαουδική
Αραβία.

Και έχουµε και το σκάνδαλο, όπου ακούνητος, αµίλητος ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός άκουγε ότι ο Τζωρτζ Σόρος λάδωσε την Κυ-
βέρνησή του, µετά από καταγγελία του κ. Καµµένου. 

Αυτή είναι η Ελλάδα στην οποία η σηµερινή Κυβέρνηση θέλει
να µας πείσει ότι όλα πάνε καλά. Είναι, όµως, ταυτόχρονα και η
Ελλάδα των πέντε εκατοµµυρίων κατασχέσεων τραπεζικών λο-
γαριασµών, των τριάντα χιλιάδων πλειστηριασµών κατοικιών, της
άρσης προστασίας της πρώτης κατοικίας από τον νόµο ΠΑΣΟΚ
του 2010, από 1-1-2019. Είναι η Ελλάδα του κ. Τσίπρα µε τις εκα-
τόν τριάντα χιλιάδες αποποιήσεις κληρονοµιών. Αποποίηση κλη-
ρονοµιάς σηµαίνει ότι πέθανε ο πατέρας ή ο παππούς, το
κληρονοµούν τα παιδιά και τα παιδιά δεν έχουν λεφτά να πλη-
ρώσουν όλες αυτές τις επιβαρύνσεις και λένε στο κράτος «κρά-
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τησέ το, δικό σου». Μιλάµε για εκατόν τριάντα χιλιάδες αποποι-
ήσεις κληρονοµιάς. 

Και τώρα, ερχόµαστε να πανηγυρίσει η Κυβέρνηση που θα ξε-
ψηφίσει την περικοπή των συντάξεων, των παλαιών συντάξεων,
που µόνο αυτή ψήφισε. Αυτό, κατ’ ελάχιστον, συνιστά την πολι-
τική παράνοια. 

Εµείς, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, χθες στην αίθουσα
της Γερουσίας καταθέσαµε µια πολύ συγκεκριµένη πρόταση για
την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας και για τη δηµιουργία ενός
ισχυρού κράτους πρόνοιας. Η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλα-
γής, η Φώφη Γεννηµατά, περιέγραψε σε όλο του το φάσµα το
πλαίσιο το οποίο εµείς αντιλαµβανόµαστε και για το οποίο δε-
σµευόµαστε ότι θα κατέβουµε στις επόµενος εκλογές και το
οποίο, κυρίως, µας δεσµεύει πολιτικά και για το µετά τις εκλογές.
Θα ήταν πολύ ενδιαφέρον να ακούσουµε ποιες είναι οι απόψεις
και της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας για την πολύ συγ-
κεκριµένη πρόταση που καταθέσαµε χθες. 

Ερχόµαστε, όµως, τώρα στο νοµοσχέδιο, το οποίο όπως είπα
από την αρχή εµείς θα υπερψηφίσουµε, γιατί υπάρχουν ορι-
σµένα ζητήµατα που χρήζουν διευκρινήσεων ή παρατηρήσεων.
Διαβάζω από σηµερινό πρωτοσέλιδο των εφηµερίδων. Τίτλος:
«Η Ελλάδα διώχνει ξανά τα παιδιά της». Πόθεν προκύπτει αυτό
το δηµοσίευµα; Διότι το Ινστιτούτο για την Ανάπτυξη του Μάνα-
τζµεντ, ένας παγκόσµιος οργανισµός που κάνει το ranking για
όλες τις χώρες, ενώ πέρυσι µας είχε στην τεσσαρακοστή πρώτη
θέση από τις εξήντα τρεις χώρες που µελετά, φέτος µας κατα-
τάσσει τρεις βαθµίδες ακόµη πιο κάτω, στη θέση σαράντα τέσ-
σερα από εξήντα τρεις χώρες. 

Επειδή συζητούµε για µία οδηγία που αναφέρεται στην κυβερ-
νοασφάλεια, και επειδή το θέµα της κυβερνοασφάλειας είναι
εξαιρετικά σηµαντικό, εξόχως σπουδαίο, θέλω να σηµειώσω και
να καταθέσω στο Σώµα τη δική µας αντίληψη του πράγµατος.
Διότι αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε σε µια παγκόσµια οικονοµία,
όπου αναµένεται µέσα στον επόµενο χρόνο να δηµιουργηθούν
έξι εκατοµµύρια νέες θέσεις εργασίας στα ζητήµατα της κυβερ-
νοασφάλειας. 

Ευτυχώς που η ελληνική πραγµατικότητα, η ελληνική ζωή, δεν
περίµενε τα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Διότι στην πατρίδα µας, σήµερα που µιλούµε, χωρίς να έχει
υπάρξει καµµία παρέµβαση, κανενός από την πολιτεία, υπάρχουν
τουλάχιστον χίλια πεντακόσια νέα παιδιά που στηρίζουν τους φο-
ρείς που δέχονται κυβερνοεπιθέσεις. 

Εγώ ανήκω στο Πανεπιστήµιο Πειραιά, όπου το δικό µας
τµήµα, το Τµήµα Ψηφιακών Συστηµάτων, είχε την χαρά και την
τιµή να κοουτσάρει την εθνική οµάδα κατά των κυβερνοεπιθέ-
σεων στον πανευρωπαϊκό διαγωνισµό που έγινε τον Οκτώβριο
του 2018 στο Λονδίνο, όπου η ελληνική οµάδα κυβερνοασφά-
λειας ήρθε πέµπτη σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. 

Αυτές είναι οι περηφάνειες των ελληνικών πανεπιστηµίων, της
ελληνικής νέας γενιάς, που αυτή η Κυβέρνηση θέλει και αυτά να
τα καταστρέψει και να τα εξαφανίσει. 

Όµως, επειδή ακούσαµε και τον κύριο Υπουργό και την αξιό-
τιµη εισηγήτρια της Πλειοψηφίας να µας µιλάει για ευφυή γεωρ-
γία και επειδή η ευφυής γεωργία πράγµατι συνιστά το µέλλον
της γεωργίας, ξέρετε, δεν περίµενε κανένας την προκήρυξη του
Προγράµµατος των 30 εκατοµµυρίων της ευφυούς γεωργίας
από τους συναρµόδιους Υπουργούς Ψηφιακής Πολιτικής και
Αγροτικής Ανάπτυξης. Εδώ και δύο χρόνια τουλάχιστον στον
δικό µου Νοµό, την Αργολίδα, ο Τοπικός Οργανισµός Εγγείων
Βελτιώσεων, ο ΤΟΕΒ Ήρας Κουρτακίου, παλεύει να υλοποιήσει
για εξακόσιους αγρότες σε έξι χιλιάδες στρέµµατα εσπεριδοει-
δών ψηφιακή ευφυή γεωργία µε σένσορες, µε drones, µε αυτό-
µατες βάνες, µε εγκατάσταση φωτοβολταϊκών και ακόµη δεν το
έχει καταφέρει.

Και ανάµεσα στα άλλα, ξέρετε γιατί δεν το έχει καταφέρει;
Διότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν επιτρέπει στους ΤΟΕΒ της Αργο-
λίδας και όλης της Πελοποννήσου να εγκαταστήσουν φωτοβολ-
ταϊκά, διότι θεωρεί πως προφανώς δεν έχουν, µόνοι αυτοί από
τους ΤΟΕΒ όλης της Ελλάδας, το αντίστοιχο δικαίωµα. Και έχω
ζητήσει την παρέµβαση και του Υπουργού Γεωργίας και του πα-
ρισταµένου Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, ώστε να πάψει να

ισχύει αυτό.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα καταθέσω ένα γράφηµα, που δείχνει

ότι η Ελλάδα είναι εικοστή έκτη στις είκοσι οκτώ χώρες στον κα-
τάλογο της ψηφιακής οικονοµίας και ψηφιακής κοινωνίας. Το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν γράφηµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν, λοιπόν, υπάρχει µια τέτοια κατηγοριοποίηση της χώρας,
πάντα χρειάζεται κανείς µετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνη-
σης να είναι πιο προσεκτικός.

Τελειώνοντας, θα καταθέσω ένα ακόµη έγγραφο. Οµολογώ ότι
όταν το ανέγνωσα, το διάβασα δεύτερη και τρίτη φορά. Έχει
ηµεροµηνία 1η Οκτωβρίου 2018, Ελληνική Δηµοκρατία, Υπουρ-
γείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Ο αποστολέας είναι η Διαχειρι-
στική Αρχή του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Ψηφιακής
Πολιτικής και απευθύνεται στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει, λοιπόν, το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας στο Υπουρ-
γείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης; Λέει ότι σας απορρίπτω το
έργο αναβάθµισης υποδοµής δηµοσίου κλειδιού του ελληνικού
δηµοσίου, προϋπολογισµού 1.487.000 ευρώ. Ξέρετε τι είναι αυτό
το δηµόσιο κλειδί; Είναι η βάση πάνω στην οποία θα στηριχθεί η
ψηφιακή υπογραφή, η ψηφιακή ανταλλαγή εγγράφων ανάµεσα
στους εκατόν πενήντα χιλιάδες φορείς ή πρόσωπα του δηµο-
σίου. Και η δράση αυτή ορθά απορρίπτεται από τη Διαχειριστική
Αρχή την 1η Οκτωβρίου 2018. 

Ξέρετε, γιατί απορρίπτεται; Στην τρίτη σελίδα της απόφασης
που υπογράφει ο αρµόδιος ειδικός γραµµατέας, λέει ότι η απόρ-
ριψη γίνεται επειδή ο ένας φορέας, δηλαδή το Υπουργείο Διοι-
κητικής Μεταρρύθµισης, αντί να αναλάβει να εκτελέσει τα
καθήκοντα, τα αναθέτει για λογαριασµό του σε έναν άλλον, γε-
γονός που σηµαίνει ότι υποκρύπτεται απλή µεταβίβαση εκτέλε-
σης καθηκόντων του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης
στο ακαδηµαϊκό δίκτυο. Αντί, δηλαδή, να συνεργαστούν οι δύο
φορείς, κάνει πάσα το θέµα το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης στο ακαδηµαϊκό δίκτυο. 

Θεωρώ ότι ο παριστάµενος κύριος Υπουργός Ψηφιακής Πο-
λιτικής θα πρέπει να παρέµβει και να δει τι ακριβώς συµβαίνει,
διότι έτσι τινάσσεται στον αέρα ο εκσυγχρονισµός όλης της δη-
µόσιας διοίκησης.

Και θα τελειώσω µε µία τροπολογία, την οποία καταθέσατε
κύριε Υπουργέ, και παρακαλώ να έχω την προσοχή σας. Δεν την
καταθέσατε εσείς. Την κατέθεσαν δέκα ή δεκαπέντε Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ. Προφανώς τους ζητήσατε εσείς να την καταθέσουν.
Είναι, όµως, γνωστό αυτό. 

Επειδή είναι ακατανόητη για κάποιους αυτή η τροπολογία,
θέλω να σας κάνω µια ερώτηση. Καλά καταλαβαίνουµε από την
ανάγνωσή της ότι αφαιρείτε από την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοι-
νωνιών και Ταχυδροµείων το δικαίωµα να επεκτείνει την εµβέλεια
περιφερειακών σταθµών και την παίρνετε στο Υπουργείο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Όχι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επειδή, λοιπόν, θέλω να ελπίζω ότι δεν
αναγνώσαµε ορθά –δυστυχώς δεν είναι εδώ οι συνάδελφοι που
την έχουν υπογράψει και δεν ζητώ από τους ίδιους να µας την
τεκµηριώσουν- ζητώ τουλάχιστον από τον κύριο Υπουργό, ο
οποίος φαντάζοµαι θα την κάνει αποδεκτή, να έχουµε τις ερµη-
νείες, έτσι ώστε να ξέρουµε πώς θα τοποθετηθούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Μανιάτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
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την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 11ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πούµε στους µαθητές ότι παρακολουθούν µια συνεδρίαση
στο Κοινοβούλιο που έχει σχέση µε την ψήφιση ενός νόµου.
Όπως ξέρετε, οι λειτουργίες της Βουλής είναι κυρίως δύο. Η µία
είναι το νοµοθετικό έργο και η άλλη λειτουργία είναι ο κοινοβου-
λευτικός έλεγχος, δηλαδή να µπορούν οι Βουλευτές µέσω κά-
ποιας διαδικασίας να ασκούν έλεγχο στην κυβέρνηση. Αυτό
γίνεται µέσα στο πλαίσιο των καθηκόντων των Βουλευτών. 

Σήµερα παρακολουθείτε τη συνεδρίαση. Μιλούν οι Βουλευτές
από τα διάφορα κόµµατα και έχουν έναν ορισµένο χρόνο οµιλίας.
Ο Υπουργός παρίσταται και ακούει και στο τέλος απαντάει. Ακο-
λουθεί στο τέλος η ψήφιση του νοµοσχεδίου, που γίνεται πλέον
νόµος του κράτους.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ.
Αντώνιος Γρέγος για δεκαπέντε λεπτά.

Ορίστε, κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από αυτήν τη συνεδρίαση προηγήθηκε µια άλλη συνε-

δρίαση στην οποία εξετάστηκαν αιτήµατα για αιτήσεις ασυλίας
Βουλευτών. Η πρώτη ήταν για τον κ. Παναγιώτη Καµµένο και δεν
εγκρίθηκε και η δεύτερη για τον συναγωνιστή Σαχινίδη η οποία
και εγκρίθηκε. Τα βλέπει ο κόσµος και γελάει. Θα καταλάβετε και
εσείς αν παρακολουθήσετε τη διαδικασία.

Είχαµε καταγγείλει και στην επιτροπή προκαταβολικά ότι θα
φέρετε πάλι άσχετες τροπολογίες και φυσικά το κάνετε και τώρα
και µάλιστα πάρα πολύ σηµαντικές τροπολογίες για τις οποίες
θα αναφερθώ, όµως, στη δευτερολογία µου. 

Ακούσαµε και πάλι κάποιοι να υπερασπίζονται τον πρώην Πρω-
θυπουργό Κωνσταντίνο Σηµίτη. Πραγµατικά αυτό είναι απί-
στευτο. Μπορεί να δούµε κάποια πράγµατα που αφορούν
τραπεζικούς λογαριασµούς, αλλά κανένας δεν µιλάει σχετικά µε
τον Κώστα Σηµίτη, τι συνέβη εκείνη την τραγική νύχτα των Ιµίων.
Μιλάω για εκείνη τη µεγάλη προδοσία η οποία συντελέστηκε σε
βάρος της πατρίδας µας. 

Λόγω της ηµέρας θέλω επίσης να ευχηθώ από Βήµατος της
Βουλής χρόνια πολλά, υγεία και δύναµη σε όλα τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο.
Πρόκειται για µια ακόµα ευρωπαϊκή οδηγία που έρχεται να εν-

σωµατωθεί στην εθνική νοµοθεσία. Μιλάµε για την οδηγία
2016/1148/ΕΕ σχετικά µε µέτρα για υψηλό επίπεδο ασφάλειας
συστηµάτων διαδικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την
Ένωση, καλούµενη και ως οδηγία NIS, που στοχεύει στην υιοθέ-
τηση µέτρων απ’ όλα τα κράτη-µέλη για ένα υψηλό, κοινό επί-
πεδο ασφάλειας συστηµάτων διαδικτύου και πληροφοριών σε
ολόκληρη την Ένωση.

Τα βασικότερα σηµεία της οδηγίας τα αναδείξαµε στη συνε-
δρίαση της αρµόδιας επιτροπής. Για οικονοµία χρόνου αναφέρω
ενδεικτικά ότι δηµιουργείται ένα δίκτυο οµάδων παρέµβασης για
περιστατικά που αφορούν την ασφάλεια των υπολογιστών σε
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θεσπίζεται οµάδα συνεργασίας µεταξύ των κρατών-µελών.
Θεσπίζονται υποχρεώσεις ασφαλείας για τους φορείς εκµετάλ-
λευσης βασικών υπηρεσιών και για τους παρόχους ψηφιακών
υπηρεσιών. 

Η οδηγία NIS συνιστά στα κράτη-µέλη να λάβουν νοµοθετικές
και οργανωτικές πρωτοβουλίες για την πρόληψη, τον χειρισµό,
αλλά και την αντιµετώπιση των κινδύνων και περιστατικών τα
οποία απειλούν την ασφάλεια δικτύων και πληροφοριών.

Επιπλέον, οι πάροχοι υποδοµών ζωτικής σηµασίας, οι πάροχοι
υπηρεσιών κοινωνικής δικτύωσης και ανταλλαγής πληροφορίας,
αλλά και οι δηµόσιες υπηρεσίες θα πρέπει να υιοθετήσουν πρα-
κτικές διαχείρισης κινδύνου και να αναφέρουν τα σηµαντικά πε-
ριστατικά κατά της ασφάλειας στις κεντρικές υπηρεσίες τους.

Βάσει οδηγίας θα πρέπει τα κράτη-µέλη βάσει κριτηρίων να
ορίσουν κατ’ αρχήν ποιες επιχειρήσεις παρέχουν βασικές ή ζω-
τικής σηµασίας υπηρεσίες σε τοµείς σηµασίας, όπως η ενέργεια,

οι µεταφορές, η υγεία και οι χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες, προ-
κειµένου να λάβουν τα κατάλληλα και αναλογικά τεχνικά και ορ-
γανωτικά µέτρα για τη διαχείριση των κινδύνων, την αποτροπή
και την ελαχιστοποίηση του αντίκτυπου συµβάντων και να κοινο-
ποιούν χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση την αρµόδια αρχή
συµβάντα µε σοβαρό αντίκτυπο σε συνέχεια των βασικών υπη-
ρεσιών που παρέχουν.

Επίσης, η οδηγία επιβάλλει στους παρόχους ψηφιακών υπη-
ρεσιών, στους οποίους περιλαµβάνονται τα ηλεκτρονικά κατα-
στήµατα, οι µηχανές αναζήτησης και οι υπηρεσίες
νεφοϋπολογιστικής, να προσδιορίσουν και να λάβουν κατάλληλα
και αναλογιστικά τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για τη διαχείριση
των κινδύνων και την αποτροπή και την ελαχιστοποίηση του αν-
τίκτυπου συµβάντων που επηρεάζουν την ασφάλεια.

Ταυτόχρονα, θα πρέπει να κοινοποιούν στην αρµόδια αρχή
χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση κάθε συµβάν που έχει σηµαν-
τικό αντίκτυπο. Όσες οντότητες δεν έχουν προσδιοριστεί ως φο-
ρείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών και δεν είναι πάροχοι
ψηφιακών υπηρεσιών µπορούν να κοινοποιούν σε εθελουσία
βάση συµβάντα µε σοβαρό αντίκτυπο στη συνέχεια των υπηρε-
σιών που παρέχουν.

Όσον αφορά την πατρίδα µας, αυτό που θα πρέπει να απα-
σχολήσει είναι ότι δεν υπάρχει επίσηµη εθνική στρατηγική για
την κυβερνοασφάλεια, άρα δεν υπάρχει το κατάλληλο υπόβαθρο
για την εφαρµογή αυτής της οδηγίας.

Επίσης, υπάρχουν πολλοί διαφορετικοί δηµόσιοι, αλλά και
ιδιωτικοί φορείς που ασχολούνται θεσµικά στο πλαίσιο των αρ-
µοδιοτήτων τους µε την αντιµετώπιση του κυβερνοεγκλήµατος.
Σε αυτούς περιλαµβάνονται, για παράδειγµα, από πλευράς
Υπουργείου αρµόδιο για την Εθνική Άµυνα η Διεύθυνση Κυβερ-
νοάµυνας του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, του ΓΕΕΘΑ,
αλλά και το ΓΕΕΘΑ ως αρµόδιο για την έκδοση του Εθνικού Κα-
νονισµού Ασφαλείας σχετικά µε τις πολιτικές ασφαλείας και τα
ειδικά σχέδια που εφαρµόζονται από τα Υπουργεία, τις δηµόσιες
υπηρεσίες και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που κατέ-
χουν διαβαθµισµένο υλικό.

Η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, η γνωστή ΕΥΠ, σύµφωνα
µε τον ν.39/2008, είναι υπεύθυνη για το εθνικό CERT και αποτελεί
την Εθνική Αρχή Αντιµετώπισης Ηλεκτρονικών Επιθέσεων. Ταυ-
τόχρονα, αποτελεί Αρχή Ασφάλειας Πληροφοριών και φροντίζει
για την ασφάλεια των επικοινωνιών και συστηµάτων πληροφο-
ριών σε εθνικό επίπεδο, καθώς και για την πιστοποίηση του δια-
βαθµισµένου, του λεγόµενου απόρρητου υλικού των εθνικών
επικοινωνιών.

Η Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος µε έδρα την
Αθήνα έχει ως αποστολή την πρόληψη, έρευνα και καταστολή
των εγκληµάτων ή αντικοινωνικών συµπεριφορών που διαπράτ-
τονται µέσω του διαδικτύου ή άλλων µέσων ηλεκτρονικής επικοι-
νωνίας. Είναι αυτοτελής Υπηρεσία που υπάγεται απευθείας στον
Αρχηγό της ΕΛΑΣ. 

Στο πλαίσιο του Υπουργείου Εσωτερικών, η Διεύθυνση Πολι-
τικού Σχεδιασµού Έκτακτης Ανάγκης, τα γνωστά ΠΣΕΑ καταρτί-
ζει τα σχέδια εξυπηρέτησης των υπηρεσιών της Γενικής
Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης. Επίσης, υπάρχει το Κέντρο Μελετών Ασφαλείας που υπά-
γεται στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης και αποτελεί ιδρυτικό µέλος του Ευρωπαϊκού
Οργανισµού Ασφαλείας στο Βέλγιο.

Καταγγείλαµε και στην επιτροπή τη φίµωση που υπάρχει στις
σελίδες του διαδικτύου µε πατριωτικό, εθνικιστικό περιεχόµενο.
Ταυτόχρονα, το διαδίκτυο βρίθει κειµένων και συµβόλων που
προσβάλλουν και στοχοποιούν ανθρώπους ή οµάδες ανθρώπων.
Δικαίωµα αναρτήσεων έχουν από τροµοκρατικές οργανώσεις
εντός και εκτός Ελλάδας -ακόµα και τα γουρούνια του ISIS έχουν
σελίδες- µέχρι σελίδες που προβάλλουν την παιδοφιλία, την παι-
δεραστία και κάθε είδους ανωµαλία. Μια ελληνική σηµαία ή ένα
αρχαιοελληνικό σύµβολο επιφέρει ποινές αποκλεισµού από το
διαδίκτυο, ενώ δεν συµβαίνει το ίδιο µε το µισητό σφυροδρέπανο
ή µε κάποια µασονικά σύµβολα.

Όσοι ασχολούνται µε την κυβερνοασφάλεια, συµφωνώ ότι η
πρόληψη είναι ο πιο αποφασιστικός παράγοντας για τη µείωση
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της θέλησης των κυβερνοεπιθέσεων και των κυβερνοεγκληµά-
των. Όσα χρήµατα κι αν ξοδέψει κανείς για να προστατευτεί, για
παράδειγµα, από µια διαδικτυακή επίθεση, ο πιο αδύναµος κρί-
κος παραµένει ο ανθρώπινος παράγοντας, καθώς έχει αποδειχ-
θεί ότι µέσω της αποκαλούµενης «κοινωνικής µηχανικής» τελικά
η εξαπάτηση, η άγνοια ή η ευήθεια κάποιου ανθρώπου σε θέση
κλειδί είναι που θα ανοίξει την κερκόπορτα για την διάπραξη ενός
ηλεκτρονικού εγκλήµατος ή και την επίθεση σε ένα πληροφο-
ριακό σύστηµα. 

Η πρόληψη είναι προτιµότερη της καταστολής του εγκλήµα-
τος. Όµως, ας µην έχουµε αυταπάτες. Όλοι και όλα σήµερα πα-
ρακολουθούνται, κοινωνικά δίκτυα, ιστοσελίδες, Facebook,
Instagram και όλα αυτά. Όλοι υπόκεινται σε συνεχή πλύση εγκε-
φάλου σχεδόν επί εικοσιτετραώρου βάσεως. 

Κεντρικό ρόλο σε αυτήν την κατεύθυνση παρακολούθησης
ενώπιον του πληθυσµού διαδραµατίζουν τα λεγόµενα «Μέσα Κοι-
νωνικής Δικτύωσης», ειδικότερα το Facebook και το Twitter από
τη µία και ο παγκόσµιος οργανωτής πληροφορίας, το Google
από την άλλη. Αυτά τα σύγχρονα τεχνικά µέσα κάνουν πράξη
κάτι αδιανόητο σε προηγούµενες περιόδους, την προληπτική πα-
ρακολούθηση του συνόλου του πληθυσµού και την καταγραφή
των στοιχείων για όλους. 

Η στενή συσχέτιση του Google, του Facebook, του Twitter και
των άλλων µέσων µε τις αµερικάνικες υπηρεσίες είναι, επίσης,
αδιαµφισβήτητη. Είναι σχεδόν δεδοµένη η απευθείας πρόσβαση
της ΝSA στους υπολογιστές των επιχειρήσεων. Όµως, η συσχέ-
τιση είναι βαθύτερη, πιο οργανική, πιο άµεση. Πολλαπλές ανα-
φορές δείχνουν πως οι µυστικές υπηρεσίες των Ηνωµένων
Πολιτειών συµµετείχαν ενεργά, συχνά ακόµη και καθοριστικά,
στον σχεδιασµό, στα κεφάλαια για την έγκριση και τις κατευθύν-
σεις αυτών των επιχειρήσεων, στην κυριαρχία τους στο διαδι-
κτυακό στερέωµα.

Η τεράστια ανάπτυξη της Πληροφορικής και οι εφαρµογές του
δικτύου στην ουσία δεν είναι τεχνολογική πρόοδος, αλλά εργα-
λείο διαφόρων ύποπτων κέντρων εξουσίας και µονοπωλιακών κύ-
κλων. Στην ουσία είναι µέσο παρακολούθησης πολιτικής, αλλά
και ψυχολογικής χειραγώγησης και ουσιαστικά δεν υπάρχει προ-
στασία σε τίποτα απ’ όλα αυτά.

Η σχέση του διαδικτύου µε τα κέντρα εξουσίας, σαφώς και
είναι δεδοµένη. Τίποτα δεν είναι τυχαίο. Δεν ήταν τυχαίο -το είπα
και στην επιτροπή- η παρουσία του Ζούκερµπεργκ, ένας εκ των
ιδρυτών του Facebook και δισεκατοµµυριούχος πλέον στους G8
το 2011, όπως δεν ήταν τυχαία η συνάντηση του Σαρκοζί το
2012, µε τον ιδρυτή του Twitter, την περίοδο, πριν από τις προ-
εδρικές εκλογές στη Γαλλία. Και αυτά είναι µόνο ενδεικτικές ανα-
φορές, γιατί σίγουρα υπάρχουν κι άλλα. 

Είναι σαφές ότι το διαδίκτυο, την ώρα που µπορεί να φαίνεται
ότι αποτελεί µέσο για διάδοση ιδεών και απόψεων, την ίδια
στιγµή µπορεί να σταθεί εναντίον ιδεών και απόψεων. Πόσες
φορές εθνικιστικές και πατριωτικές απόψεις δεν έχουν βρεθεί
στο στόχαστρο του διαδικτύου µε την ευρεία έννοια; Πόσες
φορές προφίλ και σελίδες στο Facebook δεν πέφτουν χωρίς
λόγο; Πόσα site υπάρχουν τη µία µέρα και δεν υπάρχουν την επό-
µενη; 

Όλοι γνωρίζουµε την εγκληµατική δράση του γνωστού παρα-
κρατικού ιστότοπου που εκπέµπει µέσα από τον χώρο του Πολυ-
τεχνείου µε την ανοχή και την κάλυψη όλων των κυβερνήσεων
και ως στόχο έχει την οργάνωση και την εκτέλεση εκατοντάδων
τροµοκρατικών επιθέσεων. Και φυσικά συνεχίζει να εκπέµπει. 

Ζούµε µια νέα πραγµατικότητα. Η κυβερνοεπίθεση ή ο κυβερ-
νοπόλεµος είναι µια µορφή πολέµου ή επίθεσης, όπου χρησιµο-
ποιείται ο υπολογιστής και το διαδίκτυο για να επιτευχθεί ζηµιά
ή αναστάτωση στον αντίπαλο, είτε αυτός είναι κρατική οντότητα
ή ιδιωτική, έχει χαµηλό κόστος και µηδενικό συντελεστή, εµ-
πλοκή στρατευµάτων. 

Μερικές φορές, µπορεί να θεωρηθεί και συµβατικός πόλεµος,
µε την έννοια ότι ο τελικός σκοπός παραµένει η επιβολή της θέ-
λησης του ενός αντιπάλου στον άλλον, όπως στον κλασσικό πό-
λεµο και τα µέσα διεξαγωγής του οποίου αντί της απειλής ή
χρήσης τελικής βίας είναι η πληροφοριακή υποδοµή. 

Η φύση και τα κίνητρα των επιθέσεων ποικίλουν από τη στρα-

τιωτική κατασκοπεία έως την οικονοµική, από το εγκληµατικό
κέρδος έως την καταστροφή του λογισµικού του αντιπάλου. 

Οι εντάσεις στο γεωπολιτικό γίγνεσθαι έχουν αντανάκλαση
στον κυβερνοχώρο, κάτι που ευρέως παρατηρείται τα τελευταία
χρόνια. Πολλές κρατικές δυνάµεις χρησιµοποιούν τον κυβερνο-
χώρο και τις κυβερνοεπιθέσεις ως µέσο επίτευξης στόχων στην
εξωτερική και αµυντική πολιτική, αλλά και για την προώθηση πο-
λιτικών στόχων.

Ο ρόλος δε της κυβερνητικής πληροφορικής στο επίπεδο κρα-
τικής λειτουργίας και αποφάσεων είναι κλειδί για αποφάσεις
στρατηγικής σηµασίας. Όπως είπα και στην επιτροπή, τα επό-
µενα χρόνια θα γίνουµε όλοι µάρτυρες µιας σηµαντικής απώ-
λειας της κρατικής δικαιοδοσίας, καθώς η δικαιοδοσία στον
κυβερνοχώρο δεν µπορεί να καθοριστεί ή να ρυθµιστεί µε κά-
ποιες διακρατικές συµφωνίες, συµµαχίες ή διεθνείς νόµους.

Η έννοια του κυβερνοχώρου και η διαδικασία επ’ αυτού δεν
επικαλύπτεται µε την έννοια της δικαιοδοσίας του κράτους και
υπερβαίνει την εθνική επικράτεια. Η προστασία του έθνους-κρά-
τους δεν µπορεί πλέον να γίνεται µε τα γνωστά συµβατικά µέσα,
καθώς κυβερνοχώρος είναι ένα µη εδαφικό περιβάλλον, το οποίο
όµως έχει µεγάλη επίδραση στην ασφάλεια κάθε κράτους. Προ-
καλεί δε τεράστια διλήµµατα και αναγκάζει τις κρατικές οντότη-
τες να επαναπροσδιορίσουν τα δόγµατα ασφαλείας τους. Όσο
περισσότερο ο κυβερνοχώρος γίνεται συστατικό της καθηµερι-
νής ζωής, τόσο πιο επίφοβο είναι ότι σε µελλοντικό πόλεµο αυτό
το πεδίο θα αποτελέσει σηµείο αντιπαράθεσης. Και αυτό είναι
κάτι που είναι πέρα και πάνω από την όποια οδηγία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης ή το όποιο νοµικό κατασκεύασµα.

Και πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω και κάποιες πα-
ρατηρήσεις. 

Παρατήρηση πρώτη. Λόγω της παρουσίας του αρµόδιου
Υπουργού, θέλω να αναφερθώ στις δηλώσεις του σε κάποιον
σταθµό, σχετικά µε τις οποίες δεν έγιναν, όπως είπε, κάποια
εκτεταµένα επεισόδια στις 17 Νοεµβρίου. 

Τα γεγονότα ήταν για ακόµη µια φορά τροµερά σε ένταση και
έκταση, οι συλλήψεις ελάχιστες έως µηδενικές -και στη Θεσσα-
λονίκη µάλιστα καµµία. Έχω καταθέσει και ερώτηση σχετικά µε
την αστική ευθύνη που θα πρέπει να αποδοθεί στους ενόχους.
Το χειρότερο από όλα είναι ότι τα αποβράσµατα που πρωτοστά-
τησαν και πάλι στα επεισόδια είχαν σαν στόχο τη δολοφονία
αστυνοµικών. Κατά τύχη δεν θρηνήσαµε θύµατα προς το παρόν. 

Επειδή ο Υπουργός είναι υπεύθυνος και για τη λειτουργία του
κρατικού καναλιού, θα πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα να στα-
µατήσουν πολλές εκποµπές-τηλεοπτικά σκουπίδια, που προ-
σβάλλουν κόµµατα και πολίτες. Δεν µπορεί η κρατική ΕΡΤ να
λειτουργεί σαν Γραφείο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ, άσχετα µε τη µηδα-
µινή τηλεθέαση που δικαίως έχει. 

Επειδή έγινε λόγος για κάποιους ιεράρχες και τη σχέση τους
µε τη λεγόµενη άκρα Δεξιά, να σας πληροφορήσω από προσω-
πική εµπειρία ότι είναι πολλοί ιεράρχες και απλοί ιερείς που στη-
ρίζουν τον εθνικιστικό χώρο και αναγνωρίζουν ότι µόνο από εκεί
θα στηριχθεί η πατρίδα και η Ορθοδοξία. Να σας δηλώσω, επί-
σης, ότι, ως Χρυσή Αυγή, είµαστε πάρα πολύ περήφανοι µαζί µε
εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες που βρισκόµαστε σε αυτόν τον
πολιτικό χώρο. 

Δεν υπάρχει έξοδος από τα µνηµόνια. Το ακούσαµε και αυτό
πριν από την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτά τα ψίχουλα που
δίνετε σε κάθε νοµοσχέδιο δεν πείθουν πια τον ελληνικό λαό. Η
κλεψύδρα αδειάζει. 

Για τις τροπολογίες θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν προχωρή-

σουµε στον επόµενο οµιλητή, υπάρχουν µερικές αιτήσεις για
άδεια απουσίας στο εξωτερικό. 

Ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Παπαηλιού ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους
από τις 28 Νοεµβρίου έως την 1η Δεκεµβρίου 2018. Η Βουλή εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η Βουλή
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ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικόλαος - Γεώργιος

Δένδιας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για
προσωπικούς λόγους από την Τρίτη 27 Νοεµβρίου έως και την
Πέµπτη 29 Νοεµβρίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Κουµουτσά-

κος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας -θα βρίσκεται εντός Ελ-
λάδας- από τις 26 Νοεµβρίου έως τις 27 Νοεµβρίου 2018. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειος Κικίλιας

ζητεί άδεια απουσίας στο εξωτερικό για τις 22 Νοεµβρίου 2018,
γιατί θα βρίσκεται στις Βρυξέλλες. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Να προχωρήσουµε τώρα στον κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, ειδικό

αγορητή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Ελάτε, κύριε
Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου ενσωµατώνεται

στην ελληνική νοµοθεσία η παρούσα οδηγία, η οποία, όπως ανα-
φέρει η αιτιολογική έκθεση, αφορά την εξασφάλιση υψηλού επι-
πέδου ασφάλειας του συστήµατος δικτύου και πληροφοριών. 

Η συγκεκριµένη οδηγία επί της ουσίας προβλέπει την επεξερ-
γασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, δηλαδή ανταλλαγής
πληροφοριών, την προστασία και ασφάλεια των συµφερόντων
των επιχειρηµατικών οµίλων, κυρίως στους κλάδους στρατηγικής
σηµασίας για το κεφάλαιο, όπως εκείνους του εµπορίου, των µε-
ταφορών, της ενέργειας, του τραπεζικού και χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος -εκεί δηλαδή όπου το µεγάλο κεφάλαιο επιδιώκει να
επενδύσει µε ασφάλεια, ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα και
την κερδοφορία του. 

Η οδηγία, δηλαδή, αυτή υπηρετεί τους στόχους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στον τοµέα των δικτύων και των πληροφοριών. Ο
στόχος αυτός είναι άµεσα συνυφασµένος µε τη στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ελεύθερη αγορά και την ελεύθερη
κίνηση κεφαλαίων, στο πλαίσιο της αποτελεσµατικότερης εφαρ-
µογής της Συνθήκης του Μάαστριχτ για την προστασία του τρα-
πεζικού και επιχειρηµατικού απορρήτου των φορολογικών
παραδείσων, των offshore εταιρειών, την ελεύθερη εισαγωγή και
εξαγωγή κεφαλαίων και κατά συνέπεια, τον κεφαλαιοκρατικό
τρόπο λειτουργίας του συστήµατος.

Αυτή τη στρατηγική υπηρετεί η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφά-
λειας ως ενιαίο κέντρο επαφής, στο πλαίσιο της διασυνοριακής
συνεργασίας των Αρχών Κυβερνοασφάλειας των κρατών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το ίδιο υπηρετεί και η υφιστάµενη Δι-
εύθυνση Κυβερνοάµυνας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, στο
πλαίσιο της προστασίας των συµφερόντων του ΝΑΤΟ και των
Αµερικανών. 

Αυτός ο λεγόµενος κυβερνοχώρος, κατά την άποψή µας, αλλά
και από τα ίδια τα πράγµατα, έχει εξελιχθεί σε πεδίο πέντε σκλη-
ρών ιµπεριαλιστικών συγκρούσεων και ενδοαστικών ανταγωνι-
σµών. Κατά συνέπεια, η όποια αναφορά στην κυβερνοασφάλεια
για την προστασία των χρηστών του δικτύου γενικά και των πλη-
ροφοριών είναι υποκριτική ή τουλάχιστον δεν αφορά τα συµφέ-
ροντα και την προστασία των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα του λαού µας. 

Αντίθετα, ο πραγµατικός αντίπαλος του λαού είναι η διαδι-
κτυακή του παρακολούθηση από µονοπώλια, αστικές κυβερνή-
σεις, µυστικές υπηρεσίες, άλλους µηχανισµούς ιµπεριαλιστικών
κέντρων. 

Παρά τη µεγάλη συζήτηση για τον κυβερνοχώρο, που µετα-
φυσικά υπερβαίνει την υλική πραγµατικότητα, εκείνο που έχει
στρατηγική σηµασία για κάθε κράτος είναι ο έλεγχος των δρό-
µων µεταφοράς πληροφορίας, αφού η κίνηση των δικτυακών δε-

δοµένων είναι άρρηκτα δεµένη µε το τηλεπικοινωνιακό υλικό,
τους διακοµιστές και τη θέση που βρίσκονται. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, ενός αδυσώπητου σκληρού ενδοϊµπερια-
λιστικού ανταγωνισµού, χώρες και µονοπώλια προσβάλλουν ηλε-
κτρονικά συστήµατα, υποκλέπτουν δεδοµένα άλλων χωρών και
µονοπωλίων, προκειµένου να εξυπηρετήσουν τα δικά τους συµ-
φέροντα, να διασφαλίσουν πλεονεκτική θέση στον µεταξύ τους
ανταγωνισµό, πάντα βέβαια, µε µόνιµο θύµα τους λαούς. 

Η ελληνική αστική τάξη παίζει µε αυτούς τους ανταγωνισµούς,
στην προσπάθειά της να εξασφαλίσει µέρος από αυτήν τη µοι-
ρασιά. Η σηµασία του ελέγχου των δρόµων µεταφοράς των πλη-
ροφοριών για τα µονοπώλια και οι κατευθύνσεις, που δίνονται
στις Ένοπλες Δυνάµεις για την προστασία µονοπωλιακών συµ-
φερόντων και από τέτοιες απειλές φαίνονται και από µία σειρά
από εργασίες και διατριβές, που έχουν εκπονήσει στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και έχουν αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του
ΓΕΕΘΑ. 

Άλλωστε, από την πολιτική της σηµερινής Κυβέρνησης για λο-
γαριασµό του ΝΑΤΟ και των Αµερικανών, περιπολώντας τη Με-
σόγειο, στήνοντας αµερικανικές βάσεις σε ολόκληρη την Ελλάδα
αποδεικνύεται του λόγου το αληθές ότι η ελληνική αστική τάξη
ενδιαφέρεται να πάρει µέρος σε αυτήν την αντιπαράθεση µεταξύ
ισχυρών ιµπεριαλιστικών κρατών, µπας και αποκοµίσει µέρος
από τη λεία. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του οξύτατου ανταγωνισµού µε-
ταξύ ισχυρών ιµπεριαλιστικών οργανισµών και καπιταλιστικών
κρατών –Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, Κίνας, Ευρωπαϊκής
Ένωσης, Ρωσίας- θεωρούν ότι η οικονοµική τους ευηµερία, δη-
λαδή η απόλυτη κυριαρχία τους, αποτελεί ζήτηµα εθνικής ασφά-
λειας και εξαρτάται από την κυβερνοασφάλεια. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, µιας και µιλάµε για οδηγία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η οποία συντάχθηκε για λογαριασµό των ευρω-
παϊκών µονοπωλιακών οµίλων στον ανηλεή ανταγωνισµό τους µε
άλλα ανταγωνιστικά µονοπώλια, κάνει προσπάθειες, για να θω-
ρακίσει τα δίκτυα και τις πληροφορίες της. Θεωρεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση ότι τα συστήµατα επικοινωνίας και πληροφοριών είναι
σηµαντικοί παράγοντες για την προστασία των δικών τους µονο-
πωλιακών δράσεων στην εξέλιξη της οικονοµίας και της κοινω-
νίας, όπως αναφέρει η αιτιολογική έκθεση, γι’ αυτό και
ενθαρρύνει τη συνεργασία µε τον οργανισµό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την ασφάλεια δικτύων και πληροφοριών, το λεγό-
µενο ENISA. 

Και δεν καταλαβαίνω αυτήν την προσπάθεια από την πλευρά
της Κυβέρνησης, του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινήµατος Αλλαγής να παρου-
σιάσουν τον ENISA ως κάτι, εν πάση περιπτώσει, που έρχεται να
προστατέψει τα λαϊκά συµφέροντα και ότι είναι προς όφελος της
χώρας µας, των Κρητικών, του νησιού κτλ. 

Ο ENISA, κυρίες και κύριοι, αποτελεί ένα κέντρο εµπειρογνω-
µοσύνης σε θέµατα ασφάλειας των δικτύων και πληροφοριών για
λογαριασµό των ευρωπαϊκών µονοπωλίων. Δηµιουργήθηκε από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να εξασφαλίσει την κυβερνοασφά-
λεια και να ενδυναµώσει τη δυνατότητα των κρατών µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των επιχειρηµατικών της οµίλων να
αποφεύγει να διευθύνει και να ανταποκρίνεται σε προβλήµατα,
που αφορούν την ασφάλεια των δικτύων και πληροφοριών των
δράσεων των µονοπωλιακών οµίλων. Αντίστοιχους τέτοιους ορ-
γανισµούς διαθέτουν κι άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα, όπως των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, η Ρωσία, η Κίνα. 

Επίσης, υπάρχει ένα πλήθος νατοϊκών δοµών, µιας και το
ΝΑΤΟ, όπως είναι φυσικό, έχει αναγνωρίσει τη σηµασία της κυ-
βερνοασφάλειας, παίζοντας ρόλο κεντρικού διαχειριστή της άµυ-
νας του κυβερνοχώρου, µε κύριο στόχο την προστασία των
δικτύων του από επιθέσεις. Μάλιστα, η κυβερνοασφάλεια, µαζί
µε τον έλεγχο ενεργειακών πηγών και τη διακίνηση καυσίµων,
χαρακτηρίζονται από το ΝΑΤΟ ως οι πιο σηµαντικές και κορυ-
φαίες προτεραιότητες.

Γι’ αυτό άλλωστε η λεγόµενη «κυβερνοάµυνα» για την αντιµε-
τώπιση τέτοιων επιθέσεων µε το παρόν σχέδιο νόµου και άλλα,
που έχουν έρθει κατά καιρούς µέσα από το Κοινοβούλιο, ενδια-
φέρει την Κυβέρνηση, τις αρµόδιες ελληνικές αρχές να είναι σε
στενή διασύνδεση µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του ΝΑΤΟ και της
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Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Είναι γνωστό άλλωστε, ότι το νατοϊκό πρόγραµµα «ECHELON»

έχει στόχο να καταγράφει την ηλεκτρονική κίνηση σε ολόκληρο
τον πλανήτη. Οι δε ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις διατάσσονται
κατά τέτοιον τρόπο, ώστε να υπερασπίζονται τον απρόσκοπτο
ανεφοδιασµό, λειτουργία και κερδοφορία των µεγάλων επιχει-
ρηµατικών οµίλων και για να υπηρετήσουν τα νατοϊκά συµφέ-
ροντα. 

Δεν είναι τυχαίο ότι η εξεταζόµενη οδηγία εµπεριέχει µεταξύ
άλλων τη στρατιωτικοποίηση των υπηρεσιών κυβερνοασφάλειας
µέσω του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και τη συγκέντρωση στοι-
χείων σε αυτό. Προβλέπει, επίσης, την ένταξή του σε διεθνείς
υπηρεσίες, στις οποίες θα συµµετέχει και τελικά σε νατοϊκές και
αντίστοιχες ευρωπαϊκές δοµές. Να, γιατί το σχέδιο νόµου και
αυτή καθαυτή η οδηγία δεν έχει κανένα φιλολαϊκό πρόσηµο, δεν
προστατεύει δικαιώµατα και ελευθερίες του λαού µας.

Κυρίες και κύριοι, τελικά το διαδίκτυο είναι ο επίγειος παρά-
δεισος της πληροφόρησης και της ενηµέρωσης; Παρά την επι-
φανειακή χαώδη δοµή και µορφή του διαδικτύου, στην
πραγµατικότητα το δίκτυο των δικτύων, το οποίο, χωρίς αµφιβο-
λία, αποτελεί µεγαλειώδες επίτευγµα της κοινωνικοποιηµένης
εργασίας, είναι ένας χώρος όπου η παραγωγή, η φύλαξη και η
µεταφορά της κάθε είδους πληροφορίας είναι απόλυτα ελεγχό-
µενη από τους µεγάλους µονοπωλιακούς οµίλους και τα ισχυρά
καπιταλιστικά κράτη σε όλα τα επίπεδα, από τη διακίνηση της
πληροφορίας µέσα από τα διάφορα τηλεπικοινωνιακά δίκτυα,
τον έλεγχο των διευθύνσεων, µέχρι την αναζήτηση πληροφοριών
σε ιστοσελίδες, τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, τα προσωπικά
ιστολόγια και πάει λέγοντας.

Ο έλεγχος των δεδοµένων είναι ασφυκτικός και γίνεται από
µια χούφτα µονοπωλιακούς οµίλους. Για παράδειγµα, η διακί-
νηση των τηλεπικοινωνιών τόσο σε τοπικό, αλλά και σε παγκό-
σµιο επίπεδο, ελέγχεται και γίνεται από έναν ελάχιστο αριθµό
γιγαντιαίων τηλεπικοινωνιακών οµίλων, που ελέγχουν τις οπτικές
ίνες και τα παγκόσµια δίκτυα τηλεπικοινωνιών.

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 80% των συνολικών παροχών DSL,
από τις οποίες περνάει όλη η δικτυακή κίνηση, ελέγχεται από
πέντε τηλεπικοινωνιακά µονοπώλια, µε τα οποία βέβαια οποιαδή-
ποτε άλλη εταιρεία θα πρέπει, µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο,
να συµφωνήσει, για να µπορέσει να έχει πρόσβαση στο διαδί-
κτυο. Ανάλογη βέβαια είναι η κατάσταση και σε επίπεδο περιε-
χοµένου διαδικτύου.

Το διαδικτυακό περιεχόµενο προέρχεται και ελέγχεται, επίσης,
από µια χούφτα γιγαντιαίων διαδικτυακών οµίλων. Η αναζήτηση
πληροφοριών γίνεται από δυο-τρία «ψαχτήρια», που συγκεντρώ-
νουν πάνω από το 95% των σχετικών υπηρεσιών. Το οπτικοακου-
στικό υλικό βρίσκεται και αυτό µε τη σειρά του αποθηκευµένο σε
δυο-τρία µεγάλα sites. Ο ίδιος συσχετισµός ισχύει για όλες τις
περίφηµες διαδικτυακές υπηρεσίες. Ακόµα και µια σειρά από
υπηρεσίες, που θεωρητικά προάγουν την άριστη επικοινωνία µε-
ταξύ των τελικών χρηστών, όπως το Facebook ή όπως τα γνωστά
blogs, τα ιστολόγια, στην πραγµατικότητα βρίσκονται κάτω από
τον απόλυτο έλεγχο γιγαντιαίων διαδικτυακών οµίλων και µυστι-
κών υπηρεσιών. 

Το µείζον πρόβληµα, λοιπόν, σήµερα δεν είναι το χακάρισµα
της Yahoo. Το µείζον πρόβληµα είναι η καταγραφή και χρήση
όλων των δεδοµένων είτε από τη Google είτε από το Facebook
είτε από διάφορους οµίλους και µυστικές υπηρεσίες. Για παρά-
δειγµα, υπάρχει η ανωνυµία του γνωστού Indymedia, για το
οποίο κανείς δεν γνωρίζει: Ποιος το έχει; Ποιος το ελέγχει; Ποιος
το διαχειρίζεται; Είναι γαλλικών συµφερόντων; Είναι αµερικάνι-
κων συµφερόντων; Ποιοι επιχειρηµατικοί όµιλοι και µυστικές
υπηρεσίες κρύβονται από πίσω; Κανείς δεν γνωρίζει.

Εν κατακλείδι, οι δυνατότητες που υπάρχουν για παρακολού-
θηση, καταγραφή και έλεγχο των ηλεκτρονικών επικοινωνιών
είναι περισσότερο από εµφανείς. Στην πραγµατικότητα, το δια-
δίκτυο είναι ένα πεδίο ανελέητης αντιπαράθεσης ανάµεσα στις
ιµπεριαλιστικές δυνάµεις για το ποιος ελέγχει τη ροή της πλη-
ροφορίας, ποιος επιδρά και µε ποιον τρόπο στα δισεκατοµµύρια
των χρηστών του διαδικτύου.

Άκρως εξόφθαλµη είναι η περίπτωση της παραβίασης των ηλε-

κτρονικών υπολογιστών του Δηµοκρατικού Κόµµατος στις αµε-
ρικάνικες εκλογές. Πού συνέβη αυτό; Στη µητρόπολη του καπι-
ταλισµού!

Μπορεί, λοιπόν, να αξιοποιηθεί ως εργαλείο, ως πολλαπλασια-
στής ισχύος τόσο για την ισχυροποίηση των µονοπωλιακών οµί-
λων όσο και για τη χειραγώγηση των ίδιων των λαών.

Προκύπτει εύλογα, λοιπόν, το ερώτηµα, λέγοντας όλα τα πα-
ραπάνω: Μήπως πρέπει να αρνηθούµε τη χρήση του διαδικτύου;
Εµείς λέµε κατηγορηµατικά «όχι». Το διαδίκτυο είναι µια σηµαν-
τική παραγωγική δύναµη, η ανάπτυξη της οποίας καθηλώνεται
από τις καπιταλιστικές σχέσεις παραγωγής, όπως και για κάθε
άλλη τεχνολογική και επιστηµονική ανακάλυψη και η πραγµατική
φιλολαϊκή αξιοποίηση του διαδικτύου θα είναι αδύνατη όσο η πο-
λιτική εξουσία βρίσκεται στα χέρια της αστικής τάξης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ). 

Σε επίπεδο ανάπτυξης των παραγωγικών δυνάµεων, το διαδί-
κτυο καθιστά άµεσα προσβάσιµο έναν απίστευτο όγκο πληρο-
φοριών και δεδοµένων, ασύλληπτο µέχρι πριν από λίγα χρόνια.
Έχει εξελιχθεί σε µια πραγµατική “Βιβλιοθήκη της Αλεξάν-
δρειας”, όπου αποθηκεύεται και είναι διαθέσιµη σχεδόν όλη η
ανθρώπινη γνώση. Δίνει την τεχνική δυνατότητα για άµεση πλη-
ροφόρηση και µεταφορά ειδήσεων από ολόκληρο τον πλανήτη,
σε ολόκληρο τον πλανήτη, ανοίγει τεράστιες δυνατότητες, που
θα µπορούσαν να εκτοξεύσουν την κοινωνική παραγωγή, πολλα-
πλασιάζοντας τη δυνατότητα του κεντρικού σχεδιασµού της οι-
κονοµίας.

Όµως, στις σηµερινές συνθήκες, δηλαδή σε συνθήκες κυριαρ-
χίας του κεφαλαίου στην κοινωνική παραγωγή, στο διαδίκτυο το
σύνολο των πληροφοριών είναι απόλυτα υποταγµένο στην κερ-
δοφορία των µονοπωλίων.

Οι µεγάλες δυνατότητες που έχει, θα µπορούσαν να προσφέ-
ρουν σηµαντικά στην οικοδόµηση της νέας κοινωνίας, που λέει
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, της εργατικής λαϊκής εξου-
σίας µε κοινωνικοποιηµένα τα µέσα παραγωγής και της τεχνολο-
γίας, µε εργατικό λαϊκό έλεγχο, µε κεντρικό επιστηµονικό
σχεδιασµό τόσο µέσα από την πληρέστερη και ταχύτερη κατα-
γραφή των λαϊκών αναγκών, προκειµένου να κατευθύνεται κα-
τάλληλα ο κεντρικός σχεδιασµός της οικονοµίας, όσο και για την
αποτελεσµατικότερη υλοποίηση αυτού του κεντρικού σχεδια-
σµού, αλλά και οι δυνατότητες για την αξιοποίηση του διαδι-
κτύου και των πληροφοριών στην παραγωγή, στην οικονοµία
γενικότερα, στην εκπαίδευση, στην έρευνα, στην πληροφόρηση.
Μπορεί να αξιοποιηθεί, για να φωτίσει την υπεροχή και την ανα-
γκαιότητα της λαϊκής εξουσίας ως τον µονόδροµο, για την κά-
λυψη των λαϊκών αναγκών.

Με βάση όλα τα παραπάνω, τα ΚΚΕ θα καταψηφίσει τη συγκε-
κριµένη ευρωπαϊκή Οδηγία και, κατά συνέπεια, το σχέδιο νόµου.

Αν µου δίνεται η δυνατότητα, θα ήθελα να πω δυο λόγια για
τις τροπολογίες, για να µην πω κάτι στη δευτερολογία.

Σε σχέση µε την υπουργική τροπολογία, που αφορά το τέλος
επιτηδεύµατος, µπορεί να φαίνεται από µια πρώτη άποψη ως θε-
τικό µέτρο σε µια κατηγορία εργαζοµένων, µε βάση τους συνε-
ταιρισµούς, ωστόσο το διατηρεί το τέλος επιτηδεύµατος στο
συντριπτικά µεγαλύτερο µέρος, όπως, για παράδειγµα, στους
πέραν των αγροτικών συνεταιρισµών αγρότες, στους επαγγελ-
µατίες βιοτέχνες, στους έµπορους και σε άλλες κατηγορίες,
πολύ περισσότερο από τη στιγµή, που ο συγκεκριµένος φόρος
δεν έχει χαρακτήρα φορολόγησης των πραγµατικών εισοδηµά-
των.

Άρα, πρόκειται για µια υποκρισία από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης, παρουσιάζοντάς το ως δήθεν φιλολαϊκό µέτρο και, µάλι-
στα, τη στιγµή που διατηρεί όλο το φοροµπηχτικό πλαίσιο µε την
ταυτόχρονη µέριµνα των φοροαπαλλαγών στο µεγάλο κεφάλαιο.

Καµµία σχέση δεν έχει µε αυτό που λέει το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, δηλαδή εδώ και τώρα -ορίστε, ιδού η Ρόδος
ιδού και το πήδηµα!- αυξήστε τη φορολογία στο µεγάλο κεφά-
λαιο, καταργήστε τις φοροαπαλλαγές σε αυτό και απαλλάξτε τα
λαϊκά εισοδήµατα από την υπέρµετρη φορολογία και αυτή να γί-
νεται µε βάση τα πραγµατικά εισοδήµατά τους.

Σε σχέση µε την υπουργική τροπολογία θα ψηφίσουµε
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«παρών». 
Και σχετικά µε τη βουλευτική τροπολογία που αφορά την ψη-

φιακή τηλεοπτική ευρωεκποµπή επίσης ψηφίζουµε «παρών». 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 11ο Γυµνάσιο Πάτρας (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αγαπητά µας παιδιά, σας δίνεται και η δυνατότητα να παρα-
κολουθήσετε τα επόµενα τρία λεπτά µία ιδιαίτερη διαδικασία –
εµβληµατική θα τη χαρακτήριζα- η οποία γίνεται κάθε χρόνο, που
είναι η απόδοση από πλευράς του Υπουργού Οικονοµικών του
σχεδίου προϋπολογισµού, που θα τεθεί σε συζήτηση τις επόµε-
νες µέρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σας ενηµε-
ρώσω ότι η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού στην αρ-
µόδια Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων θα ξεκινήσει τη
Δευτέρα 26 Νοεµβρίου 2018 και θα πραγµατοποιηθούν έως τέσ-
σερις συνεδριάσεις µετά από συνεννόηση µε το Προεδρείο της
Βουλής. 

Η συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής θα ξεκινήσει την Τε-
τάρτη 12 Δεκεµβρίου 2018, σύµφωνα µε το άρθρο 123 παράγρα-
φος 1 του Κανονισµού της Βουλής, και θα ολοκληρωθεί -µέσα
σε πέντε το πολύ συνεχείς συνεδριάσεις- έως την Τρίτη 18 Δε-
κεµβρίου 2018 µε τη διεξαγωγή της ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Θα παρακαλούσα πολύ τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµι-
κών κ. Χουλιαράκη, ο οποίος πέραν του προϋπολογισµού έχει
φέρει και τον ισολογισµό και τον απολογισµό του 2017, να λάβει
τον λόγο για την κατάθεση.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών):

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω
την τιµή να καταθέσω στο Σώµα τον κρατικό προϋπολογισµό οι-
κονοµικού έτους 2019 και την εισηγητική του έκθεση. 

Καταθέτω, επίσης, έκθεση επί των φορολογικών δαπανών, εκ-
θέσεις των γενικών διευθυντών του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, φορολογικής διοίκησης, τελωνείων και ειδικών φόρων
κατανάλωσης, δηµόσιας περιουσίας και κοινωφελών περιουσιών
του Υπουργείου Οικονοµικών, την ετήσια έκθεση ελέγχου της Γε-
νικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγχων του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους, καθώς και τις δηλώσεις που προβλέπονται
στο άρθρο 58 του ν.4270/2014, όπως αυτό ισχύει. 

Κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακαλέσω να οριστούν ηµεροµη-
νίες για τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού στη Διαρκή
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και στην Ολοµέλεια της Βου-
λής και να ενηµερώσετε το Σώµα, όπως ήδη έχετε κάνει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Γεώργιος Χου-
λιαράκης καταθέτει στον Πρόεδρο της Βουλής σε ψηφιακό µέσο
αποθήκευσης (USB stick) τον κρατικό προϋπολογισµό του οικο-
νοµικού έτους 2019, την εισηγητική του έκθεση, καθώς επίσης
και τον απολογισµό του κρατικού προϋπολογισµού οικονοµικού
έτους 2017, τον ισολογισµό χρήσης 2017, έκθεση επί των φορο-
λογικών δαπανών, έκθεση των γενικών διευθυντών του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους, φορολογικής διοίκησης, τελωνείων
και ειδικών φόρων κατανάλωσης, δηµόσιας περιουσίας και κοι-
νωφελών περιουσιών του Υπουργείου Οικονοµικών, την ετήσια
έκθεση ελέγχου της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγ-
χων του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, καθώς και τις δηλώ-
σεις που προβλέπονται στο άρθρο 58 του ν. 4270/2014, όπως
αυτό ισχύει) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, ευχαρι-
στώ. 

Είµαι σίγουρος ότι η συζήτηση η οποία θα γίνει στις ηµεροµη-
νίες που είπαµε προηγουµένως και έχει αποφασίσει και η Διά-
σκεψη των Προέδρων θα νοηµατοδοτήσει επί της ουσίας µία νέα
εποχή και για τα οικονοµικά του έτους 2019, αλλά θα νοηµατο-
δοτήσει και την ουσιαστική έξοδο της χώρας, εάν θεωρήσουµε
–και έτσι είναι- ότι τυπικά τον Αύγουστο υπήρξε η έξοδος από τη
διάρκεια των οκταετών µνηµονιακών δεσµεύσεων της χώρας,
αλλά αυτά θα τα συζητήσουµε εδώ ενώπιον ενωπίοις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Δέν-
δια, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ.
Οφείλω να αναγνωρίσω ότι ο κ. Χουλιαράκης κατέθεσε τον

προϋπολογισµό µε σεµνότητα και απέφυγε απολύτως θριαµβο-
λογίες και γενικές τοποθετήσεις επί του περιεχοµένου. Παρέ-
πεµψε στη συζήτηση στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια, όπου
θα τα αναλύσουµε όλα µε τους συναδέλφους.

Απλώς, είµαι υποχρεωµένος να πω ότι σύµφωνα µε την πλη-
ροφόρηση που έχουµε και σύµφωνα µε τις δύο πιθανότητες, που
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας -φαντάζοµαι ότι ισχύει η µία
εκ των δύο, µε δεδοµένο πλέον το θέµα των συντάξεων, για το
οποίο ευθέως επιχαίρουµε και σας το λέω ξεκάθαρα, κύριε Χου-
λιαράκη- η Νέα Δηµοκρατία χαίρεται για τη µη περικοπή των συν-
τάξεων. Θεωρούµε -το είχαµε διατυπώσει ως κοινοβουλευτική
τοποθέτηση διά τροπολογίας- ότι η ελληνική κοινωνία σε αυτήν
τη συγκυρία δεν άντεχε την περαιτέρω περικοπή των συντάξεων.

Θεωρούµε, όµως, ότι, η ανάλυση του προϋπολογισµού που
καταθέσατε, θα οδηγήσει σε αντίληψη των αδιεξόδων, στα οποία
οδηγεί η οικονοµική σας πολιτική. Θα ευχόµουν να διαψευστώ
από τη συζήτηση και από την τελική κατάληξη. Φοβούµαι, όµως,
ότι αυτό δεν θα συµβεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Δένδια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε

Αµυρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα έλεγα ότι δεν είναι ακριβώς ο πρώτος µεταµνηµονιακός

προϋπολογισµός αυτού του κράτους, δεδοµένου ότι είµαστε σε
καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας, δεδοµένου ότι η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή θα προχωρήσει σε αξιολόγηση για τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές του δηµοσίου προς τους ιδιώτες, που έχουν πιάσει τα-
βάνι, σε αξιολόγηση για τη στελέχωση της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Εσόδων, για την καθυστέρηση στις ιδιωτικοποιήσεις,
για τις αλλαγές στο δηµόσιο. Άρα, θα έλεγα να κρατάµε µικρό
καλάθι, σε σχέση µε το µεταµνηµονιακό ή το λανθάνον µνηµο-
νιακό καθεστώς του παρόντος προϋπολογισµού. 

Επίσης, υπάρχει και η προειδοποίηση για τα 600 εκατοµµύρια
ευρώ, που ακόµα δεν έχει λάβει χώρα, δηλαδή τα κέρδη από το
ευρωσύστηµα. Όλα αυτά εξαρτώνται, βεβαίως, από τις επιδόσεις
της ελληνικής οικονοµίας, έτσι όπως θα ελεγχθούν, θα αξιολο-
γηθούν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αυτό είναι το πρώτο µου
βασικό σχόλιο. 

Έχουµε µπροστά µας όντως, τις συνεδριάσεις, στις οποίες ο
καθένας θα αναπτύξει τα επιχειρήµατά του. Εγώ θα έλεγα ότι
ένας προϋπολογισµός, για να πετύχει στην Ελλάδα θα πρέπει να
είναι ξεκάθαρα αναπτυξιακός, µε εµπιστοσύνη προς τον ιδιωτικό
τοµέα. Εάν κάποια στιγµή οι κυβερνήτες αυτής της χώρας -
όποιοι και αν είναι αυτοί- στη διάρκεια των χρόνων αντιληφθούν
ότι η «ιερά αγελάδα» αυτής της κοινωνίας είναι ο Έλληνας ιδιώ-
της που παράγει, ερευνά, καινοτοµεί, κάνει εξαγωγές, προσλαµ-
βάνει, τότε ενδεχοµένως τα πράγµατα να είναι καλύτερα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αµυρά.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Θεο-
χαρόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µόλις κα-
τατέθηκε στο Κοινοβούλιο ο προϋπολογισµός. Χαρακτηρίζεται
από την Κυβέρνησή σας ως ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπο-
λογισµός. Νοµίζω ότι θα έπρεπε να µιλάµε µε πολύ µεγαλύτερη
ειλικρίνεια στον ελληνικό λαό. Έχουν υπογραφεί δεσµεύσεις για
τα επόµενα χρόνια, οι οποίες συνιστούν ένα βαρύ πρόγραµµα
για τη χώρα.

Βεβαίως, θα συζητηθούν όλα στις επιτροπές και δεν χρειάζε-
ται να πούµε τίποτα περισσότερο σήµερα. Το µόνο που θα ήθελα
να επισηµάνω είναι το εξής κεντρικό ζήτηµα: Ο προϋπολογισµός
σας, όπως και  των προηγούµενων χρόνων, έχει ως µοναδικό ου-
σιαστικά δηµοσιονοµικό στόχο την επίτευξη υπερβολικών πρω-
τογενών πλεονασµάτων. Από εκεί που µιλούσαµε για ελλείµµατα
στη χώρα µας, φτάσαµε στο εντελώς αντίθετο άκρο, που και
αυτό είναι προβληµατικό, να κυνηγάτε, υπερβολικά πρωτογενή
πλεονάσµατα, τα οποία, για να πετύχεις, απαιτούνται δυσβάστα-
χτα µέτρα. Καµµία χώρα για τόσα πολλά χρόνια, όπως προβλέ-
πεται, δεν µπορεί να λειτουργήσει µε πρωτογενή πλεονάσµατα
άνω του 3,5%. Αυτός πρέπει να είναι ένας κεντρικός στόχος για
τη διαπραγµάτευση της χώρας και για τους επόµενους προϋπο-
λογισµούς, ο στόχος πλεονασµάτων να πέσει στο 2%, κατόπιν
διαπραγµάτευσης µε τους εταίρους. Για να µπορέσει να γίνει
αναπτυξιακός ο προϋπολογισµός και να µην στραγγαλίζει ουσια-
στικά, µέσω της φορολογικής διαδικασίας.

Γιατί και αυτός ο προϋπολογισµός δεν είναι αναπτυξιακός και
ουσιαστικά έχει µια λογική επιδοµατικής ανακύκλωσης της φτώ-
χειας. Πρέπει να συµφωνηθούν βιώσιµα, λογικά πρωτογενή πλε-
ονάσµατα και στο πλαίσιο αυτό να έχουµε στόχο την βιώσιµη
ανάπτυξη και όχι να παίρνουµε δέκα, όπως σας είπαµε και χθες
δηµοσίως, και να δίνουµε πίσω ένα µε µία λογική επιδοµατικής
ανακύκλωσης της φτώχειας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Παφίλης έχει

τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό το –να µην το πω µε γνήσια ελ-

ληνικά- story, η ιστορία του µεταµνηµονιακού προϋπολογισµού
και της µεταµνηµονιακής εποχής είναι ειρωνεία. Είναι µεταµνη-
µονιακή εποχή µε επτακόσιους νόµους µνηµονιακούς να ισχύουν
στο ακέραιο και να µην καταργείται κανένας. Άρα, έχουµε µετα-
µνηµονιακή εποχή µε ισχύ όλων των µνηµονιακών νόµων. 

Δεύτερον, είναι µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός και µετα-
µνηµονιακή εποχή µε δεσµεύσεις µέχρι το 2060 για τα πλεονά-
σµατα, µε µέτρα που θα εφαρµόζονται από το 2019 και 2020,
που τα περισσότερα θα είναι µε µονοµέρεια υπέρ του κεφαλαίου.
Μεταµνηµονιακή εποχή, αλλά ισχύει η σιδερένια, θα έλεγα, επι-
τροπεία από την πλευρά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο εξάµηνος
έλεγχος και όλα τα υπόλοιπα. Άρα, έχουµε έναν µύθο, όλα έχουν
αποφασιστεί και απλά µένει ο τίτλος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισµό, είναι ένας σκληρός, βαθιά
ταξικός προϋπολογισµός. Μη µας πείτε για τα ψίχουλα, που µοι-
ράζονται. Γιατί είναι σκληρός και ταξικός; Γιατί και ο καινούργιος
προϋπολογισµός παίρνει πολύ περισσότερα, πολλά δισεκατοµ-
µύρια –θα τα πούµε αυτά στη συζήτηση- από τους πολλούς, από
τους εργαζόµενους, τους µισθωτούς, τα λαϊκά στρώµατα, µε
µέτρα που θεσπίστηκαν µέχρι του σηµείου να καταργείται το
ΕΚΑΣ και από την άλλη µεριά αρχίζει να δίνει ακόµη περισσότερα
στο µεγάλο κεφάλαιο. 

Δεν παίρνει κανένα, µα κανένα µέτρο -ούτε ένα µέτρο- για να
πάρει από αυτούς που κατέχουν τον πλούτο, που είναι και αµύ-
θητος κι ας λένε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα. Δεν καταργεί τίποτε
ούτε από τα προνόµια των εφοπλιστών. Το αντίθετο: µειώνει την
φορολογία σταδιακά από το 29% στο 23%. Η Νέα Δηµοκρατία
λέει να πάει στο 20%, άρα να πληρώσουν κι άλλο τα λαϊκά στρώ-

µατα, για τα οποία κόπτεται. Μειώνει τη φορολογία στα διανεµό-
µενα κέρδη από το 15% στο 10% και στους εργαζόµενους, την
εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα φέρνει νέα φοροκαταιγίδα. 

Τέλος, ως προς τις συντάξεις, χαιρετίζει το σηµείο αυτό και η
Νέα Δηµοκρατία. Ε, βέβαια! Κόψατε τόσες φορές, που έχουµε
χάσει τον λογαριασµό. Θα πω, λοιπόν, χοντρικά, ότι κόψατε δε-
καπέντε φορές εσείς και δεκαπέντε φορές ο ΣΥΡΙΖΑ τις συντά-
ξεις και τώρα πανηγυρίζετε, που δεν κόβονται κι άλλο. Αυτό για
εµάς είναι αίσχος κυριολεκτικά. Κοροϊδεύετε έναν ολόκληρο λαό
λέγοντάς του «δεν σας κόβουµε άλλο τις συντάξεις». Επίσης,
λέτε ότι «περάσαµε τα µνηµόνια». 

Αυτό όµως που θα έπρεπε να γίνεται είναι η αύξηση των συν-
τάξεων, για να επανέλθουµε στην προηγούµενη κανονικότητα.
Νοµίζουµε ότι σε όλους θα δώσει -και πρέπει να δώσει- απάν-
τηση ο ελληνικός λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
έντεκα µέλη από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Δηµοσίου Δικαίου

Η Βουλή τούς καλωσορίζει στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Χουλιαράκης. Σας φτάνουν πέντε λεπτά,
κύριε Υπουργέ; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Δύο λεπτά θέλω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι κατ’ αρχάς που η Αντιπολί-
τευση χαιρετίζει τη µεγάλη επιτυχία της Κυβέρνησης για την
ακύρωση του µέτρου περικοπής των προσωπικών διαφορών κύ-
ριων και επικουρικών συντάξεων, που ενσωµατώνει ο προϋπολο-
γισµός του 2019.

Δεν είχα σκοπό να τοποθετηθώ επάνω στον προϋπολογισµό,
γιατί δεν ήθελα να χρησιµοποιήσω ένα προφανές πλεονέκτηµα
που έχω να γνωρίζω τι γράφει κάθε σελίδα του. Θα περίµενα, βέ-
βαια, από την Αντιπολίτευση να µελετήσει τον προϋπολογισµό
πριν τοποθετηθεί επάνω σε αυτόν και να γίνει πραγµατική συζή-
τηση στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια τις επόµενες ηµέρες και
εβδοµάδες. Όµως, µια και θίχτηκε το θέµα και τοποθετήθηκαν
όλοι επάνω σε αυτό, θα πω και εγώ δύο λόγια για το τι περιλαµ-
βάνει.

Πέρα, λοιπόν, από την ακύρωση –και τονίζω ότι πρόκειται για
ακύρωση και όχι αναστολή- του µέτρου της περικοπής των προ-
σωπικών διαφορών, ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο πρώτος
προϋπολογισµός από το 2008 που περιλαµβάνει µία καθαρή δη-
µοσιονοµική επέκταση της τάξης του 0,5% του ΑΕΠ, της τάξης
των 910.000.000 ευρώ. Αυτά τα 910.000.000 ευρώ είναι το πρώτο
κρίσιµο βήµα για την αλλαγή του µίγµατος δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής, σε πιο φιλική προς την ανάπτυξη κατεύθυνση, αλλά και
σε πιο φιλική προς την κοινωνική συνοχή κατεύθυνση. Θα ανα-
φέρω ενδεικτικά τις µειώσεις των ασφαλιστικών εισφορών των
ελεύθερων επαγγελµατιών, των αυτοαπασχολούµενων και των
αγροτών. Θα αναφέρω την επιδότηση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών των νέων κάτω των είκοσι τεσσάρων, ένα πολύ φιλικό µέτρο
για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, ειδικά για µια κατηγο-
ρία αποκλεισµένη από την αγορά εργασίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τους βιοµήχανους …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Θα αναφέρω τα 400 εκατοµµύρια ευρώ για την εισα-
γωγή ενός νέου επιδόµατος στέγασης και µια σειρά άλλα µέτρα,
όπως είναι η ενίσχυση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι»,
η ενίσχυση των προγραµµάτων ειδικής αγωγής κ.ο.κ. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι πρόκειται για το πρώτο κρίσιµο
βήµα -δεν εξαντλείται εδώ η προσπάθεια- αλλαγής του µίγµατος
δηµοσιονοµικής πολιτικής και λελογισµένης δηµοσιονοµικής επέ-
κτασης. 

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Τώρα επί της ηµερησίας διατάξεως ο συνάδελφος κ. Γεώργιος

Αµυράς, έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε Χουλιαράκη, φαντάζοµαι ότι θα πάτε τώρα στην

Επιτροπή Προϋπολογισµού. Θα έρθω κι εγώ µετά εκεί βεβαίως
να σας βρω, αλλά θα ήθελα πρώτα να σας ρωτήσω το εξής: Ανα-
ρωτιόµουν ακούγοντάς σας να λέτε ότι µια µεγάλη επιτυχία της
Κυβέρνησης είναι η µη περικοπή των συντάξεων. 

Με συγχωρείτε, αλλά η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αυτή είναι
που µόνη της, δυο φορές, στο µεσοπρόθεσµο και πριν από τρεις
µήνες, ψήφισε την περικοπή των συντάξεων, όταν η Αντιπολί-
τευση σύσσωµη –και δεν µε ενδιαφέρουν τα άλλα κόµµατα- το
Ποτάµι σας έλεγε ότι δεν χρειάζεται νέα περικοπή συντάξεων.
Και λοιπόν, τώρα βγαίνετε ηρωικά εσείς να µας πείτε ότι χάρη
στην Κυβέρνηση δεν περικόπτονται οι συντάξεις. Μα, η Κυβέρ-
νηση δυο φορές, σε αυτήν την ίδια Αίθουσα, έφερε και ψήφισε
την περικοπή των συντάξεων, όταν όλοι οι υπόλοιποι είχαµε κα-
ταψηφίσει την περικοπή των συντάξεων. Εάν, λοιπόν, είναι επι-
τυχία της Κυβέρνησης να αλλάξει αυτά που η ίδια είχε ψηφίσει
µόνη της, τότε πώς θα χαρακτηρίζατε τη στάση της Αντιπολίτευ-
σης, που από την αρχή σας έλεγε και σας πίεζε να µην προχω-
ρήσετε στις περικοπές των συντάξεων; Ρητορικό ενδεχοµένως
το ερώτηµα. Τα υπόλοιπα, επάνω, στην Επιτροπή Προϋπολογι-
σµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα σ’ αυτήν την οδη-
γία την 1148/16 που θα ενσωµατωθεί στο εθνικό …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, µισό
λεπτό. 

Κύριε Υπουργέ, µην κάνουµε διάλογο τώρα, όµως, όταν
έχουµε µπει στην ηµερήσια διάταξη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Πρέπει να κάνω ένα σχόλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ένα σχόλιο έκανε ο κ.
Αµυράς. Με συγχωρείτε. Θα σας δώσω τον λόγο αλλά δεν είναι
λογικό αυτό. Έχουµε µπει στην ηµερήσια διάταξη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Θα ήθελα να κάνω το σχόλιο και να απαντήσω στον
κύριο συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Εγώ θέλω απλώς να υπενθυµίσω -θα το απαντήσω γιατί είναι
σοβαρό το ερώτηµα- ότι τα προ νοµοθετηµένα µέτρα του 2017
µε χρόνο εφαρµογής το 2019, έγιναν µετά την εµµονή του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου και τη λανθασµένη πρόβλεψή του
ότι η ελληνική οικονοµία και η ελληνική Κυβέρνηση δεν θα κατα-
φέρει να πιάσει τον στόχο που είχε συµφωνηθεί. Προέβλεπε
στόχο, προέβλεπε αποτέλεσµα για το 2018, 1,3%. Πιάσαµε τον
στόχο του 2017. Πιάσαµε τον στόχο του 2018. Έχουµε, λοιπόν,
τη δυνατότητα να ακυρώσουµε µέτρα που είναι αχρείαστα και
αντιπαραγωγικά, επειδή πετύχαµε τον στόχο µας. Με αυτήν την
έννοια, λοιπόν, είναι επιτυχία, κύριε Αµυρά. Και µάλιστα, είναι επι-
τυχία τη στιγµή που οι προηγούµενες κυβερνήσεις όχι µόνο δεν
έπιαναν τους στόχους, αλλά δηµιουργούσαν ελλείµµατα που
έβαλαν τη χώρα εκεί που την έβαλαν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, έχετε

τον λόγο, αλλά όχι άλλες απαντήσεις. Επί του θέµατος τώρα. Μη
σχολιάσετε τον Υπουργό, γιατί θα έχουµε πάλι σχολιασµό επί του
σχολιασµού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εντάξει. Απλώς, δεν µπορώ να µη θυ-
µηθώ την επιστολή του κ. Τσακαλώτου προς το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο που το καλούσε να συµµετάσχει στο πρόγραµµα,
έτσι; Εντάξει. 

Εν πάση περιπτώσει, έρχοµαι τώρα στην οδηγία που σας

έλεγα. Λοιπόν, ζούµε σε έναν ψηφιακό κόσµο και είναι προφανές
σε όλους ότι οι ψηφιακές υπηρεσίες είναι κοµβικής σηµασίας στη
σύγχρονη οικονοµική πραγµατικότητα. 

Κάθε περιστατικό παραβίασης της ασφάλειας του κυβερνοχώ-
ρου, είτε από πρόθεση είτε χωρίς, είναι προφανές ότι µπορεί να
ζηµιώσει σε πολύ µεγάλο βαθµό την οικονοµία και την παροχή
υπηρεσιών, όπως για παράδειγµα, για την τόσο αποδοτική οικο-
νοµικά χρήση πιστωτικών ή χρεωστικών καρτών η εµπιστοσύνη
στην τεχνολογία αποτελεί προϋπόθεση εκ των ων ουκ άνευ. Το
ίδιο ισχύει και για την τεράστια αγορά που έχει ανοίξει στο δια-
δίκτυο και δεν είναι τυχαίο καθόλου που η Ευρωπαϊκή Ένωση
υπολογίζει ότι µε την ολοκλήρωση της κοινής ψηφιακής αγοράς
θα έχουµε αύξηση του κοινοτικού ΑΕΠ κατά 415 δισεκατοµµύρια
ευρώ ετησίως.

Μπορεί τα φώτα της δηµοσιότητας να έχουν πέσει ή να είχαν
πέσει τον Μάιο του 2018 στην οδηγία για τον γενικό κανονισµό
για την προστασία των δεδοµένων, το GDPR, όµως εξίσου ση-
µαντική είναι η σηµερινή οδηγία για την ψηφιακή εποχή στην
οποία ζούµε. Η οδηγία αυτή στόχο έχει την υιοθέτηση µέτρων
από όλα τα κράτη - µέλη, ώστε να επιτευχθεί ένα υψηλό κοινό
επίπεδο ασφαλείας συστηµάτων δικτύου και πληροφορίας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Η θέσπιση τέτοιων µέτρων αποτελεί απαραί-
τητη προϋπόθεση για την εύρυθµη λειτουργία κρίσιµων υπηρε-
σιών αλλά και για την προστασία δεδοµένων πολιτών,
επιχειρήσεων εντός της Ένωσης και κατά συνέπεια εντός και της
Ελλάδας, της χώρας µας.

Τα µέτρα που εισάγονται στην ελληνική νοµοθεσία µε την πα-
ρούσα οδηγία είναι κλειδί για την προστασία των θεµελιωδών δι-
καιωµάτων των πολιτών και των επιχειρήσεων σε ό,τι αφορά την
αδιάλειπτη, αξιόπιστη και αποδοτική παροχή υπηρεσιών και βα-
σικών αγαθών ζωτικής σηµασίας για την κοινωνία. Αφορά τους
τοµείς της ενέργειας, των µεταφορών, της τραπεζικής και χρη-
µατοπιστωτικής αγοράς, της υγείας, του πόσιµου ύδατος, των
ψηφιακών υποδοµών, των επιγραµµικών υπηρεσιών αγοράς και
µηχανών αναζήτησης καθώς και των ψηφιακών υπηρεσιών νε-
φοϋπολογιστικής.

Εµείς, λοιπόν, όπως και στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επι-
τροπής είχαµε τοποθετηθεί, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Έρχοµαι λίγο στις δύο τροπολογίες. Έρχοµαι στην τροπολο-
γία για τη δυνατότητα ψηφιακής αναµετάδοσης των παρόχων
περιεχοµένου περιφερειακής εµβέλειας µέσω συµπληρωµατικών
εγκαταστάσεων εκποµπής. Με την τροπολογία αυτή προτείνεται
η τροποποίηση του άρθρου 37 του ν.4762/2014 που σχετίζεται
µε την εµβέλεια των νοµίµως λειτουργούντων περιφερειακών τη-
λεοπτικών σταθµών και ουσιαστικά αφορά στην εγκατάσταση
συµπληρωµατικών εγκαταστάσεων εκποµπής για την ψηφιακή
αναµετάδοση του σήµατος. Με την τροπολογία αυτή προτείνεται
η εγκατάσταση να επιτρέπεται µε απόφαση του Υπουργού Ψη-
φιακής Πολιτικής αντί της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων που προβλέπει ο νόµος. Θέλουµε εξηγήσεις
σε αυτό, κύριε Υπουργέ. Για ποιον λόγο; Είµαστε αντίθετοι στην
εκχώρηση αρµοδιοτήτων από την επιτροπή στον εκάστοτε
Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής. Άρα, µε βάση την πρώτη ανά-
γνωση, που νοµίζω είναι ουσιαστική, είµαστε αρνητικοί σε αυτήν
την τροπολογία. Περιµένω, όµως, την απάντησή σας, κύριε
Παππά.

Τώρα όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, για την εξαίρεση
από την καταβολή του τέλους επιτηδεύµατος των αγροτών,
µελών αγροτικών συνεταιρισµών και φορέων της κοινωνικής οι-
κονοµίας, κ.λπ., κ.λπ., που βρίσκονται σε εκκαθάριση ή πτώχευση
ή αδράνεια, επί του περιεχοµένου της η τροπολογία είναι σωστή.
Είναι θετικό. Η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση. Εµείς στο Ποτάµι θεωρούµε ότι δεν µπο-
ρεί να υπάρχει τέλος επιτηδεύµατος πουθενά, για κανέναν κλάδο
της οικονοµίας, για κανένα επάγγελµα.

Όµως, δεν µπορούµε να παραβλέψουµε και την τακτική σας
να φέρνετε δωράκια µέσω τροπολογιών τώρα πια που βρισκό-
µαστε πλέον και σε προεκλογική περίοδο. Και ερωτώ: Βάσει
ποιου σχεδιασµού συνολικού θα προχωρήσετε στην κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος σε σχέση µε τη θέση του αγρότη και
ιδιαιτέρως µε τα κίνητρα για την αύξηση των ανθρώπων, των
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αγροτών, των δυνάµεων που θα προστρέξουν στο συνεταιρίζε-
σθαι;

Άρα, αρνητική είναι η ψήφος µας για την πρώτη τροπολογία,
για τους αναµεταδότες και τη µεταφορά αρµοδιοτήτων στην
ουσία ή υφαρπαγή, θα έλεγε κάποιος άλλος, από την Αρχή Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, την ΕΕΤΤ, προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Πολιτικής, θετική είναι για την κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Αµυρά.
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, σή-

µερα και τις προσεχείς ηµέρες, ενόψει κιόλας µάλιστα της οδη-
γίας 681 που συζητάµε στις επιτροπές, θα προσπαθήσουµε να
απαντήσουµε, στο κορυφαίο -θεωρώ εγώ- ερώτηµα «πόση ελευ-
θερία θα πρέπει να θυσιάσουµε για να αισθανόµαστε ασφαλείς;».

Σήµερα, λοιπόν, στο ερώτηµα αυτό σε ένα νοµοσχέδιο που δεν
είχε τη δηµόσια διαβούλευση που θα έπρεπε να έχει, σήµερα
που οι πολίτες, αν τους ρωτήσεις, δηλώνουν «µη ενηµερωµένοι»
για το τι συζητάµε εδώ, µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, ένας µόνο
συνάδελφος Βουλευτής δήλωσε ότι θέλει να πάρει τον λόγο και
να µιλήσει εκτός από τους εκπροσώπους των κοµµάτων. Η δε Αί-
θουσα αυτή θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι σχεδόν άδεια, µε
τους συµβούλους του Υπουργού να συναγωνίζονται αριθµητικά
τους συναδέλφους µου. 

Αυτή η Αίθουσα, αγαπητοί συνάδελφοι, θα έπρεπε να είναι γε-
µάτη. Αυτή η Αίθουσα θα έπρεπε να ήταν γεµάτη σε κάθε νοµο-
σχέδιο. Οι φωνές, οι απόψεις, οι γνώµες έπρεπε να ακούγονται
από αυτό εδώ το Βήµα. Οι πολίτες θα έπρεπε να ακούνε τους εκ-
προσώπους τους από αυτό εδώ το Βήµα. Εκπρόσωποι δεν είναι
τα κόµµατα, εκπρόσωποι είναι οι Βουλευτές, εκπρόσωποι του
λαού. Μην διερωτάσθε, λοιπόν, γιατί χάνονται οι ευκαιρίες σε
αυτήν τη χώρα. Δεν χάνονται οι ευκαιρίες, εµείς τις χάνουµε και
τις χάνουµε εδώ µέσα, τις χάνουµε κάθε µέρα. Δεν θα µιλήσω
ούτε για την ΕΡΤ ούτε για τα σκάνδαλα της πρώην Κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ. Πολλά πράγµατα λύνονται µε διάλογο. Ακριβώς γι’
αυτό θα µιλήσω, για τον διάλογο.

Σήµερα λοιπόν, µας παρουσιάζετε ή µας παρουσιαζόταν µια
εξαιρετική ευκαιρία, κατά τη συζήτηση µας για την ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία µιας ακόµα οδηγίας του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της Ευρώπης, της οδηγίας
1148/2016 σχετικά µε τα µέτρα που οφείλουµε να πάρουµε, ώστε
να εξασφαλίσουµε ένα κοινό υψηλό επίπεδο στην ασφάλεια των
συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Πρόκειται για µια πολύτιµη ευκαιρία το να κάτσουµε να εξετά-
σουµε µερικά από τα αποτελέσµατα, µερικές από τις επιπτώσεις
µιας αδυναµίας µας. Της αδυναµίας δηλαδή, που παρουσιάζει
το πολιτικό µας σύστηµα στο να οργανώσει, να διεξαγάγει και
να ολοκληρώσει έναν δηµόσιο διάλογο επιχειρηµάτων µε την κοι-
νωνία για εξαιρετικά κρίσιµα ζητήµατα, ζητήµατα που µπορούν
να αλλάξουν τον τρόπο ζωής όλων µας. Ζητήµατα, όπως είναι
αυτά τα οποία προκύπτουν από την υποεξέταση ευρωπαϊκή οδη-
γία 1148, αλλά και από την άλλη που σας προανέφερα, που συ-
ζητείται στις επιτροπές την οδηγία 681 η οποία σύντοµα και
εκείνη θα πάρει το δρόµο προς την Ολοµέλεια. Οδηγίες, οι
οποίες αφορούν ταυτόχρονα και την ελευθερία και την ασφάλεια
των πολιτών. 

Οι δύο αυτές οδηγίες κινούνται στο ίδιο πνεύµα και έχουν την
ίδια πηγή. Επιχειρούν, κατά τη γνώµη µου, να ορίσουν τη
γραµµή, το να βάλουν το όριο ανάµεσα στην ελευθερία µας και
στην ασφάλεια µας. Φιλοδοξούν να δώσουν µια χειροπιαστή
απόδειξη στο πολύ σηµαντικό ερώτηµα που σας προανέφερα,
δηλαδή «πόση από την ελευθερία µας πρέπει να θυσιάσουµε, για
να αισθανόµαστε ασφαλείς».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια πως πολλές από
τις προκλήσεις που αντιµετωπίζει σήµερα η Ευρώπη, πολλές από
τις απειλές κατά του ευρωπαϊκού ιδεώδους, έχουν τη ρίζα τους
ακριβώς στη διαµάχη για το πού βρίσκεται τελικά αυτή η γραµµή,

ανάµεσα στην ελευθερία και στην ασφάλεια, ανάµεσα στην προ-
στασία των προσωπικών δεδοµένων από τη µια και στην ασφά-
λεια των πολιτών από τροµοκρατικές και άλλες εγκληµατικές
ενέργειες από την άλλη πλευρά.

Τα ερωτήµατα που τίθενται είναι πολλά. Μπορεί κανείς να αι-
σθάνεται πραγµατικά ελεύθερος, όταν δεν είναι ασφαλής; Πόσο
αναγκαίο είναι να υποχωρήσουµε απέναντι στα ζητήµατα πρό-
σβασης και διαχείρισης των προσωπικών µας δεδοµένων, ώστε
να διευκολύνουµε το έργο των αρχών ασφαλείας; Είναι πράγµατι
αποτελεσµατικό; Αποδίδει στα αλήθεια το να ακολουθήσουµε
τον δρόµο αυτόν, δηλαδή τον δρόµο που όσο πάµε, δίνουµε στις
αρχές ασφαλείας όλο και περισσότερη πρόσβαση στα προσω-
πικά µας δεδοµένα; 

Πόσες κακόβουλες ενέργειες κατά της κοινωνίας µας έχουν
αποτραπεί, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή εµείς δεχθήκαµε ως
πολίτες να επιτρέψουµε την πρόσβαση στα προσωπικά µας δε-
δοµένα; 

Αυτά και άλλα πολλά ερωτήµατα δυστυχώς δεν έχουν απαν-
τηθεί. Και εδώ ακριβώς βρίσκεται το πρόβληµα. 

Σήµερα στην Ολοµέλεια µιλάµε για την από εδώ και πέρα υπο-
χρέωση όλων των εταιρειών, που κρατάνε στοιχεία των πελατών
τους, να ενηµερώνουν υποχρεωτικά τις αρχές στην περίπτωση
που δεχτούν κυβερνοεπίθεση και χάσουν τα δεδοµένα των πε-
λατών τους. Σήµερα στις επιτροπές µιλάµε για το απόλυτο «φα-
κέλωµα» όποιου ταξιδεύει µε αεροπλάνο. Μιλάµε, όµως, µόνοι
µας, µιλάµε χωρίς αυτούς για τους οποίους νοµοθετούµε. Δεν
τους έχουµε ακούσει. Δεν έχουµε κάνει έναν διάλογο µαζί τους.
Οι Έλληνες τελούν εν αγνοία γι’ αυτά που νοµοθετούµε γι’ αυ-
τούς και µάλιστα στο όνοµά τους. Ποιος έχει την ευθύνη, τελικά,
να ενηµερώσει τους Έλληνες γι’ αυτά που εµείς νοµοθετούµε,
αν δεν την έχουµε τελικά εµείς οι ίδιοι, αν δεν την έχει η Κυβέρ-
νηση από τη δική της πλευρά, αν δεν την έχει η Αντιπολίτευση
από την άλλη;

Γι’ αυτό, λοιπόν, µίλησα στην αρχή της εισήγησής µου για µια
πολύτιµη ευκαιρία που µας παρουσιάζεται και δεν πρέπει να τη
χάσουµε. Με αφορµή τη σηµερινή, αλλά και τις υπόλοιπες ευρω-
παϊκές οδηγίες, πιστεύω ότι θα πρέπει να αναλάβουµε µια πρω-
τοβουλία να ενηµερώσει η Βουλή τους Έλληνες ότι κρίσιµες
υποθέσεις που θεωρούνται ήδη ανοικτές από τους πολίτες, ήδη
έχουν κλείσει για εµάς µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ότι
έχουµε ήδη απαντήσει, έχουµε ήδη καταλήξει, χωρίς ποτέ να έχει
γίνει διάλογος. 

Κύριε Υπουργέ, γι’ αυτόν κυρίως τον λόγο, αλλά και επειδή η
οδηγία έπρεπε να είχε µεταφερθεί στο Εθνικό Δίκαιο από τις 18
Μαΐου του 2018, θέλουµε να επιστήσουµε την προσοχή στην Κυ-
βέρνηση και να στείλουµε ένα µήνυµα: Εφόσον τώρα πλέον -
όπως κι εσείς λέτε- δεν είµαστε µέσα στα µνηµόνια και δεν µας
ζορίζουν κάποιοι να νοµοθετήσουµε, θα µπορούσαµε να νοµο-
θετήσουµε µε τον σωστό, επιβεβληµένο και δηµοκρατικό τρόπο. 

Θέλοντας, λοιπόν, να στείλουµε το µήνυµα στην Κυβέρνηση
ότι πρέπει να ενσωµατώνει ορθώς και εγκαίρως τις οδηγίες, δη-
λαδή και να κάνει τον απαιτούµενο διάλογο, αλλά και να µη δίνει
την αφορµή στο να ξεκινούν διαδικασίες παράβασης του δικαίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει
«παρών» επί της αρχής στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνεχιζόµενη απουσία αληθι-
νού διαλόγου µε την κοινωνία και τους πολίτες επιτρέπει, τελικά,
τη δηµιουργία µιας θολής κατάστασης, όπου ερωτήµατα κρέ-
µονται αναπάντητα, απορίες αιωρούνται, επιτρέποντας έτσι σε
δυνάµεις που δεν σέβονται τη δηµοκρατία να ακµάζουν και να
ενισχύονται ολοένα και περισσότερο.

Θα δώσω ένα παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, της αρµοδιότητάς
σας, όπου το θολό τοπίο παραµένει. Τι γίνεται µε το ψηφιακό
τέλος και τα επιχειρήµατα που στήριξαν την επιβολή του; Τι γί-
νεται µε τον φόρο του 2% έως 6% στα είδη υψηλής τεχνολογίας
-στα tablets, στα κινητά τηλέφωνα, στα laptops, τους εκτυπωτές-
ως αντιστάθµισµα στις απώλειες εσόδων από την «πειρατεία»
στο διαδίκτυο; Και το ρωτάω αυτό και σε σχέση µε µια πρό-
σφατη, αιφνιδιαστική, όπως χαρακτηρίστηκε από πολλούς, από-
φαση της επιτροπής για την διαδικτυακή προσβολή δικαιωµάτων
πνευµατικής ιδιοκτησίας να υποχρεώσει τους παρόχους κινητής
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τηλεφωνίας και διαδικτύου να διακόψουν την πρόσβαση σε δε-
κάδες ιστοσελίδες. 

Πότε, κύριε Υπουργέ, θα επανεξεταστεί το ζήτηµα αυτό; Όταν
χάσουν τη µάχη οι «πειρατές» ή όταν αυτά που τελικά εµείς πλη-
ρώνουµε για να µην χάνουµε, θα φτάσουν να είναι περισσότερα,
τελικά, από αυτά που θα έχουµε χάσει; Πόσες δεκάδες ή χιλιά-
δες ιστοσελίδες θα πρέπει να κλείσουν για να καταργηθεί το ψη-
φιακό τέλος; Πληροφορούµαστε, πάντως, πως η εν λόγω
απόφαση δεν είχε και τα αναµενόµενα αποτελέσµατα που ήλπι-
ζαν κάποιοι να έχουν.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω το εξής: Πρέπει να κάνουµε
ό,τι µπορούµε για να ζωντανέψει ο διάλογος µε την κοινωνία των
πολιτών, ειδικά για ζητήµατα όπως είναι το διαδίκτυο και η σχέση
του µε την ασφάλεια και τα προσωπικά δεδοµένα.

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1804 και ειδικό
51, που προβλέπει την εξαίρεση από την καταβολή τέλους επι-
τηδεύµατος για τους αγρότες, µέλη αγροτικών συνεταιρισµών,
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, τους φορείς κοινωνικής και
αλληλέγγυας οικονοµίας, τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα και τις
νοµικές οντότητες που βρίσκονται σε εκκαθάριση ή πτώχευση ή
αδράνεια, δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε αλλιώς, παρά µόνο
να την στηρίξουµε, καθώς έχουµε πιέσει και εµείς οι ίδιοι, από
αυτό εδώ το Βήµα, προς αυτήν τη θετική κατεύθυνση. Είναι µια
σωστή και δίκαιη απόφαση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Παπαχριστόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα ήθελα να πω κατ’ αρχάς ότι επειδή είµαστε πολύ λίγοι Βου-

λευτές και επειδή µε περιµένουν να ψηφίσω στη Γερουσία, θα
είµαι σύντοµος. Είναι µερικοί Βουλευτές που είναι παντός και-
ρού. Συγχωρήστε µου το σχόλιο. 

Με την ευκαιρία του γεγονότος που έχει συµβεί τον τελευταίο
καιρό και έχει σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, θα ήθελα να
πω τα εξής: Ίσως δεν θα µαθαίναµε ποτέ την αλήθεια για τον θά-
νατο ενός νεαρού αν δεν υπήρχαν κάποιες κάµερες. Μάλιστα,
ακούγεται ότι ξέρουµε τη µισή αλήθεια, γιατί υπάρχει κι άλλο ένα
βίντεο που είναι υπαρκτό -ακούγεται, δεν µπορώ να το επιβεβαι-
ώσω- και το οποίο ρίχνει ακόµα µεγαλύτερο φως. 

Γιατί το λέω αυτό; Το νοµοσχέδιο έχει σχέση µε την κυβερνο-
ασφάλεια και τον κυβερνοχώρο. Θυµάµαι κάποτε, όταν ήταν να
κλείσουµε ένα ραντεβού, άκουσα την εξής κουβέντα: «Μπορεί
να υπάρχει Έσελον εκεί. Καλό είναι να πάµε κάπου απόκρηµνα,
για να µην µας ακούσει και να µην µας δει κανείς». Έχει δύο
πλευρές και δύο όψεις ο κυβερνοχώρος: Από τη µία η ελευθερία
και από την άλλη η ασφάλεια. Το άκουσα και από άλλους οµιλη-
τές. Θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα βήµα µπροστά και
εξασφαλίζει όχι όλα, αλλά αρκετά σηµεία ασφάλειας, χωρίς να
περιορίζει την ατοµική ελευθερία. 

Νοµίζω, λοιπόν -το είδα και στις επιτροπές- ότι υπάρχει καλή
διάθεση από τα περισσότερα, τουλάχιστον, κόµµατα. Νοµίζω ότι
αξίζει τον κόπο να κάνουµε αυτό το βήµα και να περιµένουµε τα
αποτελέσµατά του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ολοκληρώθηκαν οι οµιλίες των ειδικών αγορητών. Πρέπει να

σας ενηµερώσω ότι δεν έχουµε οµιλητές συναδέλφους. Ο συνά-
δελφος κ. Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ που είχε εγγραφεί να µιλήσει,
δήλωσε ότι δεν θα µιλήσει. 

Εποµένως, θα περάσω στους κοινοβουλευτικούς εκπροσώ-
πους.

Η κ. Ζαρούλια έχει τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ευχαριστώ.
Φέρατε µια τροπολογία η οποία µπορεί φαινοµενικά να είναι

ευεργετική για τους αγρότες, όµως πολύ φοβάµαι ότι βλέπουµε
το τυράκι, αλλά δεν βλέπουµε τη φάκα. Άλλωστε, δεν πρέπει να
ξεχνάµε ότι µέσα στο 2019 θα παύσει να ισχύει ο νόµος Κατσέλη,
µε αποτέλεσµα ακόµα περισσότεροι συµπατριώτες µας να κιν-

δυνεύσουν να χάσουν τα σπίτια τους, τις περιουσίες τους, το
βιός τους.

Επειδή στη «δηµοκρατία» σας ένα νόµιµα εκλεγµένο κόµµα
από τη λαϊκή βάση, τον λαό, δεν έχει βήµα πουθενά, σε κανένα
έντυπο ή ηλεκτρονικό µέσο, οφείλουµε να δώσουµε µια απάν-
τηση σε όσους λένε ότι δεν µας βλέπουν.

Η Χρυσή Αυγή, απαγορευµένη από τα ΜΜΕ, ακόµη και από
τους µικρούς περιφερειακούς τηλεοπτικούς σταθµούς τους
οποίους απειλούν οι «δηµοκράτες» προκειµένου να µην µας πα-
ρουσιάζουν, είναι το µοναδικό κόµµα σε ολόκληρη την πολιτική
ιστορία της Ελλάδος του οποίου Βουλευτές φυλακίστηκαν και
στους οποίους επιβλήθηκαν πρόστιµα, αποκλεισµοί και απαγο-
ρεύσεις. Και, όµως, κάποιοι ανύπαρκτοι λένε πως δεν κάνουµε
τίποτε.

Θα αναφερθώ επιγραµµατικά, για να ενηµερώσω φίλους και
εχθρούς για τον πολιτικό αγώνα της Χρυσής Αυγής: Το Σάββατο
20 Οκτωβρίου 2018 στην πολύπαθη Μακεδονία µας, που έχει
προδώσει ένα ένοχο πολιτικό κατεστηµένο, επρόκειτο να λάβει
χώρα µια προκλητικά ανθελληνική εκδήλωση. Η πρόσκληση, µά-
λιστα, η οποία είχε δηµοσιευτεί και στο διαδίκτυο ήταν σε σλά-
βικη γλώσσα. Η Χρυσή Αυγή ήταν εκεί, στον Άγιο Παντελεήµονα
του Νοµού Φλωρίνης. Μία κινητοποίηση εξέφρασε το πνεύµα της
εθνικής αντίστασης και τελικά η εκδήλωση αυτών οι οποίοι απο-
δεδειγµένα και µε δικαστική απόφαση δρουν αντεθνικά, δεν
έγινε. Την εκδήλωση αυτή, όµως, δεν την είδε κανείς από αυτούς
που λένε ότι δεν µας βλέπουν. Καµµία εφηµερίδα, βεβαίως, δεν
είπε λέξη.

Το Σάββατο 27 Οκτωβρίου 2018 έγινε συγκέντρωση στην Καρ-
δίτσα και παράνοµη αντισυγκέντρωση, µια συγκέντρωση η οποία
τελικά έγινε σε πείσµα ενός ολόκληρου συστήµατος που πολέµα
τη Χρυσή Αυγή µε λύσσα και στο οποίο φυσικά εντάσσονται και
οι διάφοροι «πατριώτες» που δεν βλέπουν τη Χρυσή Αυγή.

Την Κυριακή 28 Οκτωβρίου 2018 σε κάλεσµα βορειοηπειρωτι-
κών σωµατείων για συγκέντρωση διαµαρτυρίας έξω από την Αλ-
βανική Πρεσβεία για τη δολοφονία ενός ξεχωριστού Έλληνα στη
βόρειο Ήπειρο, η Χρυσή Αυγή ήταν εκεί. Και την είδαν τηλεοπτι-
κοί σταθµοί και µεγάλης επισκεψιµότητας σελίδες στο διαδίκτυο.

Και πάλι, όµως, οι θλιβεροί κοµµατάρχες, κυρίως της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά και οι σε διατεταγµένη υπηρεσία από το σύ-
στηµα «πατριώτες», που δεν θέλουν τη Χρυσή Αυγή, δεν την
είδαν. Αλήθεια, πού ήταν όλοι αυτοί στη συγκέντρωση ενάντια
στα ανθελληνικά σχέδια των Σκοπιανών στη Μακεδονία µας; Στη
συγκέντρωση για τον νέο εθνοµάρτυρα Κωνσταντίνο Κατσίφα;
Ήταν απόντες! 

Την Πέµπτη 8 Νοεµβρίου 2018 χιλιάδες Ελλήνων συγκεντρώ-
θηκαν στους Βουλιαράτες για την κηδεία του νέου εθνοµάρτυρα
του ελληνισµού Κωνσταντίνου Κατσίφα και ανάµεσά τους, βε-
βαίως, και Χρυσαυγίτες, απλά στελέχη. Από Βουλευτές, όµως,
ήταν µόνο δύο, διότι µε την περήφανη πλεκτάνη εις βάρος της
τρίτης πολιτικής δύναµης της χώρας, οι περισσότεροι έχουµε
απαγόρευση εξόδου από τη χώρα, µε πρώτο και καλύτερο τον
Αρχηγό µας, τον Νίκο Μιχαλολιάκο. 

Το Σάββατο 10 Νοεµβρίου 2018 µια οµάδα αγωνιστών της
Χρυσής Αυγής προχώρησε σε µια δυναµική παρουσία στον Δήµο
Καλλιθέας µοιράζοντας φυλλάδια προς τιµήν του νέου εθνοµάρ-
τυρα που πέθανε για τη σηµαία µας στη βόρειο Ήπειρο. Ο λαός
τους υποδέχθηκε µε ενθουσιασµό, ενώ σε άµεσο χρόνο προσήλ-
θαν στον χώρο ισχυρές αστυνοµικές δυνάµεις. Γιατί άραγε; Αν
ήταν τίποτα παρακρατικοί «ακτιβιστές», από αυτούς που καίνε
την ελληνική σηµαία, είναι βέβαιο ότι η Αστυνοµία δεν θα ερχό-
ταν καθόλου ή ότι θα ερχόταν µε τόση καθυστέρηση, αρκετή
ώστε τα παιδιά της εξουσίας, που παριστάνουν τους αντιεξου-
σιαστές, να έχουν αποχωρήσει µε την ησυχία τους.

Αυτή είναι η χώρα στην οποία ζούµε. µία χώρα την οποία εξου-
σιάζουν όσοι µισούν οτιδήποτε εθνικό και αντιµετωπίζουν µε πα-
νικό οτιδήποτε ηρωικό, έξω από τη λογική της φτήνιας τους και
της κακοµοιριάς τους. Τα µόνα που θέλουν να ενδιαφέρουν τον
λαό είναι οι αυξήσεις ή οι µειώσεις µισθών και συντάξεων, ο
ΕΝΦΙΑ, ο ΦΠΑ και, βεβαίως, το αν θα γίνει το κόµµα, το οποίο
προσκυνάνε, εξουσία, προκειµένου να τακτοποιήσουν τα δικά
τους παιδιά. 
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Δεν περισσεύει στους γραικύλους χρόνος να σκεφτούν αυ-
τούς που σκέπτονται µέσα στην ιστορία, αυτούς που ξεπερνούν
το προσκυνηµένο σήµερα και βλέπουν, µέσα από ένα ένδοξο πα-
ρελθόν, ένα µέλλον λαµπρό για το έθνος πέρα από τη λογική, τη
λογική είτε τους αστισµού είτε της περίφηµης αριστεροσύνης. 

Η Χρυσή Αυγή αγωνίζεται σε κάθε γωνιά της Ελλάδος και
κρατά ψηλά τη σηµαία του εθνικισµού, σε πείσµα των κρατικών
και παρακρατικών µηχανισµών, ενάντια στη χούντα των ΜΜΕ,
δίνει µάχες πολιτικές εναντίον όλων. 

Γι’ αυτούς που δεν µας βλέπουν, λοιπόν, που κάποιοι από αυ-
τούς µπορεί να είναι και καλοπροαίρετοι ή να είναι θύµατα της
προπαγάνδας των εχθρών µας, απαντάµε: Η Χρυσή Αυγή είναι
εδώ, από τη βόρειο Ήπειρο µέχρι την Καλλιθέα και σε κάθε
γωνιά της πατρίδας µας. είναι εδώ και αγωνίζεται, παρ’ όλο το
γεγονός ότι υφίσταται έναν πρωτοφανή διωγµό και αποκλεισµό.  

Βεβαίως, την πρωτοβουλία γι’ αυτό το βρώµικο πόλεµο έχουν
οι πληρωµένοι λακέδες και κοµµατάρχες των κοµµάτων του πο-
λιτικού κατεστηµένου, µε πρώτη και καλύτερη τη Νέα Δηµοκρα-
τία, αλλά και τους «πατριώτες» των µνηµονίων. Για να
τελειώνουµε µε όλους αυτούς, εάν θέλουν να µας βλέπουν, να
µην περιµένουν τα πληρωµένα δελτία ειδήσεων της τηλεορά-
σεως. Να σταθούν δίπλα µας, όπως στάθηκαν µε ψυχή γενναία
και αδάµαστη βούληση εθνική όσοι βρέθηκαν δίπλα µας στη
Φλώρινα, στην Καρδίτσα, στους Βουλιαράτες, στην Καλλιθέα κι
όπου αλλού υπάρχει πεδίο για πολιτικό αγώνα, για να κερδί-
σουµε την πατρίδα µας που χάνεται µέρα µε την ηµέρα. 

Η Χρυσή Αυγή είναι εδώ και θα είναι εδώ ως το τέλος του κό-
σµου, να αγωνίζεται µε τη σηµαία του εθνικισµού ψηλά, για µια
νέα Ελλάδα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε. 
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι κάναµε στην επιτροπή µία υψηλού
επιπέδου συζήτηση και φάνηκε ότι το συγκεκριµένο ζήτηµα αν-
τιµετωπίζεται από τις πολιτικές δυνάµεις µε την αρµόζουσα σο-
βαρότητα. 

Νοµίζω ότι αυτό θα µας επιτρέψει να κάνουµε και τα απαραί-
τητα βήµατα για την εφαρµογή της οδηγίας, η οποία χρειάζεται
και άλλα νοµικά εργαλεία να µπουν σε εφαρµογή, όπως η υπουρ-
γική απόφαση η οποία θα ορίζει τις υποχρεώσεις των φορέων
κατά την εφαρµογή της οδηγίας.

Δυστυχώς, αποτέλεσε και αυτή η συζήτηση αφορµή από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να κατακεραυνώσει την πολιτική της
Κυβέρνησης στα ζητήµατα των µέσων ενηµέρωσης. Άκουσα τον
κ. Καστανιώτη -και ήταν σαν να διαβάζω τη συνέντευξη του κ. Σα-
µαρά στα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» του Σαββάτου- να επαίρεται για το
κλείσιµο της ΕΡΤ, να ψεύδεται ασυστόλως για τα ποσοστά τηλε-
θέασης και, βεβαίως, για άλλη µια φορά να δηλώνει ότι η Νέα
Δηµοκρατία είναι δικαιωµένη για το τι έκανε στον τοµέα της ιδιω-
τικής τηλεόρασης, εκεί όπου άφησε για είκοσι εννέα χρόνια τα
κανάλια ασύδοτα χωρίς άδειες. Εκεί ήσασταν και Γενικός Γραµ-
µατέας Ενηµέρωσης, κύριε Κατσανιώτη, και δεν περίµενα να το
πείτε εσείς αυτό. Διότι στη γενική γραµµατεία -φαντάζοµαι- θα
είχαν φτάσει οι καταλογισµοί του τέλους διαφηµίσεων και τους
τέλους χρήσης συχνοτήτων.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε) 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Δεν τα εισπράξατε. Εµείς τα ει-
σπράξαµε, όµως. Εισπράξαµε 150.000.000 µέχρι τώρα,
175.000.000 θα εισπραχθούν στη δεκαετία από τις τηλεοπτικές
άδειες και το τίµηµά τους και πάνω από 120.000.000 θα εισπραχ-
θούν από τον φόρο διαφήµισης, ο οποίος παραµένει. Βεβαίως,
εισπράχθηκαν και 40.000.000 από τα τέλη χρήσης συχνοτήτων. 

Άρα, νοµίζω ότι εδώ πέρα θα πρέπει να κάνετε µία προσπάθεια
να αποτιµήσετε την πολιτική σας µε όρους ψυχραιµίας και να µην
παριστάνετε ότι είµαστε στο 2016. Δεν είµαστε στο 2016. Δεν εί-
µαστε στο 2016. Υπάρχει το ΦΕΚ µε τις άδειες των τηλεοπτικών
σταθµών, το οποίο λέει ακριβώς ότι η αδειοδότηση -και αυτό

είναι µία τοµή- έγινε µε βάση τον νόµο 4339. Και νοµίζω ότι θα
βοηθούσε τους πάντες να πάµε τη συζήτηση παρακάτω για το τι
ακριβώς τηλεόραση θέλουµε. 

Επανέρχοµαι τώρα στο θέµα µας. Είναι σηµαντικό, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, ότι λέξεις όπως «κυβερνοασφάλεια» έχουν αρ-
χίσει όλο και περισσότερο στο µυαλό των πολιτών να µην είναι
λέξεις οι οποίες αφορούν κάποιους εξειδικευµένους ή κάποιους
πάρα πολύ παθιασµένους µε τα ζητήµατα των υπολογιστών. Αν-
τιλαµβάνονται όλο και περισσότεροι πολίτες -και ευελπιστούµε
ότι και αυτή η συζήτηση θα συµβάλλει σε αυτό- ότι αυτές οι έν-
νοιες αφορούν την καθηµερινή ζωή, τις συναλλαγές µας, τον
τρόπο µε τον οποίο καταναλώνουµε τις βασικές υπηρεσίες, τον
τρόπο µε τον οποίο προστατεύονται οι υποδοµές. 

Άρα -και πρέπει αυτό να γίνει καθαρό- η ενσωµάτωση της συγ-
κεκριµένης οδηγίας αφορά την προστασία των κρίσιµων υποδο-
µών της χώρας. Δεν αφορά ένα δευτερεύουσας σηµασίας
γεγονός, συµβάν, για το οποίο υπάρχουν άλλες αρµόδιες αρχές
από την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, η οποία ορίζεται να
είναι στο Υπουργείο Αµύνης. Και χαίροµαι που δεν άκουσα από
καµία πτέρυγα της Βουλής ένσταση σε σχέση µε αυτό το ζήτηµα.

Έχουν υπάρξει, βεβαίως, πάρα πολλά συµβάντα κυβερνοα-
σφάλειας στον διεθνή χώρο. Ένα πρόσφατο σχετικά ήταν στο
αεροδρόµιο του Bristol, όπου είχαµε πρόβληµα στα λειτουργικά
συστήµατα της έκδοσης των εισιτηρίων. Αποµονώθηκαν αυτά τα
συστήµατα. Εάν ίσχυε εκεί η οδηγία NIS, θα έκαναν ακριβώς το
ίδιο. Θα τα έκλειναν -όπως έκλεισαν και τα υπόλοιπα-, αλλά θα
ενηµέρωναν και την ευρωπαϊκή αρχή, θα αξιολογούσαν το γεγο-
νός και µετά θα λαµβάνονταν και τα κατάλληλα µέτρα. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι εδώ έχει υπάρχει µία ευρεία συναίνεση για
την αναγκαιότητα της ενσωµάτωσης της συγκεκριµένης οδηγίας.

Αυτός είναι ο ένας πυλώνας στη στρατηγική για την κυβερνο-
ασφάλεια. 

Ο έτερος πυλώνας είναι ο «ENISA», ο Οργανισµός για την κυ-
βερνοασφάλεια, ο οποίος αναβαθµίστηκε µε βάση τις τελευταίες
αποφάσεις της ΕΕ ως προς τον ρόλο του και την εντολή του. Και
είναι πάρα πολύ σηµαντικό το ότι βρίσκεται στην Ελλάδα, παρ’
όλο που τον κερδίσαµε όταν κανείς δεν καταλάβαινε τι σήµαινε
κυβερνοασφάλεια, κύριε Μανιάτη. Εµείς κάτι άλλο θέλαµε. Δεν
έχει σηµασία, όµως. Ας µείνουµε στο θετικό, ότι, δηλαδή, είναι
στην Ελλάδα. Έχει ενισχυθεί ο ρόλος του. Πριν από λίγες ηµέρες
υπογράψαµε και τη συµφωνία παράτασης της έδρας και είχαµε
και τις θετικές δηλώσεις της αρµόδιας Επιτρόπου. 

Ο οργανισµός για την κυβερνοασφάλεια είναι στην Αθήνα και
το Ηράκλειο. Και, βεβαίως, η ελληνική Κυβέρνηση, η Ελλάδα, πα-
ρέχει στα στελέχη του οργανισµού όλες τις διευκολύνσεις οι
οποίες είναι απαραίτητες -και είναι προϋποθέσεις, θα σας έλεγα-
για να ασκεί το ρόλο του ο οργανισµός αυτός.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
γεγονός ότι στην καρδιά του νέου µοντέλου ανάπτυξης, του νέου
τρόπου ανάπτυξης, έχουν µπει οι νέες τεχνολογίες. Βρέθηκα
πριν τρεις µήνες στη Σόφια. Στη Σόφια, λοιπόν, υπογράψαµε µνη-
µόνιο συνεννόησης για την οικοδόµηση του βαλκανικού διαδρό-
µου, ο οποίος µπορεί να υποστηρίζει τεχνολογίες πέµπτης γενιάς
κινητής. Είναι το λεγόµενο 5G. Το λεγόµενο 5G είναι η υποδοµή
πάνω στην οποία αναπτύσσεται και η υπηρεσία των οχηµάτων
χωρίς οδηγό.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι εάν συµφωνήσουµε ότι η Ελλάδα
στη νέα εποχή µπορεί να είναι ένας κόµβος µεταφορών, ένας
διαµετακοµιστικός κόµβος, ένας κόµβος τηλεπικοινωνιών, ένας
κόµβος εµπορίου, είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτές τις τεχνολο-
γίες να τις αναπτύξουµε και να διασφαλίσουµε, βεβαίως, ότι θα
λειτουργούν χωρίς άλλου τύπου κινδύνους. Αντιλαµβάνεστε τι
σηµαίνει το να υπάρχει κάποιος κακόβουλος, ο οποίος να θέλει
να παρέµβει µέσω λογισµικού στην πορεία οχηµάτων χωρίς
οδηγό, τα οποία κινούνται στο εθνικό δίκτυο. Άρα, νοµίζω ότι
έχουµε όλοι την αντίληψη της κρισιµότητας των ρυθµίσεων
αυτών και καλώς προχωράµε. Και νοµίζω ότι προχωράµε µε µε-
γάλη συναίνεση. 

Ακούστηκαν και άλλα πράγµατα. Ακούστηκε ότι υπάρχουν κα-
θυστερήσεις στην ψηφιακή πολιτική. Ειλικρινώς δεν περίµενα να
το ακούσω αυτό. Η χώρα ήταν χωρίς κονδύλια για περίπου τρία
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χρόνια, ακριβώς επειδή δεν υπήρχε καµµία στρατηγική, ούτε καν
η στρατηγική από τη δεξιά µεριά, τη φιλελεύθερη, τη δική σας.
Δεν υπήρχε κατατεθειµένη στρατηγική. Δεν υπήρχε φορέας ολο-
κλήρωσης, σχεδιασµού, εκπόνησης και υλοποίησης ψηφιακής
πολιτικής στην Ελλάδα.

Άρα, λοιπόν, κινδύνεψαν -τα είχαµε χάσει- 1,2 δισεκατοµµύρια
και µπορούµε και τα αξιοποιούµε πλέον επειδή συγκροτήθηκε η
Εθνική Ψηφιακή Στρατηγική, συγκροτήθηκε το Υπουργείο Ψη-
φιακής Πολιτικής. Και προχωρούµε αυτήν τη στιγµή µε πάνω από
διακόσια είκοσι έργα ψηφιακής πολιτικής σε όλο το φάσµα του
δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα ύψους 800 εκατοµµυρίων
ευρώ. Άρα πρόκειται για έργα τα οποία αναθερµαίνουν την οικο-
νοµία, αλλά κυρίως στη διάχυσή τους µέσα στην οικονοµία και
την κοινωνία µπορούν να διαµορφώσουν όρους απασχόλησης
για νέους ανθρώπους. 

Και εδώ µπαίνει και το µεγάλο ζήτηµα του λεγόµενου brain
drain. Αλλά, όποιος µιλάει για brain drain και για διαρροή εγκε-
φάλων και δεν µιλάει για τις αµοιβές αυτών των ανθρώπων είναι
υποκριτής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω. Οι νέοι άνθρω-
ποι εάν είχαν αξιοπρεπείς αµοιβές σε θέσεις εργασίας εξειδικευ-
µένες θα επέλεγαν να µείνουν στην πατρίδα τους, είναι
απολύτως προφανές. Εδώ νοµίζω θα πρέπει να συγκλίνουµε όλοι
στην ανάγκη αύξησης των αµοιβών ούτως ώστε αυτό το φαινό-
µενο να αναχαιτιστεί.

Έρχοµαι να ενηµερώσω, επίσης, το Σώµα ότι το µεγάλο έργο
της ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων σε όλο το δηµόσιο είναι
στη φάση της ολοκλήρωσης. Έχει γίνει ο διαγωνισµός και πάµε
τώρα για προσυµβατικό έλεγχο στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Άρα,
νοµίζω ότι τις επόµενες λίγες εβδοµάδες θα έχουµε την εγκατά-
σταση του αναδόχου και την ανάπτυξη αυτού του τεράστιου
έργου, αυτής της τεράστιας µεταρρύθµισης, η οποία θα εξοικο-
νοµήσει για το δηµόσιο περί τα 400 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Δεν υπήρχε ψηφιακή υπογραφή; Δεν υπήρχε ηλεκτρονική δια-
κίνηση εγγράφων; Υπήρχε αποσπασµατικά και προαιρετικά.
Όποιος φορέας ήθελε οικοδοµούσε όποιο σύστηµα ήθελε και η
ψηφιακή υπογραφή για τον δηµόσιο λειτουργό ήταν προαιρε-
τική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο επιπλέον λεπτά.
Αλλάζει, λοιπόν, αυτό και γίνεται υποχρεωτική η χρήση της ψη-

φιακής υπογραφής και η ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων, η
οποία θα διασυνδέσει όλους τους οργανισµούς του δηµοσίου.
Και έτσι µαζί µε το έργο της ψηφιακής πύλης, το οποίο πιστεύω
ότι µέσα στο 2018 θα προκηρύξουµε, θα µπορούµε ακριβώς να
αποφύγουµε καθυστερήσεις, όπως αυτές που έχουµε –οποία ει-
ρωνεία- για το έργο της ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων.
Διότι αυτήν τη στιγµή είµαστε στη φάση που έχει ζητηθεί από
τους προσωρινούς υπερθεµατιστές του έργου της ηλεκτρονικής
διακίνησης εγγράφων να προσκοµίσουν κάποια έγγραφα, κά-
ποιες βεβαιώσεις. 

Όταν ολοκληρωθεί η ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων, δια-
συνδεθούν οι υπηρεσίες του δηµοσίου και χτιστεί η ψηφιακή
πύλη δεν θα ζητείται από τον πολίτη ή την επιχείρηση να προ-
σκοµίσει έγγραφο που τον αφορά και µπορεί να βρεθεί σε κάποιο
άλλο µέρος µέσα στο δηµόσιο. Για παράδειγµα, εάν µία εταιρεία
καταθέσει µία προσφορά για ένα έργο σε έναν δήµο δεν θα χρει-
άζεται να πάει στη φορολογική αρχή, για να πάρει φορολογική
ενηµερότητα, στην ασφαλιστική αρχή, για να πάρει ασφαλιστική
ενηµερότητα και στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, για να πάρει το
ποινικό µητρώο. Η ταυτοποιηµένη επιχείρηση θα µπορεί, λοιπόν,
µε µία πράξη µόνο να καταθέτει αυτήν την προσφορά. Αυτές τις
ηµέρες, λοιπόν, καθυστέρησης θα τις είχαµε αποφύγει εάν είχε
προχωρήσει εγκαίρως το έργο το οποίο τώρα εµείς υλοποιούµε.

Έρχοµαι στον µετασχηµατισµό της αγροτικής παραγωγής και
της γεωργίας. Νοµίζω ότι εδώ πρόκειται πραγµατικά για ένα
έργο τοµή, το οποίο από κοινού µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης σχεδιάσαµε και θα υλοποιήσουµε. Καλωσορίζουµε τις
πάρα πολύ θετικές έως ενθουσιώδεις δηλώσεις του αρµόδιου
Επιτρόπου. 

Έκανε µία αναφορά ο κ. Μανιάτης σε µία περίπτωση συνεται-

ρισµού που αξιοποιεί την ψηφιακή γεωργία. Υπάρχουν πολλά τέ-
τοια παραδείγµατα και βεβαίως πρέπει να δούµε πού έχουν κολ-
λήσει και να διευκολύνουµε ακόµα και να πιέσουµε τις
Ρυθµιστικές Αρχές Ενέργειας να λάβουν τα µέτρα τους.

Προσέξτε, όµως, εάν δεν υπήρχε η συγκροτηµένη δηµόσια πα-
ρέµβαση -και εδώ υπάρχει ένα πολιτικό ζήτηµα στο οποίο ενδε-
χοµένως να έχουµε πάρα πολύ σοβαρές διαφωνίες- η ανάπτυξη
αυτής της τεχνολογίας θα ήταν περιορισµένη, µερική και θα αφο-
ρούσε λίγους και εκλεκτούς. Η µεγάλη υποδοµή ψηφιακής γε-
ωργίας την οποία αναπτύσσουµε, αφορά εξίµισι χιλιάδες
σταθµούς και τη µισή καλλιεργήσιµη γη της χώρας, δηλαδή δε-
καπέντε εκατοµµύρια στρέµµατα. Ο κάθε αγρότης θα έχει δι-
καίωµα πρόσβασης σε αυτές τις υπηρεσίες. 

Διαµορφώνεται η πρώτη δηµόσια υποδοµή µετά από πάρα
πολλά χρόνια µε δηµόσια δεδοµένα –θέλω να το υπογραµµίσω
και ο νοών νοείτω- και βεβαίως, αυτό σηµαίνει ότι τα πανεπιστή-
µιά µας και τα ερευνητικά µας κέντρα θα µπορούν αυτά τα δε-
δοµένα, τα ασφαλή δεδοµένα, εάν προχωρήσουµε και στην
υπερψήφιση της οδηγίας NIS, να τα αξιοποιεί και να αναπτύσσει
υπηρεσίες, που θα µπορούν οι αγρότες µας να χρησιµοποιούν
για να βελτιώσουν την παραγωγή τους, την αποδοτικότητά τους,
όπως συµβαίνει σε πάρα πολλές πιλοτικές εφαρµογές του µέ-
τρου, όπου έχουµε εξοικονόµηση 35% και 40%. Όµως, και θέλω
να επανέλθω σε αυτό, χωρίς τη µεγάλη δηµόσια παρέµβαση για
την ανάπτυξη αυτής της υποδοµής και του δικτύου, η χώρα θα
έµενε πίσω.

Δεν θέλω να υπενθυµίσω και να θεωρήσουν κάποιοι ότι πάω
να δηµιουργήσω εσωκοµµατικό πρόβληµα στη Νέα Δηµοκρατία,
αλλά τα µεγάλα δίκτυα και από κυβερνήσεις συντηρητικές ανα-
πτύχθηκαν µε λογική δηµόσιας παρέµβασης, και της ΔΕΗ και µια
σειρά από άλλα δίκτυα. Οι µεγάλες δηµόσιες επιχειρήσεις τα
ανέπτυξαν. Ο ιδιωτικός τοµέας δεν είναι κατάλληλος για όλα. 

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να πω δυο λόγια για τις τροπολο-
γίες οι οποίες έχουν κατατεθεί. Νοµίζω ότι το τέλος επιτηδεύµα-
τος είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Έρχεται και πιστοποιεί και αυτό
µαζί µε τα άλλα µέτρα ότι βγαίνουµε από τα µνηµόνια και µια κα-
ταφατική, µια θετική ψήφος της Αντιπολίτευσης σε αυτό το
µέτρο, είναι µια παραδοχή ότι η χώρα έχει βγει από τα µνηµόνια. 

Νοµίζω ότι πρέπει να καλωσορίσουν όλες οι πτέρυγες ότι
έχουµε αυτή τη στιγµή τον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογι-
σµό, τον προϋπολογισµό που µειώνει τον ΕΝΦΙΑ, τον προϋπολο-
γισµό που µειώνει τις ασφαλιστικές εισφορές στους ελεύθερους
επαγγελµατίες, τον προϋπολογισµό που µειώνει ή καταργεί το
τέλος επιτηδεύµατος για τους συνεταιρισµένους αγρότες, τον
προϋπολογισµό που ακυρώνει το µέτρο της µείωσης των συντά-
ξεων. 

Μην ξαναπείτε, σας παρακαλώ πολύ, σε αυτή την Αίθουσα ότι
ήταν δικό µας µέτρο. Ήταν µέτρο του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου, για το οποίο πίεζε και η Αντιπολίτευση στην Ελλάδα να
συνηγορήσουµε. Πότε; Ακόµη και τότε που δεν είχαµε κερδίσει
τα αντίµετρα. Μας ζητούσατε να κλείσουµε τη συγκεκριµένη
αξιολόγηση σκέτη, µε 2% µέτρα του ΑΕΠ. Πώς τα φέρνει η ζωή
τώρα και δεν υπάρχουν τα 2% µέτρα του ΑΕΠ, εκτός και αν στο
πρόγραµµά σας είναι ακόµα η µείωση του αφορολόγητου, όπως
ήταν και η περικοπή των συντάξεων.

Προσέξτε, θα βρεθείτε σε δύσκολη θέση. Και το 2020 είχατε
στο πρόγραµµά σας τη µείωση των συντάξεων. Αναγκαστήκατε
θυµωµένοι να αλλάξετε θέση, αλλά κλείνοντας, θα ήθελα να πω
να προσέξετε λίγο τις τεράστιες µετατοπίσεις, διότι αναλογιζό-
µουν πριν από λίγες ηµέρες τι θα σκέπτονταν ένας οπαδός σας,
ο οποίος σας άκουγε δυο χρόνια -πέρα από το να ζητάτε εκλο-
γές- να λέτε ότι έρχεται τέταρτο µνηµόνιο.

Και από αυτού του τύπου την κριτική, τι σηµαίνει ότι έρχεται
τέταρτο µνηµόνιο; Ότι η πολιτική µας είναι πολύ περιοριστική,
ότι η πολιτική µας στραγγίζει την οικονοµία. Λέγατε ότι έρχεται
τέταρτο µνηµόνιο- περάσατε στην κριτική ότι κάνουµε πολιτική
«Τσοβόλα, δώστα όλα». Πραγµατικά ένας άνθρωπος λογικός, ο
οποίος παρακολουθεί τη συντηρητική παράταξη, θα βρίσκεται
αυτή τη στιγµή σε σύγχυση. Δεν µπορεί να λέτε και τα δυο. 

Περιµένω ειλικρινώς να παρακολουθήσω τη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό, να δούµε σε ποιο είδος κριτικής θα στρατοπε-
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δεύσετε. Αυτό νοµίζω ότι θα είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω µόνο µια σηµείωση για τη βουλευτική τροπολογία και ολο-
κληρώνω.

Η βουλευτική τροπολογία θα γίνει αποδεκτή. Δεν πρόκειται
περί µόνιµης µεταφοράς αρµοδιοτήτων και θα το εξηγήσω.
Ακούστε, υπάρχουν οι δικαστικές αποφάσεις οι οποίες θα παρή-
γαγαν αποτελέσµατα τα οποία κανένας µας δεν επιθυµεί, δη-
λαδή, κάποια κανάλια θα έπρεπε να κλείσουν στη βάση
δικαστικών αποφάσεων. 

Τι κάνει η Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή; Λέει ότι όπως µε τις πα-
νελλαδικές άδειες, έτσι και µε τις περιφερειακές δεν θα ανοίξει
ή δεν θα κλείσει κανείς πριν ολοκληρωθεί η κανονική από το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης αδειοδότηση. Για να γίνει
αυτό πρέπει να ολοκληρωθούν οι περιφερειακοί χάρτες συχνο-
τήτων και να προχωρήσουµε κανονικά στην αδειοδότηση. Οι
αποφάσεις του ΕΣΡ θα είναι αυτές που θα πουν ποιος πρέπει να
συνεχίσει να εκπέµπει αφού ολοκληρωθεί η κανονική κατά τον
νόµο αδειοδότηση.

Η συγκεκριµένη τροπολογία τώρα -και σας καλώ να την υπερ-
ψηφίσετε- αφήνει το status quo. Αυτή είναι νοµίζω µια έντιµη λο-
γική και µια συµφωνία στην οποία σας προτείνουµε να
προστρέξετε.  Διότι επαναλαµβάνω, δεν θέλω να µιλήσω περι-
πτωσιολογικά από το Βήµα της Βουλής, αλλά αυτή τη στιγµή,
εάν τα πράγµατα τα αφήσουµε ως έχουν, θα υπάρξουν περιφε-
ρειακά κανάλια, τα οποία θα σταµατήσουν να εκπέµπουν στη
βάση δικαστικών αποφάσεων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Εξηγούµαι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, να µη

γίνεται διάλογος σας παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Υπάρχουν αυτή τη στιγµή δικα-
στικές αποφάσεις, οι οποίες επιβάλλουν στην ΕΕΤΤ να
προχωρήσει. Και λέω: Η τροπολογία αυτή θα αφορά αποκλει-
στικά και µόνο την περίοδο µέχρι την αδειοδότηση και αν υπάρ-
χει θέµα βελτίωσης της διατύπωσης, µπορούµε να το δούµε,
κύριε Αµυρά, δεν έχω καµµία αντίρρηση. 

Σας προτείνω να προσέλθετε σε αυτή τη συµφωνία, δηλαδή
ότι στο χάρτη των περιφερειακών καναλιών δεν αλλάζει τίποτα,
δεν κλείνει κανείς, µέχρι να ολοκληρωθεί η κατά τον νόµο και από
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης αδειοδότηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Ο συνάδελφος κ. Δένδιας έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα προ-

σπαθήσω να είµαι σύντοµος, αλλά λυπάµαι να πω ότι δυστυχώς
η τοποθέτηση του Υπουργού κ. Παππά επιβεβαίωσε απολύτως
την προηγούµενη ρήση του εισηγητή µας, του κ. Κατσανιώτη, ότι
είχε αναλάβει και καθήκοντα Υπουργού προπαγάνδας.

Θα ξεκινήσω από τη βουλευτική τροπολογία, την οποία -ασµέ-
νως παρατήρησα- αποδέχθηκε ο Υπουργός. Εγώ ένα πράγµα
θέλω να πω στην Κυβέρνηση: Γιατί ευτελίζει τους Βουλευτές της;
Γιατί, δηλαδή, µια ρύθµιση την οποία θέλει να περάσει η Κυβέρ-
νηση δεν την φέρνει η ίδια ως ρύθµιση; Γιατί ασχολείται µε αυτά
τα απολύτως µικροπολιτικά; Όταν υπάρχει οποιοδήποτε αντι-
κρουόµενο συµφέρον, τότε η Κυβέρνηση για να µην πάρει το πα-
ραµικρό πολιτικό κόστος της άποψής της, βάζει κάποιους
Βουλευτές της να φέρουν τροπολογία. 

Εδώ υπάρχει διάσταση απόψεων. Η τροπολογία λύνει προβλή-
µατα, αλλά υπάρχουν και κανάλια Αττικής, τα οποία είναι εναν-
τίον αυτής της θέσης.

Η Κυβέρνηση λοιπόν, τι κάνει; Ευτελίζει τους Βουλευτές της.
Βάζει έντεκα Βουλευτές να υπογράψουν και τη βλέπει αιφνιδίως
εδώ ο Υπουργός την τροπολογία. Την κοιτάει ένα λεπτό, λέει: «Α,

ναι, αυτή είναι µια καλή τροπολογία, ας τη δεχθώ». Αυτά τα πράγ-
µατα, καταρχήν, αφορούν τη σοβαρότητα. 

Πάµε τώρα στα γενικά θέµατα της οικονοµίας. Δεν είναι εδώ
τώρα ο κ. Χουλιαράκης, ο οποίος κατέθεσε τον προϋπολογισµό.
Δεν θα τα έλεγα αυτά, αν ο κ. Χουλιαράκης δεν έκανε δεύτερη
τοποθέτηση και αν ο κ. Παππάς, επίσης, δεν εγκαλούσε την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση για τις τοποθετήσεις της στα θέµατα της
οικονοµίας. 

Θα έλεγα γενικά στην Κυβέρνηση, δεν αφήνει την κουβέντα
µέρες που είναι; Ειλικρινά, η Κυβέρνηση αισθάνεται ότι πατάει
σε στέρεο έδαφος, για να έρχεται εδώ και να εγκαλεί την Αντι-
πολίτευση για τα ζητήµατα οικονοµικής πολιτικής; Εγώ δεν θυ-
µάµαι καλά ή χθες το Χρηµατιστήριο πέρασε κάτω από τις
εξακόσιες µονάδες για να ανακάµψει προηγουµένως, ίσα-ίσα
λίγο από πάνω; Δεν ξέρω τι γίνεται αυτή τη στιγµή. 

Στην Ελλάδα δεν έχει χάσει ο τραπεζικός κλάδος γύρω στα 40
δισεκατοµµύρια από τα 55 δισεκατοµµύρια της επανακεφαλαι-
οποίησης ή ζούµε σε έναν άλλο κόσµο; Κατέρρευσαν οι τιµές
των τραπεζών ή δεν κατέρρευσαν; Δεν έχασαν το 39% της αξίας
τους; Η Κυβέρνηση τι κάνει για όλα αυτά τα πράγµατα; Θεωρεί
ότι αυτό είναι δείκτης υγείας της οικονοµίας και θριαµβεύει και
ισχυρίζεται ότι όλα πάνε καλά; 

Η απόδοση του ελληνικού δεκαετούς οµολόγου έχει σκαρφα-
λώσει στο 4,64%, ναι ή όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Όλα
αυτά τι είναι; Ψήφος εµπιστοσύνης για αυτή την Κυβέρνηση; Για
να ξέρω. 

Της Πορτογαλίας, ας πούµε, κύριε Παππά -γιατί νοµίζω ότι σας
είδα µε ένα ύφος θριαµβεύοντος Υπουργού µιας Κυβέρνησης
που όλα πάνε καλά και ωραία- ο ανάλογος δείκτης είναι 1,97%.
Το ένα τρίτο αυτού του οποίου έχει το ελληνικό οµόλογο επί της
Κυβερνήσεως σας. Έχετε να µας πείτε κάτι για αυτό; Για να κα-
ταλάβουµε τι γίνεται. Και αυτό πάνω στην υπερφορολόγηση,
πάνω στα υπερπλεονάσµατα, πάνω στην πραγµατικά µετατροπή
του ιδιωτικού τοµέα της ελληνικής οικονοµίας σε υποζύγια της
επιδοµατικής σας πολιτικής, διότι αυτό κάνετε. «Ληστεύετε» τους
πάντες, κάνετε επαναδιανοµή ολίγων από τα «ληστευθέντα» και
µας εµφανίζεστε εδώ ως εκπρόσωποι του σοσιαλισµού. Ως Άγιοι
Βασίληδες οι οποίοι έρχονται και δίνουν δώρα. Δεν είναι υλική η
κοινωνία, δεν αποτελείται από ιθαγενείς τους οποίους µπορείτε
να εξαγοράσετε µε καθρεφτάκια. 

Και αν εν πάση περιπτώσει, τόσο καλά πήγαιναν τα πράγµατα,
οι δώδεκα µονάδες δηµοσκοπικής διαφοράς από εµάς εξηγούν-
ται πώς; Από την ιδιορρυθµία των Ελλήνων οι οποίοι δεν αντιλαµ-
βάνονται τις παροχές, τη γενναιοδωρία σας, τη µεγαλοψυχία
σας, την επιτυχία σας, την ικανότητά σας;                   

Έρχοµαι λίγο σε ένα άλλο κοµµάτι της µόνιµης επιχειρηµατο-
λογίας σας -και της δικής σας, αλλά και της Κυβέρνησης συνο-
λικά- τα ζητήµατα «ηθικής». 

Θα περίµενα, πραγµατικά, ένα σχόλιο εδώ για το σκάνδαλο
του διευθύνοντος συµβούλου της ΔΕΠΑ, ο οποίος αν καταλα-
βαίνω καλά, παραπέµπεται για κακουργηµατική απιστία για το
καθόλου ευκαταφρόνητο ποσό των 120 εκατοµµυρίων ευρώ ή
απατώµαι; 

Θα περίµενα να υπάρχει, κύριε Παππά, µία πολύ γενναία κυβερ-
νητική αντίδραση και τοποθέτηση για το σκάνδαλο του ΤΑΙΠΕΔ,
για το ζήτηµα του «Ελευθέριος Βενιζέλος», όταν συµφωνήθηκε η
παραχώρηση για 480 εκατοµµύρια, πήγε στην Ευρώπη η σύµ-
βαση, την έλεγξαν, είπαν ότι είναι απαράδεκτη και καταχρηστική,
την επέστρεψαν και ο παραχωρησιούχος συµφώνησε να καταβάλ-
λει 1.382,6 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή, πάνω από 700 εκατοµµύ-
ρια επιπλέον, που είναι ο µισός ΕΝΦΙΑ.

Και γι’ αυτό δεν κινήθηκε φύλλο. Η Κυβέρνηση δεν έκρινε ότι
πρέπει να καλέσει τη διοίκηση του ΤΑΙΠΕΔ να δώσει εξηγήσεις,
γιατί συµφώνησε σε λιγότερο από το 40% της τιµής και γιατί διέ-
θεσε -και αυτή είναι η καλή ερµηνεία του διέθεσε- άνω των 700
εκατοµµυρίων των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Υπάρχει οποιαδήποτε επιχείρηση σε οποιοδήποτε κράτος σε
αυτόν τον πλανήτη, που κάποιος δηµόσιος λειτουργός θα συµ-
φωνούσε µία σύµβαση, η οποία θα ήταν κατά 700 εκατοµµύρια
ευρώ χαµηλότερη από την αγοραία αξία αυτής της σύµβασης
και θα έµενε στη θέση του την επόµενη το πρωί και η Κυβέρνηση
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θα σιωπούσε την επόµενη το πρωί; Αυτά όλα τα πράγµατα δεν
είναι δυνατόν να γίνονται δεκτά. 

Και  µιας και συζητάµε γι’ αυτά, θα επικαλεστώ κάτι το οποίο
ξέρετε -γιατί είδα και την απάντηση την οποία δώσατε- το ψήφι-
σµα οργάνωσης του ΣΥΡΙΖΑ για τη διακήρυξη του Υπουργείου
σας για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του ιδιωτικού τοµέα. Την
κρατώ στα χέρια µου. Είµαι βέβαιος ότι την ξέρετε. 

Ξέρετε τι σας γράφει εδώ η δική σας κοµµατική οργάνωση,
όχι οι κακοί  νεοδηµοκράτες, όχι οι αντιπολιτευόµενοι που θέλουν
να σας ρίξουν; Σας λένε επί λέξη: «Η διακήρυξη αυτή αποτελεί
όνειδος για την Αριστερά και µας προσβάλλει βαθύτατα». Προ-
σβάλλει βαθύτατα τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. 

Συνεχίζει: Είναι φωτογραφική σε σηµείο που µπορούν και οι
ελάχιστα καταρτισµένοι να το καταλαβαίνουν. Για όποιον γνωρί-
ζει έστω και λίγο τον χώρο είναι εµφανές ότι ολόκληρη η διακή-
ρυξη συνδέεται µε την εταιρεία τάδε. Σας τα λένε χαρτί και
καλαµάρι! Τα δικά σας στελέχη. Είναι µε το σήµα του ΣΥΡΙΖΑ
πάνω δεξιά ή αριστερά -εξαρτάται πώς το βλέπετε- και λένε ότι
η Κυβέρνηση διαπλέκεται. 

Η απάντηση δε του Υπουργείου περί άλλων τυρβάζει. Το
Υπουργείο απαντάει, κύριε Παππά -φαντάζοµαι ότι έχετε γνώση
της απαντήσεως- ότι «δώσαµε την διακήρυξη στη δηµοσιότητα
και λάβαµε υπ’ όψιν τα λεχθέντα». Την καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος - Γεώργιος Δένδιας
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ποια εταιρεία είπατε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν την είπα. Είναι στα

Πρακτικά. Είναι γραµµένη εκεί. Δεν την είπα, γιατί δεν αναφέρω
ονόµατα στην Αίθουσα. Είναι, όµως, στα Πρακτικά. Η οργάνωση
του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Αµυρά, αναφέρει ποια εταιρεία είναι. 

Και επειδή εδώ πολλά ελέχθησαν, κατ’ αρχάς, θέλω να παρα-
καλέσω για λόγους νοµοτεχνικής επάρκειας να λάβετε, κύριε
Υπουργέ, υπόψη σας την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής επί του νοµοσχεδίου, γιατί σας κάνει δύο χρήσιµες
παρατηρήσεις. Μία παράγραφος πρέπει να φύγει και να πάει
στην Εισηγητική Έκθεση, γιατί δεν έχει νοµοκανονιστικό περιε-
χόµενο. Και το κυριότερο, ο χρόνος έναρξης πρέπει να αλλάξει.
Σας εξηγεί γιατί πρέπει ν’ αλλάξει. Διότι είναι οδηγία. Θα το δείτε. 

Να έρθουµε λίγο και στα ευρύτερα της επιτυχίας. Έχω µπρο-
στά µου τον Δείκτη Ψηφιακής Οικονοµίας της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής. Φαντάζοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εάν
υπάρχει κάποιος τρόπος ακριβούς µέτρησης για την επιτυχία ή
τη µη επιτυχία του συγκεκριµένου Υπουργείου, το οποίο δηµι-
ουργήθηκε επί των ηµερών αυτής της Κυβέρνησης, άρα ήδη έχει
µία ζωή σηµαντική, είναι αυτός ο Δείκτης Ψηφιακής Οικονοµίας
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ο οποίος δεν αµφισβητείται.

Εάν άκουγε κανείς τον Υπουργό, τον κ. Παππά, θα έλεγε ότι η
Ελλάδα θα είναι πρώτη, δεύτερη, τρίτη; Να πάρουµε τους επί µέ-
ρους δείκτες να δούµε πού βρισκόµαστε. Διείσδυση κινητών ευ-
ρυζωνικών επικοινωνιών. Τι είναι η Ελλάδα; Εικοστή έβδοµη
στους είκοσι οκτώ. Ευρυζωνική κάλυψη υψηλής ταχύτητας. Τι
είναι η Ελλάδα; Εικοστή όγδοη στους είκοσι οκτώ. Διείσδυση ευ-
ρυζωνικών επικοινωνιών υψηλής ταχύτητας. Τι είναι η Ελλάδα;
Εικοστή όγδοη στους είκοσι οκτώ. Κάλυψη ευρυζωνικών επικοι-
νωνιών υπερυψηλής ταχύτητας. Τι είναι η Ελλάδα; Εικοστή
όγδοη στους είκοσι οκτώ. Διείσδυση ευρυζωνικών επικοινωνιών
υψηλής ταχύτητας. Τι είναι η Ελλάδα; Εικοστή όγδοη στους εί-
κοσι οχτώ. Χρήστες του διαδικτύου. Τι είναι η Ελλάδα; Εικοστή
έκτη στους είκοσι οκτώ. Βασικές ψηφιακές δεξιότητες. Τι είναι η
Ελλάδα; Εδώ, έχουµε πάει πολύ µπροστά. Είναι εικοστή πέµπτη
στους είκοσι οκτώ. Ειδικοί τύποι «Ε» που σηµαίνει ειδικοί της τε-
χνολογίας αυτής. Τι είναι η Ελλάδα; Εδώ, ερχόµαστε στη νόρµα
µας. Είµαστε εικοστοί όγδοοι στους είκοσι οκτώ!

Ειλικρινά, πείτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οποιοσδή-
ποτε από εσάς µε οποιαδήποτε αίσθηση συνείδησης, σοβαρότη-
τας, αντίληψης, είναι δυνατόν να αντιστοιχίσει την εικόνα που
δίνει ο κύριος Υπουργός, όταν µιλάει σε αυτήν την Αίθουσα, µε
την εικόνα που µας δείχνει ο δείκτης ψηφιακής οικονοµίας της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής; Ο συνολικός δείκτης µάς πηγαίνει στην

προτελευταία θέση, στην εικοστή έβδοµη θέση, στον συνολικό
δείκτη. Εξαιτίας αυτού του είκοσι πέντε και άλλων δύο δεικτών
καταφέρνουµε να µην είµαστε εικοστοί όγδοοι συνολικά, αλλά
να είµαστε εικοστοί έβδοµοι. Υπολείπεται, ευτυχώς για εµάς µια
άλλη χώρα των Βαλκανίων. Κι όµως έρχεται ο κύριος Υπουργός
εδώ, ο οποίος έχει µια αντίληψη ωσάν η χώρα θριαµβεύουσα να
καλπάζει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα για τη χώρα δεν είναι
καλή µέρα, γιατί κατατέθηκε ένας προϋπολογισµός, ο οποίος δεν
είναι ένας καλός προϋπολογισµός. Προσβλέπουµε στον επόµενο
προϋπολογισµό, τον οποίο θα καταθέσει η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη τέτοια εποχή του χρόνου µε το καλό, ο οποίος θα αποκα-
ταστήσει τα πράγµατα. Θα δώσει αναπτυξιακό πρόσηµο στην
ελληνική οικονοµία. Θα προσπαθήσει–δεν λέω ότι είναι εύκολο
αυτό να γίνει µέσα σε ένα χρόνο ή σε λίγους µήνες- να επανα-
φέρει τα πράγµατα σε µια τροχιά µιας υγιούς ανάπτυξης, αλλά
κυρίως και µέγιστα σε µία τροχιά, πρώτον, αυτοσεβασµού της
κυβέρνησης, µια τροχιά στην οποία η κυβέρνηση θα συνοµιλεί
µε την κοινωνία επί τη βάσει της αλήθειας και όχι κατασκευασµά-
των, τα οποία προσβάλλουν την κοινή λογική. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, απ’ ό,τι καταλαβαίνω θα
είναι και για εσάς η τελευταία φορά που θα δείτε κατάθεση προ-
ϋπολογισµού από τα Κυβερνητικά Έδρανα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα

λεπτό να µιλήσω για την βουλευτική τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχει γίνει δεκτή, βέ-

βαια, η τροπολογία.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θέλω να τοποθετηθώ, επειδή αναφέρθηκε

ο κ. Δένδιας σε αυτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο για

ένα λεπτό, κύριε συνάδελφε. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Δένδια, θα ήθελα να αντιπαρέλθω τα απαξιωτικά και µει-

ωτικά σχόλια απέναντι στους Βουλευτές που υπογράφουν αυτήν
την τροπολογία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ- ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν ήταν για εσάς. Για την
Κυβέρνηση ήταν. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Να σας απαντήσω επί της ουσίας, διότι
µάλλον δεν τη διαβάσατε σωστά και αναλυτικά την τροπολογία. 

Τι λέει η τροπολογία; Λέει για περιπτώσεις όπου περιφερειακά
κανάλια έχουν µεταξύ τους πρόβληµα εκποµπής εξαιτίας ενός
τεχνικού προβλήµατος και ενόψει της διαδικασίας αδειοδότησης
που προβλέπει ο ν.4339 -αδειοδότηση που ποτέ δεν είχατε κάνει,
ούτε στα πανελλαδικής, αλλά ούτε και στα περιφερειακής εµβέ-
λειας κανάλια, να το υπενθυµίσουµε αυτό- να υπάρξει µία συµ-
πληρωµατική θέση, εκτός της περιφερειακής ζώνης όµως που
εκπέµπουν αυτά τα περιφερειακά κανάλια, προκειµένου να εκ-
πέµπουν µετά από κοινή αίτηση όλων αυτών των καναλιών της
ίδιας περιφερειακής ζώνης για την ίδια αυτή ζώνη, όχι για άλλη
ζώνη. 

Για παράδειγµα, περιφερειακό ηπειρωτικό κανάλι δεν µπορεί
να εκπέµπει και να πιάνει στη δυτική Ελλάδα. Το περιφερειακό
ηπειρωτικό κανάλι θα εκπέµπει στην Ήπειρο µε µία συµπληρω-
µατική θέση και εν όψει αδειοδότησης. 

Είναι λοιπόν εκ του περισσού να πείτε, πρώτον ότι υπάρχει έν-
νοµο συµφέρον από άλλης περιφέρειας περιφερειακό κανάλι,
όπως είπατε της Αττικής διά Βήµατος Βουλής. Και δεύτερον, να
σας πω ότι λέει αναλυτικά η τροπολογία ότι µετά από υποβολή
κοινής αίτησης από τους παρόχους περιεχοµένου ενός διαύλου,
πρώτον, και δεύτερον µετά από σύµφωνη γνώµη της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, της Ανεξάρτητης
Αρχής. 

Αυτά νοµίζω διασαφηνίζουν τα πράγµατα. Νοµίζω ότι είναι
σκόπιµο να πάρετε πίσω τους χαρακτηρισµούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. Ήταν κρίσιµες οι διευκρινήσεις σας. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση είναι
όντως µία ιστορική συνεδρίαση για τη χώρα µας, για τρεις βασι-
κούς λόγους: 

Πρώτον, όσο και να προσπαθεί η Αντιπολίτευση να µειώσει τη
σηµασία της κατάθεσης του πρώτου µεταµνηµονιακού προϋπο-
λογισµού, που µέχρι ενός σηµείου είναι κατανοητό, αυτό είναι
γεγονός και τα γεγονότα είτε µας αρέσουν είτε δεν µας αρέσουν.
Αλλά ό,τι είναι γεγονότα, είναι. 

Όπως, κύριε Δένδια, η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει αρκε-
τούς προϋπολογισµούς µέχρι τώρα, τους οποίους ο ελληνικός
λαός δεν ξεχνάει, να είστε σίγουρος. Και θα χρειαστεί να περι-
µένει αρκετά ακόµα µέχρι να ξαναπεί ο ελληνικός λαός πότε θα
καταθέσει ξανά προϋπολογισµό. 

Το δεύτερο γεγονός είναι ότι σήµερα συζητάµε για την ενσω-
µάτωση µιας πολύ σηµαντικής οδηγίας, η οποία έχει να κάνει µε
την ασφάλεια των χρηστών του διαδικτύου. Είναι σηµαντικό γιατί
αυτό είναι το ζητούµενο και ιδιαίτερα για τους νέους και τις µι-
κρές ηλικίες που χρησιµοποιούν το διαδίκτυο. Κι εδώ νοµίζω ότι
δεν εστιάσαµε αρκετά σήµερα. 

Τρίτον, υλοποιείται σήµερα µία ακόµα δέσµευση του Πρωθυ-
πουργού προς τους αγρότες. Με την κατάθεση της τροπολογίας,
που σε λίγη ώρα θα είναι νόµος του κράτους, υλοποιείται µια δέ-
σµευση από τη Διεθνή Έκθεση της Θεσσαλονίκης, όπου ο Πρω-
θυπουργός εξήγγειλε την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος
προς τους αγρότες και µάλιστα τους συνεταιρισµένους αγρότες. 

Είναι σηµαντικό γιατί οι συνεταιρισµοί προωθούνται όχι µόνο
ως ιδεολόγηµα της Αριστεράς, αλλά γιατί σε όλες τις δυτικές
κοινωνίες πλέον, τις κοινωνίες του φιλελεύθερου κόσµου, οι συ-
νεταιρισµοί, ο συνεργατισµός γενικότερα, αποτελεί τη λύση στη
συνένωση δυνάµεων απέναντι στις µεγάλες πολυεθνικές. Δη-
λαδή η επιβίωση των µικροµεσαίων αγροτών είναι συνυφασµένη
µε την ύπαρξη και την εύρυθµη λειτουργία των συνεταιρισµών.

Σ’ αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, προχωράµε, ξεκινώντας ήδη
από σήµερα σε συνέχεια του πρώτου νόµου που κατατέθηκε το
2016 για τους συνεταιρισµούς, σε µια κατεύθυνση η οποία είναι
αναγκαιότητα. 

Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής µίλησε για τον µετασχηµα-
τισµό της γεωργίας στην ψηφιακή εποχή. Είναι γεγονός ότι
έχουµε κάνει πολλά βήµατα µαζί από το προσχέδιο της προκή-
ρυξης µέχρι να φτάσουµε σε µια µορφή η οποία φτάνει στο
τέλος της, κάτι που θα δείτε σε πολύ λίγες µέρες. 

Από τότε και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις, κυρίως
τη δουλειά που έγινε από επιστήµονες, από ανθρώπους µε πολι-
τικό κριτήριο, από ανθρώπους στον δικό µας χώρο, λήφθηκαν
υπόψη όλες αυτές οι παρατηρήσεις και φτάνουµε σε µία µορφή
που διασφαλίζει τον δηµόσιο χαρακτήρα των δεδοµένων και της
πλατφόρµας. Αυτό είναι το σηµαντικότερο όλων.

Οι χρήστες των αποτελεσµάτων των δεδοµένων που θα υπάρ-
χουν από όλη αυτή τη δουλειά µόλις ολοκληρωθεί θα έχουν
ελεύθερη και δωρεάν πρόσβαση στα δεδοµένα. Αυτό είναι για
εµάς η απόλυτη εγγύηση ότι ο Έλληνας αγρότης θα απολαµβά-
νει τα οφέλη αυτού του ψηφιακού µετασχηµατισµού. Είναι ένα
τεράστιο βήµα. Ο Επίτροπος Γεωργίας κ. Hogan το αναγνώρισε
και έδωσε τα εύσηµα. Μάλιστα, στις 10 Δεκέµβρη θα τον έχουµε
στην Ελλάδα και θα έχουµε τη χαρά να συζητήσουµε γι’ αυτό
µαζί του, όπως συζήτησα πριν από δύο µέρες µαζί του στις Βρυ-
ξέλλες. 

Η Ελλάδα µπαίνει σε νέα εποχή. Σχετικά µε τα δεδοµένα που
παρουσιάστηκαν για την κατάσταση της χώρας, όσον αφορά τη
θέση της στον ψηφιακό κόσµο, µην ξεχνάτε από ποια αφετηρία
ξεκινήσαµε και σε έναν χρόνο µνηµονίων. Τώρα έχουµε τη δυνα-
τότητα να προχωρήσουµε και τις επιλογές που θα φέρουν τη
χώρα εκεί που πραγµατικά της αξίζει.

Και ξεκινώντας από το έργο της ψηφιακής γεωργίας, θυµη-
θείτε ότι είναι ένα έργο που πρόκειται να χρηµατοδοτηθεί εξ ολο-
κλήρου από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Δηλαδή η
χώρα τώρα επενδύει πάνω στον ψηφιακό κόσµο και πάνω στο
µέλλον της αγροτικής παραγωγής.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Θεοχαρόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, θα ξεκινήσω από τις τροπολογίες για να προ-

χωρήσω στα υπόλοιπα.
Η πρώτη τροπολογία αφορά τον φόρο επιτηδεύµατος. Ανα-

φέρθηκε πριν από λίγο και ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης.
Φαίνεται ότι στην Κυβέρνησή σας διαβάσατε την πρόταση νόµου
που κατέθεσε το Κίνηµα Αλλαγής, αλλά δεν τη διαβάσατε καλά.
Γιατί το λέω αυτό; Διότι, πράγµατι, η δική µας θέση είναι στα-
θερή, ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε σε τέτοια µέτρα, όπως
είναι η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, αλλά όχι µόνο σ’
αυτό το θέµα, σε όσους είναι στους συνεταιρισµούς. Η σταδιακή
κατάργηση του τέλους -για παράδειγµα µέσα σε µία διετία- είναι
απαραίτητη για τη δίκαιη φορολογική αντιµετώπιση των επιχει-
ρήσεων συνολικά. Αυτή είναι η θέση µας και την παρουσιάσαµε
µόλις χθες.

Τι γίνεται ειδικά για τους οργανωµένους αγρότες σε οµάδες
παραγωγών; Σήµερα µιλήσατε και για το αγροτικό θέµα. Θα
πούµε για το ψηφιακό σε σχέση µε το αγροτικό. 

Σας είπαµε ότι χρειάζονται κίνητρα σε αγρότες οργανωµένους
σε οµάδες παραγωγών και σε συνεταιρισµούς µε 35% µειωµένη
φορολογία εισοδήµατος και πέντε µονάδες επιπλέον επιστροφή
ΦΠΑ. Αυτά µπορεί να είναι πραγµατικά µέτρα, τα οποία θα ενι-
σχύσουν τους αγρότες. 

Μπορώ να σας πω και κάτι άλλο, επειδή, κύριε Υπουργέ της
Αγροτικής Ανάπτυξης, είστε εδώ σήµερα; Έχουµε µιλήσει -στο
Υπουργείο Οικονοµικών, βεβαίως, αυτό- για την καθιέρωση της
κάρτας αγροτικού πετρελαίου. Μέσα σε τρία χρόνια έχουµε κα-
ταθέσει πολλές φορές αυτήν την τροπολογία. 

Για το συγκεκριµένο θέµα, επειδή το γνωρίζω καλά, θέλω να
σας πω ότι στη Γερµανία έχουν παρόµοιο σύστηµα µε αυτό που
σας προτείνουµε. Δεν σας λέµε κάτι το οποίο θέλουµε να εφαρ-
µόσουµε και να γυρίσουµε τη χώρα µας στο προηγούµενο σύ-
στηµα. Και αυτό το λέω, γιατί κάθε φορά απαντάτε ότι το 2015
ψηφίστηκε ένα µνηµόνιο κ.ο.κ.. Πράγµατι, δεν σας λέµε να γυρί-
σουµε στο προηγούµενο σύστηµα. Θέλουµε να υπάρχει καθιέ-
ρωση κάρτας αγροτικού πετρελαίου, να ελέγχονται όλα µε βάση
τα στρέµµατα από τον ΟΣΔΕ κ.ο.κ.. Γιατί δεν διαπραγµατεύεστε;
Γιατί δεν προχωράτε µε µια τέτοια λογική; Γιατί κάθε φορά που
σας το λέµε το αγνοείτε;

Το αγροτικό πετρέλαιο είναι, πράγµατι, ένα µείζον θέµα για
τους αγρότες. Σοβαρό είναι και το ψηφιακό. Δεν υποτιµούµε τί-
ποτα. Όµως, σας λέω ποια είναι τα πιο σηµαντικά αυτήν την
στιγµή, µε τα οποία θα πρέπει να ασχοληθεί η Κυβέρνηση, γιατί
αυτό είναι θέµα και του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Υπάρχουν, βέβαια, και πολλά άλλα
ζητήµατα, όπως η θέσπιση ειδικού ακατάσχετου τραπεζικού λο-
γαριασµού αγροτών και πολλά άλλα, που δυστυχώς δεν γίνονται
και κρατούν καθηλωµένη την αγροτική παραγωγή στη χώρα µας.

Ήµουν στην Καβάλα και τη Δράµα τις προηγούµενες µέρες σε
µια περιοδεία και είδα ότι ακόµα και αυτά που ψηφίστηκαν -για
παράδειγµα, οι επιταγές να πληρώνονται στο δίµηνο, που είναι
σωστό- δεν εφαρµόζονται στην πράξη. Στο δίµηνο και όχι στο
εξάµηνο πρέπει να πληρώνονται.

Έχετε να κάνετε µία παρέµβαση στην αγορά, ώστε να λύ-
σουµε αυτά τα προβλήµατα, να προστατεύσουµε τον αγρότη,
τον κτηνοτρόφο, του οποίου θέλουν να σπάσουν ουσιαστικά
οποιαδήποτε συλλογική δράση; Διότι αυτά απασχολούν, αυτά ρί-
χνουν τις τιµές γάλακτος στην αγορά και έχουµε αυτήν τη στιγµή
αυτήν την κατάσταση µε το µεγάλο άνοιγµα ψαλίδας τιµών κα-
ταναλωτή-παραγωγού, άνοιγµα ψαλίδας τιµών στην ουσία, που
έχει ως αποτέλεσµα υψηλές τιµές στο ράφι και χαµηλές τιµές
για τον παραγωγό.

Ερχόταν εδώ ο προηγούµενος Υπουργός πριν από εσάς και
µας έλεγε ότι είναι εφτά φορές η διαφορά τιµή παραγωγού-τιµή
καταναλωτή κατά µέσο όρο και µας το έλεγε απλώς ως παρα-
δοχή. Έτσι, δεν θα βγει ποτέ η χώρα από την κρίση, δεν θα µπο-
ρέσει να δηµιουργήσει πλεονάσµατα, να µειώσει τα ελλείµατα,
να υπάρξει παραγωγική ανασυγκρότηση και θα συζητάµε όλο τα
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ίδια και τα ίδια.
Βεβαίως, το ψηφιακό είναι σηµαντικό και για τους αγρότες.

Εδώ υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει να τα δείτε κιόλας. Απ’ ό,τι
βλέπω, έχουν κατατεθεί και στα Πρακτικά. Πρέπει να τα δει η Κυ-
βέρνησή σας σε σχέση µε το τι έλεγε προεκλογικά και πώς τα
προχωράτε αυτήν τη στιγµή. Όµως δεν είναι αυτό το ζήτηµα.
Εγώ δεν θα µείνω σε αυτό.

Όµως, θα πω πως τουλάχιστον ό,τι γίνει στον αγροτικό τοµέα
θα πρέπει να έχει σχέση µε τον αγροτικό τοµέα και τις ιδιαίτερες
ανάγκες του αγροτικού τοµέα, γιατί πολλές φορές πάµε να
εφαρµόσουµε µια γενική στρατηγική, αλλά πρέπει να δούµε πώς
µπορεί να εφαρµοστεί στον συγκεκριµένο τοµέα.

Τη δεύτερη τροπολογία, κύριοι Υπουργοί και κύριοι Βουλευ-
τές, την κατέθεσαν Βουλευτές και δεν υποτιµά κανένας τον ρόλο
των Βουλευτών, τουλάχιστον από εµάς. Το αντίθετο συµβαίνει.
Όµως, να σας πω κάτι; Δεν την παρουσιάσατε εσείς, αγαπητοί
συνάδελφοι αλλά ο Υπουργός µίλησε πρώτος για την τροπολο-
γία. Γι’ αυτό µας βλέπετε δικαιολογηµένα διστακτικούς. Δεν κρα-
τάτε ούτε τα προσχήµατα.

Λέµε, λοιπόν, ότι υπάρχουν εύλογες απορίες, όταν αυτή, πρώ-
τον, κατατίθεται µε αυτόν τον τρόπο, ώστε να µην υπάρχει η έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, και όταν, δεύτερον,
κατατίθεται µε αυτόν τον τρόπο από Βουλευτές τελευταία
στιγµή, ώστε να µην γίνεται καµµία συζήτηση στη Βουλή -έστω
σε µία επιτροπή- για να δούµε αυτά που τέθηκαν σε σχέση µε το
τι ακριβώς συµβαίνει. Διότι και εµείς σας λέµε ότι προσπαθούµε
να καταλάβουµε τι ακριβώς συµβαίνει. Και περίπου δέκα Βου-
λευτές έρχονται και µας λένε ότι πρέπει να γίνει εντός είκοσι ηµε-
ρών η εγκατάσταση συµπληρωµατικών εγκαταστάσεων
εκποµπής. Γιατί εντός είκοσι ηµερών, για παράδειγµα; Δώστε
µας µία απάντηση, να καταλάβουµε. Χρειάζεται τέτοια ηµεροµη-
νία; Υπάρχει κάποιο χρονικό πλαίσιο που µας κάνει να επειγόµα-
στε τόσο; Ή υπάρχει κάτι έτοιµο από πίσω, το οποίο φέρει αυτές
τις είκοσι µέρες; 

Αυτές είναι εύλογες απορίες που δηµιουργούνται σε σχέση µε
τις συµπληρωµατικές εγκαταστάσεις εκποµπής. 

Όσον αφορά την οικονοµία, σήµερα κατατέθηκε ο προϋπολο-
γισµός κατά τη διαδικασία της συνεδρίασης. Είναι ένα µείζον
θέµα, το οποίο θα είχαµε όλο τον χρόνο να το συζητήσουµε από
εδώ και στο εξής.  

Όµως, κοιτάξτε: Στον προϋπολογισµό του 2018 ο στόχος για
το πρωτογενές πλεόνασµα ήταν 3,98%. Τον επόµενο χρόνο ήταν
3,5%. Και από ό,τι µένει, δίνονται επιδόµατα. 

Έχει γίνει –σας ξαναλέµε- ο µοναδικός στόχος της Κυβέρνη-
σής σας η ύπαρξη, η επίτευξη πολύ υψηλών πρωτογενών πλεο-
νασµάτων και στη συνέχεια το να µοιράζετε επιδόµατα. 

Και ρωτήσατε, κύριε Υπουργέ, πώς γίνεται να σας κατηγο-
ρούµε και εννοείτε την Αντιπολίτευση. Όµως, σε αυτό το επιχεί-
ρηµα πραγµατικά θέλω να σας πω κάτι και για τα µέτρα
δογµατικής λιτότητας -µέτρα λιτότητας στην ουσία- αλλά και για
το ότι πολλές φόρες δίνουµε κιόλας, δίνουµε παροχές, µια λαϊ-
κίστικη λογική.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): …(δεν ακούστηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Απαντάω στο πλαίσιο της
λογικής, κύριε Παππά. Θα µου επιτρέψετε την κοινή λογική. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Πείτε τα στη Νέα Δηµοκρατία! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Η Νέα Δηµοκρατία, εξάλ-
λου, έχουµε αποδείξει για ποιον λόγο έχει µια αντικοινωνική πο-
λιτική και µια νεοφιλελεύθερη λογική σε όλα αυτά. Το θέµα είναι
να δούµε αν ο ΣΥΡΙΖΑ αυτή τη στιγµή εφαρµόζει µια φιλολαϊκή
πολιτική στο πλαίσιο των συµφερόντων του λαού. 

Λέω, λοιπόν, ότι όταν έχετε µέτρα λιτότητας, µειώσεις συντά-
ξεων, µειώσεις του αφορολόγητου –θα σας πω και για αυτά- και
πάρα πολλά άλλα µέτρα, για να πετύχετε το 4% και στη συνέχεια
ψάχνετε µόνο να δώσετε επιδόµατα, αυτό είναι ταυτοχρόνως και
νεοφιλελεύθερη πολιτική και λαϊκίστικη πολιτική. Είναι τόσο
απλό, όταν δεν έχουµε µία κοινωνική πολιτική, πιο λογικά πλεο-
νάσµατα, δοµές που να δίνουν τα χρήµατα στην παιδεία και στην
υγεία, για παράδειγµα κοινωνικής πολιτικής και να κατευθύνονται

τα χρήµατα σε µια λογική εξορθολογισµού και των κοινωνικών
υπηρεσιών στη χώρα µας. 

Και σας άκουσα, επίσης, να λέτε και για την αύξηση των αµοι-
βών, για να µην έχουµε έξοδο επιστηµόνων από τη χώρα. Είπατε
ότι πρέπει να αυξήσουµε τις αµοιβές. Ποιος κρατάει την Κυβέρ-
νηση από το να αυξήσει τις αµοιβές ή από το να δοθούν καλύτε-
ρες αµοιβές στα θέµατα των επιστηµόνων; Είναι κανένας που
διαφωνεί σε αυτό το ζήτηµα; 

Και βεβαίως, όσον αφορά τη µείωση του αφορολόγητου, κοι-
τάξτε, εδώ ήταν ο Υπουργός Οικονοµικών της χώρας. Εδώ ήταν,
όταν έλεγε ότι αν µειωθεί το αφορολόγητο, θα παραιτηθεί. Γιατί
το λέω αυτό; Διότι το αφορολόγητο µειώθηκε, αλλά δεν παραι-
τήθηκε. 

Όµως, έρχεστε και σήµερα και για τη νέα µείωση του αφορο-
λόγητου, την οποία υπογράφει η Κυβέρνηση, λέτε ότι θα παλέ-
ψετε να µην γίνει. Δηλαδή, υπογράφει η Κυβέρνηση µειώσεις
στις συντάξεις, στο θέµα των συντάξεων χηρείας, τη διαφορά
µεταξύ παλαιών και νέων συνταξιούχων και όταν ένα από αυτά
που η ίδια υπογράφει παλεύει να µην εφαρµοστεί, το θεωρεί και
επιτυχία. Καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο δεν γίνεται πο-
λιτική. 

Ερχόµενος και στην ψηφιακή πολιτική στην οποία αναφερθή-
κατε, θέλω να πω ότι πρώτα η χώρα µας πρέπει να λύσει τα αυ-
τονόητα. Σήµερα που µιλάµε, δυστυχώς, ακόµα οι υπηρεσίες του
δηµοσίου δεν είναι ηλεκτρονικά διασυνδεδεµένες µεταξύ τους.
Γι’ αυτή την κατάσταση στη χώρα µας µιλάµε, ότι ο πολίτης πρέ-
πει να πηγαίνει σε µια υπηρεσία και να αποδεικνύει στην άλλη
υπηρεσία του δηµοσίου τι έχει δώσει στην πρώτη υπηρεσία. Πρό-
κειται πραγµατικά για µία τραγελαφική κατάσταση για µία σύγ-
χρονη ευρωπαϊκή χώρα. Και πρέπει να λύσουµε πρώτα αυτά τα
πολύ σοβαρά προβλήµατα τα οποία υπάρχουν στο θέµα της ψη-
φιακής οικονοµίας. 

Και συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά στη θέ-
σπιση µέτρων για τη δηµιουργία ενός υψηλού κοινού επιπέδου
ασφαλείας συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών. Και βεβαίως,
σας είπαµε ότι εµείς για την ενσωµάτωση της οδηγίας είµαστε
θετικοί. Η θέση, όµως, αυτή δεν σηµαίνει ότι δεν υφίστανται προ-
βληµατισµοί για την εν γένει πορεία της Κυβέρνησης και στον
τοµέα της ψηφιακής πολιτικής. 

Τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι αυτά που διαψεύ-
δουν αυτά τα οποία είπατε προηγουµένως. Ο κίνδυνος της ψη-
φιακής υποανάπτυξης για τη χώρα είναι ορατός και άµεσος. Η
ετήσια έρευνα για την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη συνδεσιµότητα,
η οποία δηµοσιεύτηκε τώρα τον Μάιο, εµφανίζει την Ελλάδα µαζί
µε τη Ρουµανία ως ουραγό στις ψηφιακές επιδόσεις µεταξύ των
κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Διαχρονικό το πρό-
βληµα; Διαχρονικό! Όµως, εντάθηκε και αυτά τα χρόνια. 

Σύµφωνα µε τον ευρωπαϊκό δείκτη, στις ψηφιακές δεξιότητες
και στην ηλεκτρονική διοίκηση, η Ελλάδα µε 38,4% βρίσκεται
στην προτελευταία θέση, ελάχιστα πιο πάνω από τη Ρουµανία
που έχει βαθµολογία 36%. Πάνω από εµάς είναι και χώρες που
βρέθηκαν σε µνηµόνια, όπως η Κύπρος, που είναι πολύ πιο πάνω,
ή η Ιρλανδία. 

Συνεπώς, τα όποια βήµατα γίνονται, δεν φτάνουν. Χρειάζονται
πραγµατικές αλλαγές. Αναφερθήκατε στις επιτροπές στο µη-
τρώο στελεχών του δηµοσίου και στην αξιοκρατία. Πόσες φορές
το έχει χρησιµοποιήσει η Κυβέρνηση; Σε κάθε περίπτωση, για
όλα αυτά χρειάζεται συνεχής ενηµέρωση και προσαρµογή της
εκπαίδευσης στα νέα δεδοµένα.

Οι αλλαγές που πυροδοτεί η τέταρτη βιοµηχανική επανά-
σταση, εκτός από κινδύνους, εµπεριέχει και ευκαιρίες. Ο πιο ση-
µαντικός συντελεστής παραγωγής είναι οι νέες δεξιότητες, η
καινοτοµία, η συνεργατικότητα. Γι’ αυτόν τον λόγο αυτό που
απαιτείται πλέον δεν είναι πανάκριβες επενδύσεις της έντασης
κεφαλαίου, αλλά καλά εκπαιδευµένο ανθρώπινο δυναµικό υψη-
λής στάθµης, παιδεία, δηλαδή, έντασης γνώσης σε συνδυασµό
µε ευέλικτους, µη γραφειοκρατικούς θεσµούς, κατάλληλο ρυθ-
µιστικό πλαίσιο και κίνητρα για καινοτόµες ιδέες. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να κινηθούµε, δυστυχώς,
όµως, τα πράγµατα στη χώρα µας κινούνται σε αντίθετη κατεύ-
θυνση. Αντί για ευέλικτους αντιγραφειοκρατικούς θεσµούς συ-
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νεχίζουµε στα µονοπάτια των πελατειακών σχέσεων, των συντε-
χνιών, µιας συντεχνιακής αντίληψης και οι όποιες νέες ιδέες και
τεχνολογικές καινοτοµίες σκουριάζουν στα γρανάζια µιας δυσκί-
νητης γραφειοκρατίας.

Η Κυβέρνησή σας δίνει µάχες για το παρελθόν. Αντιπολιτεύε-
στε την Αντιπολίτευση ακόµα και σήµερα. Σκανδαλολογία, πό-
λωση, που αποπροσανατολίζει, κοντόφθαλµα για
µικροκοµµατικά εκλογικά οφέλη, µε τη χώρα να αυξάνει την από-
στασή της από τον αναπτυγµένο κόσµο. Ο µόνος που κερδίζει
από όλα αυτά είναι οι δήθεν αντισυστηµικές, οι ακροδεξιές και
οι εθνικολαϊκιστικές δυνάµεις.

Τέτοια ζωτικής σηµασίας ζητήµατα αντιµετωπίζονται µόνο µε
ευρύτερες συναινέσεις και εθνική συνεννόηση. Χρέος µας είναι
να συνεννοηθούµε διακοµµατικά για τις προτεραιότητες της
χώρας στη νέα εποχή της γνώσης, της ψηφιακής οικονοµίας, της
τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, της αυτοµατοποίησης και
της πληροφορίας. Διαφορετικά, θα συνεχίσουµε δυστυχώς να
βλέπουµε «τα τρένα να περνούν» και τους νέους όχι να µην γυρ-
νούν πίσω, αλλά να µεταναστεύουν. Αυτό είναι το πρόβληµα της
χώρας σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Η συνάδελφος κ. Βάκη έχει τον λόγο. Είναι η τελευταία οµιλή-
τρια για να κλείσουµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

έχουν αναπτυχθεί µε πολύ µεγάλη επάρκεια τα επιχειρήµατα και
οι διατάξεις τού προς ψήφιση νοµοσχεδίου. Εποµένως, εγώ ας
περιοριστώ σε ένα γενικό σχόλιο, προτού εισέλθω σε θέµατα επι-
καιρότητας, απαντώντας και στους συναδέλφους της Αντιπολί-
τευσης.

Ο κύριος, λοιπόν, στόχος του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η
θέσπιση ρυθµίσεων για τη διασφάλιση ενός ενιαίου επιπέδου
ασφάλειας των συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αντιλαµβανόµενη τον θεµελιώδη ρόλο που διαδραµατίζουν
στις σύγχρονες κοινωνίες και στην οικονοµία, το διαδίκτυο και η
ανταλλαγή των πληροφοριών και συνεκτιµώντας τους κινδύνους
που ενδέχεται να προκληθούν εις βάρος της κοινωνίας από σκό-
πιµες επιζήµιες ενέργειες, η Ευρωπαϊκή Ένωση θεσπίζει ένα
κοινό πλαίσιο κανόνων για όλα τα κράτη-µέλη, ώστε να επιτευχ-
θεί ένα ελάχιστο ενιαίο πλέγµα ασφάλειας. Ενθαρρύνεται η συ-
νεργασία µε τον οργανισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
ασφάλεια δικτύων και πληροφοριών, τον ΕNISA, ώστε να υπάρχει
ενιαία στρατηγική αντιµετώπιση κινδύνων. Διευκρινίζεται πως ο
ορισµός των µέτρων που θα πρέπει να ληφθούν θα γίνεται σύµ-
φωνα µε την αυστηρότερη νοµοθεσία. 

Εν κατακλείδι, προχωρούµε στη θεσµοθέτηση ενός πλαισίου
κανόνων, που επιδιώκει να διασφαλίσει την ασφαλή, την οµαλή
λειτουργία τοµέων ενέργειας, µεταφορών, του χρηµατοπιστωτι-
κού συστήµατος, της υγείας, της προµήθειας και διανοµής πό-
σιµου νερού και των ψηφιακών αγαθών. Είναι καιρός πλέον να
εισέλθουµε και εµείς στην ψηφιακή εποχή και στην τέταρτη βιο-
µηχανική επανάσταση και να εγκαταλείψουµε έναν τεχνολογικό
µεσαίωνα, στον οποίο βρισκόµαστε εδώ και χρόνια. 

Επιτρέψτε µου να κάνω µία αναφορά στην τροπολογία που κα-
τατέθηκε στο παρόν νοµοσχέδιο από το Υπουργείο Οικονοµικών
και η οποία προβλέπει την κατάργηση της υποχρέωσης καταβο-
λής τέλους επιτηδεύµατος για µία σειρά από επαγγελµατικές
οµάδες.

Εξαιρούνται, λοιπόν, από το φορολογικό έτος 2018 και εφε-
ξής, από την υποχρέωση καταβολής τέλους επιτηδεύµατος οι
αγρότες, τα µέλη των αγροτικών συνεταιρισµών, οι αγροτικοί και
οι σχολικοί συνεταιρισµοί, οι φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας
οικονοµίας µε τη µορφή κοινωνικής συνεταιριστικής επιχείρησης
ή συνεταιρισµού εργαζοµένων, καθώς και τα φυσικά και νοµικά
πρόσωπα και οι νοµικές οντότητες που βρίσκονται σε κατάσταση
εκκαθάρισης, πτώχευσης ή σε αδράνεια.

Είναι σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι για τις ανε-
νεργές επιχειρήσεις η απαλλαγή του τέλους επιτηδεύµατος δίνει
µια ανάσα. Δίνει τη δυνατότητα στους ελεύθερους επαγγελµα-

τίες και σε ανενεργές επιχειρήσεις να διατηρούν τα βιβλία τους
ακόµη κι αν έχουν µηδενικά έσοδα και έξοδα, απαλλασσόµενοι
ουσιαστικά από την ποινή της πληρωµής του ετήσιου τέλους επι-
τηδεύµατος. Είναι, λοιπόν, και αυτό ένα από τα επαχθή µέτρα
του τέταρτου µνηµονίου για τους ανησυχούντες. 

Κι έρχοµαι στην κατάθεση του προϋπολογισµού σήµερα στη
Βουλή. Άκουσα µε µεγάλο ενδιαφέρον τον εκπρόσωπο της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης να δηλώνει τη χαρά του κόµµατός του
για την ακύρωση του µέτρου της περικοπής των συντάξεων. Ευ-
πρόσδεκτη η χαρά σας, κύριε συνάδελφε, µόνο που ήρθε όψιµα
και λίαν υποκριτικά. 

Δυστυχώς, δεν είναι η πρώτη φορά που η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση βάζει το στενό παραταξιακό της συµφέρον πάνω από το
εθνικό συµφέρον. Δεν είναι η πρώτη φορά που ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης βάζει τη φιλοδοξία του να γίνει
πάση θυσία πρωθυπουργός πάνω από τα δίκαια µιας κοινωνίας,
πάνω από τα δίκαια ενός εξουθενωµένου και καθηµαγµένου
λαού. 

Εδώ και τριάµισι χρόνια βλέπουµε ένα σήριαλ να εκτυλίσσεται.
Μην ανησυχείτε, δεν τιτλοφορείται µόνο «παραιτηθείτε», πράγµα
που ακούµε κάθε µέρα. Θα µπορούσε να τιτλοφορείται και αλ-
λιώς, «ο διακαής πόθος της πρωθυπουργίας αγιάζει όλα τα
µέσα» και τα επεισόδια είναι πολλά. 

Μίλησα πριν για ένα όψιµο και λίαν υποκριτικό ενδιαφέρον και
εκδήλωση χαράς. Να θυµίσω ότι προ µηνών βρισκόταν εδώ ο
Πιερ Μοσκοβισί. Θυµάµαι, λοιπόν, την επίπληξη προς τον Πιερ
Μοσκοβισί, όταν ο τελευταίος µιλώντας στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία άφηνε τότε µια χαραµάδα ελπίδας ότι δεν θα κοπούν οι συν-
τάξεις. 

Θυµάµαι ένα άλλο επεισόδιο, τότε που ζητούσατε από τη Γερ-
µανίδα Καγκελάριο να µην οπισθοχωρήσει στις ελληνικές απαι-
τήσεις. Και ποιες ήταν εκείνες οι απαιτήσεις, οι παράλογες
απαιτήσεις; Να αµβλυνθεί επιτέλους, να τελειώνει η λιτότητα σε
αυτό τον τόπο. 

Και να µην πάµε στα άλλα επεισόδια «Βρυξέλλες, µυστική δι-
πλωµατία του καφέ», να µην πάµε στις οβιδιακές µεταµορφώσεις
του κόµµατός σας για το µακεδονικό, που δεν ξέρω από πού
υπαγορεύονται, από ένα καιροσκοπισµό ή από µια βαθιά υπό-
κλιση στην ακροδεξιά συνιστώσα σας, εκείνη που δεν δεχόταν
νεκρούς στο Πολυτεχνείο ή διαιρεί τους νεκρούς ανάµεσα σε αυ-
τούς που ήταν εντός ή εκτός προαυλίου. Να µην πάµε σε όλη
αυτή την απεµπόληση των ιδρυτικών φιλελεύθερων αρχών της
παράταξής σας.

Αυτός, όµως, ο καιροσκοπισµός φοβάµαι ότι δεν ανοίγει µόνο
τους ασκούς του Αιόλου σε έναν εθνικόφρονα λόγο, αλλά δυ-
στυχώς δίνει φωνή και βήµα στα ακροδεξιά φασιστικά µορφώ-
µατα τραυµατίζοντας µια κοινωνία, η οποία εκτός από τις πληγές
που έχει αφήσει στο σώµα της η οικονοµική κρίση, πρέπει να
επουλώσει και κάποιες άλλες πληγές, ενός πολιτικού συστήµα-
τος που απώλεσε αυτά τα χρόνια το κύρος και την αξιοπιστία
του. 

Υπάρχει, λοιπόν, και ένας άλλος παραλογισµός όσον αφορά
το προσχέδιο συµφωνίας σε σχέση µε το κράτος και την Εκκλη-
σία, που αφορά τη διευθέτηση του οικονοµικού σκέλους του δια-
χωρισµού αυτού. Αυτό σας είδαµε αρχικά να το χαιρετίζετε,
µέχρι να αναλάβει δράση η «δεξιά του Κυρίου», που σε συνερ-
γασία µε την ακροδεξιά συνιστώσα άρχισε πάλι να κινδυνολογεί
παραπληροφορώντας.

Θέλω εδώ να επισηµάνω και κάποιο άλλο παράδοξο, ειδικά σε
ό,τι αφορά το προσχέδιο αυτής της συµφωνίας, που δεν είναι
κάτι φοβερό, αλλά ένας οικονοµικός εξορθολογισµός και µια
αµοιβαία επωφελής συµφωνία µεταξύ πολιτείας και Εκκλησίας,
που έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Το παράδοξο, λοιπόν, είναι ότι ο διώκτης των δηµοσίων υπαλ-
λήλων, το κόµµα του λοιδορεί κάθε τι που έχει να κάνει µε το δη-
µόσιο, µε τα δηµόσια πανεπιστήµια, µε τα δηµόσια νοσοκοµεία,
το κόµµα των διαθεσιµοτήτων και των απολύσεων, το κόµµα που
έγινε ο εραστής του «µαύρου» στη δηµόσια τηλεόραση και την
ίδια στιγµή έδινε επί είκοσι χρόνια ασυλία στην αεροπειρατεία
των καναλαρχών, αίφνης θρηνεί και κόπτεται για την εργασιακή
ασφάλεια του κλήρου και το δηµοσιοϋπαλληλικό του καθεστώς. 
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Εγώ θα σας έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης, να αναστοχαστείτε ορισµένα πράγµατα και ιδιαίτερα
τις θέσεις για τον δηµόσιο τοµέα συνολικά και ας χαιρετίσετε και
ας ενστερνιστείτε και εσείς µια απόπειρα εκσυγχρονισµού των
σχέσεων εκκλησίας και κράτους. 

Τελειώνω, λοιπόν, µε τον προϋπολογισµό που κατατέθηκε. Το
πρόβληµα τώρα είναι τι θα απογίνουµε χωρίς βαρβάρους; Ήταν
και αυτή µια κάποια λύση. Τι θα απογίνουµε τώρα χωρίς περικο-
πές και µέτρα λιτότητας; Γιατί -σας αρέσει, δεν σας αρέσει- είναι
όντως επί της ουσίας ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογι-
σµός και δεν περιέχει ούτε µέτρα λιτότητας ούτε περικοπές. Τι
θα απογίνουµε; 

Οπότε τώρα βρήκαµε το νέο αφήγηµα: Την κρίση στο χρηµα-
τιστήριο, την κρίση των τραπεζών, τις µετοχές των τραπεζών. Εύ-
λογο. Όντως υπάρχει πρόβληµα. Μόνο που θέλω να σας θυµίσω
το εξής: Το πρόβληµα δεν απορρέει ούτε από τη ρευστότητα
ούτε από την κεφαλαιακή επάρκεια των τραπεζών. Το βασικό
πρόβληµα είναι τα επιχειρηµατικά δάνεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα δάνεια όντως ανέρχον-
ται σε πολλά δισεκατοµµύρια µόνο που σε αυτά ξεχάσατε να
συµπεριλάβετε κάτι: τα δάνεια των κοµµάτων σας, των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης, των γνωστών επιχειρηµατιών - στρατηγι-
κών κακοπληρωτών. Και βεβαίως, θα πρέπει να αναστοχαστείτε
και εσείς πώς χάθηκε ένα µνηµόνιο στις ανακεφαλαιοποιήσεις,
πόσες ανακεφαλαιοποιήσεις κάναµε, χωρίς να έχει επιλυθεί το
πρόβληµα. Ποιοι ήταν εκείνοι που σωρηδόν έδιναν τα «θαλασ-
σοδάνεια»; Ποιοι ήταν εκείνοι που τα λάµβαναν; Γιατί δεν λει-
τούργησαν επί δεκαετίες οι µηχανισµοί τραπεζικής και
χρηµατιστηριακής εποπτείας; Ποιοι ήταν εκείνοι που έστελναν
τα λεφτά τους στο εξωτερικό αποσταθεροποιώντας το τραπεζικό
σύστηµα; Εντάξει, λίγη αυτοκριτική δεν βλάπτει. 

Κατατέθηκε ο προϋπολογισµός και από αύριο ξεκινούµε να
ψηφίζουµε κάποια θετικά µέτρα, αυτά που εσείς αποκαλείτε κιν-
δυνολογώντας το «τέταρτο µνηµόνιο». Επικυρώθηκε, λοιπόν, σή-
µερα η ακύρωση του µέτρου της περικοπής των συντάξεων µε
απόλυτο τρόπο και χωρίς αστερίσκους. Αύριο εδώ θα είµαστε
πάλι. Θεσµοθετείται η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, η
οποία θα φτάσει κλιµακωτά έως το 33% για υψηλά εισοδήµατα,
ενώ εντάσσονται, πρώτη φορά στη κατώτατη εισφορά, ακόµη πε-
ρισσότεροι ελεύθεροι επαγγελµατίες, επιστήµονες και επιτηδευ-
µατίες. Θεσµοθετούµε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10%, µε
έµφαση σε περιουσίες χαµηλής αξίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ξεκινάει ο θεσµός της επιδότησης του ενοικίου. Ξεκινάει η επι-
δότηση του στεγαστικού δανείου για τα νοικοκυριά µε δυσκο-
λίες. Το σύνολο των προνοιακών επιδοµάτων -εκτός εάν και αυτά
για σας είναι φιλανθρωπία ή ο Άγιος Βασίλης, όπως µας είπατε-
το επίδοµα τέκνων, το στεγαστικό επίδοµα, το κοινωνικό επίδοµα
αλληλεγγύης, κ.λπ., ξεπερνούν για πρώτη φορά το ύψος των 2
δισεκατοµµυρίων ευρώ και δηµιουργούν ένα µαξιλάρι ασφαλείας
-εγώ έτσι θα το έλεγα- για την καταπολέµηση της ακραίας φτώ-
χειας. Εγγράφονται οι πιστώσεις για τεσσερισήµισι χιλιάδες
προσλήψεις εκπαιδευτικών και άλλων επιστηµόνων στην ειδική
εκπαίδευση και τρεις χιλιάδες πιστώσεις για την πρόσληψη ερ-
γαζοµένων στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίτι». Και µη µου πει
κανείς ότι αυτά είναι η παροχολογία, ο υποσχετικός λόγος. Και
µην ισχυριστεί κανείς ότι δεν έχει ανάγκη αυτή η χώρα από πρόσ-
ληψη εκπαιδευτικού προσωπικού ή προσωπικού στα νοσοκοµεία
και δεν χρειάζεται αυτή η χώρα τώρα να ανατάξει πάλι και να
ανοικοδοµήσει το κοινωνικό κράτος που ισοπέδωσε ο νεοφιλε-
λεύθερος οδοστρωτήρας των µνηµονίων. 

Εδώ θα είµαστε λοιπόν, από αύριο. Σας καλωσορίζουµε να
υπερψηφίσετε αυτά τα µέτρα. Και «Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πή-
δηµα!». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ. 
Κύριε Κατσανιώτη, θέλετε  να µας κάνετε ένα σχόλιο για δύο,

τρία λεπτά; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον ότι

από αύριο θα ζήσουµε τη µεταµνηµονιακή εποχή, δηλαδή αύριο

τα µικρά καταστήµατα της Πάτρας θα νιώσουν ότι δεν έχουν
πρόβληµα, ότι η εφορία τους µειώνεται, ο τζίρος τους ανεβαίνει.
Αύριο οι αγρότες της Αιγιάλειας θα νιώσουν ότι όλα πάνε καλά
και ας έχει καταστραφεί η σταφίδα και το Υπουργείο σφυρίζει
αδιάφορα. 

Οι αγρότες σε όλη την Ελλάδα θα νιώσουν πάρα πολύ καλά,
γιατί το κόστος παραγωγής τους θα µειωθεί στη µεταµνηµονιακή
εποχή. Δεν θα πληρώνουν ακριβά το ρεύµα -πανάκριβα θα
έλεγα-, δεν θα είναι ακριβό το πετρέλαιο, γιατί θα επανέλθει στις
τιµές που ήταν πριν -θα ενισχύεται το αγροτικό πετρέλαιο-, το
λίπασµα θα έχει φτηνύνει -ξέρετε αυτό που ήταν µε τη ΔΕΠΑ και
τον άνθρωπο που δούλευε στα Λιπάσµατα και µετά έφυγε και
αυτή την στιγµή εξετάζεται. Άρα, όλα θα είναι καλά για τους
αγρότες.

Καταλαβαίνετε τι λέτε; Νοµίζετε ότι η επικοινωνία είναι ικανή
για να αλλάξει αυτό που βιώνει σήµερα η Ελλάδα; Ούτε µία επέν-
δυση σε τριάµισι χρόνια, µία, µισή! Καµµία. Τι λέτε πάντα;
«Έφταιγαν οι προηγούµενοι». Τριάµισι χρόνια είστε Κυβέρνηση
και για αυτά θα απολογείστε.

Κύριε Παππά, η εφορία, ο φόρος στα κανάλια πανελλαδικής
εµβέλειας από 20% είναι 5%.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Θα µας κάνετε κριτική τώρα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ο φόρος στα περιφερειακά µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, κύριε Παππά, είναι 20%. Είναι αθέµιτος αν-
ταγωνισµός; Είσαστε µε τους µικρούς ή µε τους µεγάλους. Μει-
ώσατε τον φόρο στους µεγάλους και στους µικρούς τον
αφήσατε στο 20%, κύριε Παππά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Μπορεί να τον µειώσουµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Μπορεί να τον µειώσετε, ενώ έχετε
αφήσει δύο χρόνια αθέµιτο ανταγωνισµό. Υποτίθεται ότι ενδια-
φέρεστε για τα περιφερειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που
είναι τα µικρά, για την εκποµπή τους, ενώ τους εξοντώνετε οικο-
νοµικά. «Μπορεί να το µειώσετε». Αυτό είναι το ερώτηµα, κύριε
Παππά.

Το δεύτερο που πρέπει να δούµε: Είπατε πριν -και άκουσα µε
προσοχή- ότι πρέπει να δούµε λίγο το κοµµάτι των αµοιβών, που
θα συµφωνήσω µαζί σας πως είναι πάρα πολύ σηµαντικό και έχει
ευθύνη για το brain drain. Δεν πρέπει να υπερηφανεύεστε για τη
µείωση της ανεργίας, γιατί το 62% είναι µερικής απασχόλησης,
µισή δουλειά, µισός µισθός, µισή ζωή. Όµως, θα ήθελα να σας
πω για µια έρευνα που δηµοσιεύτηκε στο «ΒΗΜΑ». Βάσει αυτής
της έρευνας για τους ανθρώπους που έφυγαν στο εξωτερικό, ο
πρώτος λόγος που έφυγαν ξέρετε ποιος είναι σε ένα ποσοστό
40%; Η αναξιοκρατία. Ο δεύτερος λόγος ήταν η προοπτική εξέ-
λιξης. Ο τρίτος λόγος ήταν η αδυναµία εύρεσης εργασίας. 

Άρα, η αναξιοκρατία, που είναι ο πυρήνας για τον οποίο η Έλ-
ληνες φεύγουν στο εξωτερικό, δεν σας αφορά καθόλου. Το µόνο
που σας ενδιαφέρει είναι δέκα χιλιάδες παπάδες να αντικατα-
σταθούν µε δέκα χιλιάδες κοµµατικούς υπαλλήλους. Αυτό είναι
που σας ενδιαφέρει.

Τελευταίο. Μιλάµε για το κοµµάτι που αφορά τον ψηφιακό εκ-
συγχρονισµό σε σχέση µε τους αγρότες. Ένα είναι το θέµα που
θα πρέπει να έχουµε το πολιτικό θάρρος όλοι µας να συζητή-
σουµε, αν θέλουµε πραγµατικά η αγροτική µας παραγωγή και η
κτηνοτροφία να πάει µπροστά: Η αλλαγή του άρθρου 24 στο
Σύνταγµα. Αυτή τη στιγµή οι Έλληνες κτηνοτρόφοι είναι υποχρε-
ωµένοι, επειδή δεν υπάρχουν βοσκοτόπια, να κάνουν µόνο σταυ-
λισµούς. Οι δασικοί χάρτες και τα δασικά είναι µεγάλος βραχνάς
για τους αγρότες. Αν δεν αλλάξουµε το άρθρο 24, αν δεν είµαστε
γενναίοι σε αυτό, αν δεν πάµε σε έναν µεγάλο νέο αναδασµό
υπέρ της αγροτικής παραγωγής που φθίνει, τότε δυστυχώς οι
αγρότες µας µόνο µε την καινοτοµία, που πραγµατικά θα πρέπει
να είναι ένας από τους πυλώνες ανάταξης, δεν θα µπορέσουν να
σταθούν στα πόδια τους.

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία που έχει να κάνει µε το
τέλος επιτηδεύµατος, εµείς είµαστε θετικοί για έναν λόγο. Εµείς
έχουµε πει ότι το τέλος επιτηδεύµατος πρέπει να καταργηθεί
παντού. Αυτό θα κάνουµε όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο
νέος Πρωθυπουργός και θα φέρει τον επόµενο προϋπολογισµό
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στη Βουλή.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο κ. Μανιάτης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν θα χρειαστώ πάνω από τρία λεπτά,

κύριε Πρόεδρε, αλλά για λόγους Πρακτικών και επειδή κατατέ-
θηκαν τροπολογίες άσχετες µε το νοµοσχέδιο, θεωρώ χρέος µου
να καταθέσω και να αναγνώσω για το Σώµα ορισµένα σηµεία από
την ολοκληρωµένη πρόταση που παρουσιάσαµε χθες στην αί-
θουσα της Γερουσίας, που παρουσίασε χθες η Φώφη Γεννηµατά.
Η πρόταση συσχετίζεται τόσο µε την οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας όσο και µε τη δηµιουργία κράτους αλληλεγγύης.

Διαβάζω, λοιπόν, τα ακόλουθα µέτρα σε τίτλους:
«Πρώτη κατηγορία: Μικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Πρώτον: Μείωση του συντελεστή φορολογίας επιχειρήσεων

από 29% στο 20%.
Δεύτερον: Τριετής απαλλαγή από φορολογία εισοδήµατος και

ασφαλιστικές εισφορές σύνταξης για νέους που αρχίζουν επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα.

Τρίτον: Κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στα
φυσικά πρόσωπα.

Τέταρτον: Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για όλους
και όχι µόνο γι’ αυτούς που εν µέρει προβλέπει η σηµερινή τρο-
πολογία του Υπουργού.

Πέµπτον: Θέσπιση ειδικού ακατάσχετου τραπεζικού λογαρια-
σµού για επαγγελµατίες, για επιχειρήσεις και για αγρότες.

Έκτον: Επαναφορά του επιδόµατος θέρµανσης στα προ των
µειώσεων του 2017 επίπεδα.

Έβδοµον: Επανυπολογισµός και ρύθµιση ληξιπρόθεσµων
οφειλών ασφαλιστικών εισφορών έως 40.000 ευρώ για τη διευ-
κόλυνση της συνταξιοδότησης.

Όγδοον: Μείωση εισφορών και καθιέρωση ανώτερου πλαφόν
για εισφορές ΕΦΚΑ των µικροµεσαίων και των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών.

Δεύτερη κατηγορία: Αγρότες.
Πρώτον: Καθιέρωση ενιαίου φορολογικού συντελεστή για τα

αγροτικά εισοδήµατα 13% και αφορολόγητο των ενισχύσεων της
κοινής αγροτικής πολιτικής, καθώς επίσης αφορολόγητο για τις
αγροτικές αποζηµιώσεις.

Δεύτερον: Αποσύνδεση των ασφαλιστικών εισφορών για τους
αγρότες από το φορολογητέο εισόδηµα, µείωση εισφορών και
καθιέρωση ανώτερου πλαφόν. Αντιλαµβάνεστε ότι µεγάλο µέρος
του νόµου Κατρούγκαλου, σύµφωνα µε την πρότασή µας, ακυ-
ρώνεται.

Τρίτον: Κίνητρα σε αγρότες, οργανωµένους σε οµάδες παρα-
γωγών και συνεταιρισµούς µε 35% µειωµένη φορολογία εισοδή-
µατος και πέντε µονάδες επιπλέον επιστροφή ΦΠΑ. 

Τέταρτον: Καθιέρωση κάρτας αγροτικού πετρελαίου.
Πέµπτον: Επανυπολογισµός και ρύθµιση οφειλών στον ΟΓΑ

µέχρι δέκα χιλιάδες για τη διευκόλυνση της συνταξιοδότησης.
Έκτον, το οποίο αφορά το µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής

επαρχίας: Εξαίρεση από τις περικοπές των συντάξεων λόγω
αγροτικών δραστηριοτήτων.

Έβδοµον: Επαναφορά της εξαίρεσης των αγροτεµαχίων από
το συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ.

Τρίτη κατηγορία: Εργαζόµενοι και άνεργοι.
Πρώτον: Ενίσχυση εργαζοµένων και ανέργων και αντιµετώπιση

της παγίδας της φτώχειας.
Δεύτερον: Επαναφορά του συστήµατος προσδιορισµού του

κατώτατου µισθού από τους κοινωνικούς εταίρους και την εθνική
συλλογική σύµβαση εργασίας.

Τρίτον: Επαναφορά του θεσµού της µετενέργειας.
Τέταρτον: Δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας στον ιδιωτικό

τοµέα µε κίνητρο τη µείωση της φορολογίας µε απλό τρόπο.
Με άλλα λόγια, για κάθε εκατό ευρώ µισθολογικού και ασφα-

λιστικού κόστους, ο µικροµεσαίος επιχειρηµατίας φοροαπαλλάσ-
σεται για 150 ευρώ. Δηλαδή, δίνουµε επιπλέον µπόνους 50%
στον εργοδότη, ώστε να υπάρχει κίνητρο δηµιουργίας νέων θέ-
σεων εργασίας. 

Τέλος, επειδή θα έχουµε και το θέµα των συνταξιούχων, ανα-
φέρω τις τρεις προτάσεις µας πολύ συγκεκριµένα για τους συν-
ταξιούχους.

Πρώτον: Ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα για τον ένα συνταξι-
ούχο στα πεντακόσια ευρώ και στα επτακόσια ευρώ για το ζευ-
γάρι.

Δεύτερον: Κατάργηση της απίστευτης, της απάνθρωπης αδι-
κίας για τις συντάξεις χηρείας.

Τρίτον: Μείωση κατά 50% της εισφοράς για περίθαλψη και της
συµµετοχής στα φάρµακα.»

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώντας σας για την κατανόησή σας,
κλείνω την τοποθέτησή µου θέλοντας να σηµειώσω ότι θεωρώ
πως αυτά τα οποία καταθέτουµε ως Κίνηµα Αλλαγής και ως Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη συνιστούν µια πραγµατικά προοδευτική
πρόταση και θα ήταν ενδιαφέρον πάνω σ’ αυτή, δεδοµένου ότι
έχουµε όλον τον απαραίτητο δηµοσιονοµικό χώρο, να ακού-
σουµε την τοποθέτηση της Κυβέρνησης, µε αφορµή τη συζήτηση
του προϋπολογισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, 53 µαθήτριες και µαθητές και 4 συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 3ο Γενικό Λύκειο Πύργου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η συνάδελφος κ. Γκαρά έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο και θα ήµουν πάρα πολύ σύντοµη,

αλλά νοµίζω πως το θάρρος εδώ µέσα περισσεύει, διότι θέλει
θάρρος από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να µας ζητάει
να απολογηθούµε για όλα αυτά που κάναµε τα τριάµισι τελευταία
χρόνια.

Κατ’ αρχάς, µας ρώτησε αν θα βελτιωθεί η ζωή των αγροτών,
αν θα αλλάξουν τα πάντα σε µια ηµέρα. Δεν θα αλλάξουν τα
πάντα σε µια ηµέρα. Βελτιώνονται όµως σιγά-σιγά διότι δου-
λεύουµε προς αυτή τη κατεύθυνση. Ωστόσο εγώ αναρωτιέµαι:
Όλα αυτά τα χρόνια ποιο ήταν το σχέδιο του αγροτικού τοµέα;
Διότι γεµίσαµε µε τρακτέρ, τα οποία δεν χρησιµοποιούσαν οι
αγρότες και τελικά αυξήθηκαν οι εισαγωγές, γιατί δεν είχαµε πα-
ραγωγή. Δεν γίνονταν αναδασµοί, δεν υπήρχαν υποδοµές. Πείτε
µου µία σύγχρονη υποδοµή που έγινε τα τελευταία είκοσι χρόνια
στον αγροτικό τοµέα. Είµαι σε µια αγροτική περιοχή και τα βλέ-
πουµε πάρα πολύ καλά. Έχουν να γίνουν υποδοµές που αφο-
ρούν στον αγροτικό τοµέα πάνω από σαράντα χρόνια! 

Και ερχόµαστε και λέµε ότι χρησιµοποιούµε δηµόσια εργαλεία,
χρησιµοποιούµε όλα τα εργαλεία και τις χρηµατοδοτήσεις για να
δηµιουργηθούν δηµόσιες υποδοµές που θα βελτιώσουν τη ζωή
και την παραγωγή, προφανώς, των αγροτών και εσείς θέλετε να
αλλάξουµε τα πάντα σε µια ηµέρα προς µια κατεύθυνση που
προφανώς εµείς δεν συµφωνούµε. Διότι εσείς θέλετε τα πάντα
να τα µοιράσετε στον ιδιωτικό τοµέα. 

Και εδώ ρωτήσατε ποιες είναι οι µεγάλες επενδύσεις. Μάλλον
δεν ενηµερώνεστε καλά, διότι δείτε µεγάλες επενδύσεις που
έχουν γίνει τα τελευταία τρία χρόνια στον τουρισµό, στην ακτο-
πλοΐα, στην καπνοβιοµηχανία, στις ψηφιακές τεχνολογίες και
πάρα πολλά άλλα πράγµατα. Όµως, και πάλι έχετε ιδιαίτερο θάρ-
ρος όταν τα χρόνια διακυβέρνησης σας ειδικά από τη βόρεια Ελ-
λάδα είδαµε να φεύγουν εκατοντάδες επιχειρήσεις σε άλλες
χώρες και να µεταφέρουν την έδρα τους, µαζί και µε τους επι-
στήµονες και τους εργαζόµενους που απασχολούνταν εκεί.
Τέλος! 

Για το τι θα απολογηθούµε; Προφανώς και θα απολογηθούµε
και θα απολογηθούµε, γιατί κόψαµε τα κλοπιµαία, κόψαµε τη ρε-
µούλα, βάλαµε τάξη, φέραµε έναν προϋπολογισµό που δεν έχει
κανένα µέτρο περικοπών, βγάλαµε τη χώρα από την κρίση. Πείτε
µου ένα µέτρο από τα δυσβάσταχτα που έχετε πάρει τα προ-
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ηγούµενα χρόνια -γιατί εσείς µας βάλατε στα µνηµόνια-, το οποίο
το έχετε πάρει πίσω. Ένα µέτρο! Γιατί εµείς ναι, σε δύσκολες
εποχές νοµοθετήσαµε, τα περισσότερα δεν εφαρµόστηκαν και
τώρα τα παίρνουµε πίσω. Γι’ αυτό πετύχαµε και γι’ αυτό θα απο-
λογηθούµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε κάτι να πείτε; Γιατί θα κλείσουµε τη συ-

ζήτηση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Για το τυπικό, στο τέλος του τίτ-
λου του νοµοσχεδίου προστίθενται οι λέξεις «και άλλες
διατάξεις».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδη-
γίας 2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου σχετικά µε µέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο ασφάλειας
συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ένωση
και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφιση
τους θα γίνει χωριστά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή

του νοµοσχεδίου, δεκαέξι άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Κάθε φορά
στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα προς ψήφιση. Για
να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε την οθόνη
αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται κάθε φορά
ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση. Βεβαιωθείτε
ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες, το ακροτελεύ-
τιο άρθρο και το σύνολο. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποιαδήποτε απορία έχετε,
απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν
οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας και να µην αποχωρήσουν οι συνάδελφοι, διότι πρέπει να
υπογράψουν στο τέλος το Πρακτικό.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα κα-

ταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜ-
ΠΡΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου σχετικά µε µέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο ασφάλειας συ-
στηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ένωση

και άλλες διατάξεις.
Ηµ/νία: 21/11/2018

Επί της Αρχής   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
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ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 12 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
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ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 16  ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Υπουργική Τροπολογία 1804/51 ως έχει   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Βουλευτική Τροπολογία 1803/50 ως έχει   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΠΡΝ

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει    ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου    ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνίων
και Ενηµέρωσης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της
Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου σχετικά µε µέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο ασφά-
λειας συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την
Ένωση και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου σχετικά µε µέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο ασφάλειας συ-
στηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ένωση
και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Αντικείµενο και πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 1 παράγραφοι 1, 3, 4, 5, 6, 7
της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Σκοπός του παρόντος είναι η ενσωµάτωση στην ελληνική νο-
µοθεσία της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 6ης Ιουλίου 2016 (EE L 194), µε την
οποία θεσπίζονται µέτρα για την επίτευξη υψηλού επιπέδου ασφά-
λειας των συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών.

2. Οι απαιτήσεις ασφάλειας και κοινοποίησης που προβλέπονται
στον παρόντα νόµο δεν εφαρµόζονται σε επιχειρήσεις που πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις της παρ. 1 του άρθρου 33 του ν. 4070/2012
(Α’ 82) ή σε παρόχους υπηρεσιών εµπιστοσύνης που εµπίπτουν
στο άρθρο 19 του Κανονισµού (ΕΕ) 910/2014 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Ιουλίου 2014 (EE L 257).

3. Ο παρών νόµος εφαρµόζεται µε την επιφύλαξη των διατά-
ξεων του π.δ. 39/2011 (Α’ 104) και των νόµων 4267/2014 (Α’ 137)
και 4360/2016 (Α’ 9). 

4. Με την επιφύλαξη του άρθρου 346 της Συνθήκης Λειτουργίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ), πληροφορίες που είναι απόρ-
ρητες σύµφωνα µε ενωσιακούς και εθνικούς κανόνες, όπως κανό-
νες περί επιχειρηµατικού απορρήτου, ανταλλάσσονται µε την
Επιτροπή και άλλες αρµόδιες αρχές, µόνον εφόσον η ανταλλαγή
αυτή είναι αναγκαία για την εφαρµογή του παρόντος. Οι πληρο-
φορίες, που ανταλλάσσονται, περιορίζονται σε ό,τι είναι συναφές
και αναλογικό προς το σκοπό της ανταλλαγής αυτής. Η εν λόγω
ανταλλαγή πληροφοριών διαφυλάσσει το απόρρητο αυτών των
πληροφοριών και προστατεύει τα συµφέροντα ασφάλειας και τα
εµπορικά συµφέροντα των φορέων εκµετάλλευσης βασικών υπη-
ρεσιών και των παρόχων ψηφιακών υπηρεσιών.

5. Με τον παρόντα δεν θίγονται τα µέτρα που λαµβάνει η χώρα
µας για τη διαφύλαξη των ουσιωδών κρατικών λειτουργιών και
ιδίως για τη διαφύλαξη της εθνικής ασφάλειας, συµπεριλαµβανο-
µένων των µέτρων για την προστασία πληροφοριών, των οποίων
η διάδοση θεωρείται αντίθετη προς τα ουσιώδη συµφέροντα
ασφάλειας, καθώς και για τη διατήρηση του νόµου και της τάξης
και ιδίως για τη διευκόλυνση της διερεύνησης, της ανίχνευσης και
της δίωξης ποινικών αδικηµάτων.

6. Αν µία τοµεακή νοµική πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης απαι-
τεί από τους φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών ή τους
παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών είτε να εξασφαλίζουν την ασφά-
λεια των συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών τους είτε να κοι-
νοποιούν συµβάντα, εφαρµόζονται οι διατάξεις της εν λόγω
τοµεακής νοµικής πράξης, υπό την προϋπόθεση ότι οι εν λόγω
απαιτήσεις είναι τουλάχιστον ισοδύναµες ως προς το αποτέλεσµα
µε τις υποχρεώσεις που θεσπίζονται στον παρόντα νόµο.

Άρθρο 2
(Άρθρο 2 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

Η επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, που γίνεται

κατά τον παρόντα νόµο, διενεργείται σύµφωνα µε τον Κανονισµό
(ΕΚ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 27ης Απριλίου 2016 (EE L 119) και το ν. 2472/1997 (Α’ 50). 

Άρθρο 3
Ορισµοί

(Άρθρο 4 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου, ισχύουν οι εξής ορι-
σµοί:

1) «σύστηµα δικτύου και πληροφοριών»:
α) ένα δίκτυο ηλεκτρονικών επικοινωνιών, σύµφωνα µε την πε-

ρίπτωση ιζ’ της Ενότητας Α’παράγραφος του άρθρου 2 του  ν.
4070/2012,

β)  κάθε συσκευή ή οµάδα διασυνδεδεµένων ή σχετιζόµενων
συσκευών από τις οποίες µία ή περισσότερες εκτελούν, βάσει
προγράµµατος, αυτόµατη επεξεργασία ψηφιακών δεδοµένων, 

γ)  ψηφιακά δεδοµένα που αποθηκεύονται, υποβάλλονται σε
επεξεργασία, ανακτώνται ή µεταδίδονται από στοιχεία που κα-
λύπτονται στις περιπτώσεις α’ και β’ για τους σκοπούς της λει-
τουργίας, της χρήσης, της προστασίας και της συντήρησής
τους,

2) «ασφάλεια συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών»: η ικα-
νότητα συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών να ανθίστανται,
µε δεδοµένο βαθµό αξιοπιστίας, σε ενέργειες που πλήττουν τη
διαθεσιµότητα, την αυθεντικότητα, την ακεραιότητα ή το απόρ-
ρητο των δεδοµένων που αποθηκεύονται, µεταδίδονται ή υπο-
βάλλονται σε επεξεργασία ή των συναφών υπηρεσιών που
προσφέρονται ή είναι προσβάσιµες µέσω των εν λόγω συστηµά-
των δικτύου και πληροφοριών, 

3) «εθνική στρατηγική για την ασφάλεια συστηµάτων δικτύου
και πληροφοριών»: πλαίσιο το οποίο παρέχει στρατηγικούς στό-
χους και προτεραιότητες για την ασφάλεια συστηµάτων δικτύου
και πληροφοριών σε εθνικό επίπεδο, 

4) «φορέας εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών»: δηµόσια ή
ιδιωτική οντότητα είδους αναφερόµενου στο Παράρτηµα Ι, η
οποία πληροί τα κριτήρια που ορίζονται στην παράγραφο 2 του
άρθρου 4,  

5) «ψηφιακή υπηρεσία»: υπηρεσία σύµφωνα µε την περίπτωση
β’ της παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ. 81/2018 (Α’151), η οποία
είναι είδος αναφερόµενο στο Παράρτηµα II, 

6) «πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών»: νοµικό πρόσωπο που πα-
ρέχει ψηφιακή υπηρεσία, 

7) «συµβάν»: κάθε γεγονός που έχει στην πραγµατικότητα µια
δυσµενή επίπτωση στην ασφάλεια συστηµάτων δικτύου και πλη-
ροφοριών, 

8) «χειρισµός συµβάντων»: το σύνολο των διαδικασιών που
υποστηρίζουν τον εντοπισµό, την ανάλυση και την ανάσχεση
ενός συµβάντος, καθώς και την παρέµβαση για την αντιµετώπισή
του, 

9) «κίνδυνος»: κάθε εύλογα διαπιστώσιµη περίσταση ή γεγο-
νός µε ενδεχοµένως δυσµενή επίπτωση στην ασφάλεια συστη-
µάτων δικτύου και πληροφοριών, 

10) «αντιπρόσωπος»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο εγκατε-
στηµένο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που ρητώς έχει οριστεί να
ενεργεί εξ ονόµατος παρόχου ψηφιακών υπηρεσιών µη εγκατε-
στηµένου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο οποίο µπορεί να απευ-
θύνεται η εθνική αρµόδια αρχή ή η Αρµόδια Οµάδα Απόκρισης
για συµβάντα που αφορούν την ασφάλεια υπολογιστών (Com-
puter Security Incident Response Team – CSIRT) του άρθρου 8
παράγραφος 1 αντί του παρόχου ψηφιακών υπηρεσιών, όσον
αφορά τις υποχρεώσεις αυτού σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο, 

11) «πρότυπο»: πρότυπο σύµφωνα µε το σηµείο 1 του άρθρου
2 του Κανονισµού (ΕΕ) 1025/2012 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 25ης Οκτωβρίου 2012 (EE L 316),

12) «προδιαγραφή»: τεχνική προδιαγραφή σύµφωνα µε το ση-
µείο 4 του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΕ) 1025/2012, 

13) «σηµείο ανταλλαγής κίνησης διαδικτύου (Internet Exch-
ange Point - IXP)»: δικτυακή υποδοµή που επιτρέπει τη διασύν-
δεση περισσότερων από δύο ανεξάρτητων αυτόνοµων
συστηµάτων, κυρίως µε σκοπό τη διευκόλυνση της ανταλλαγής
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κίνησης διαδικτύου, και η οποία διασυνδέει µόνον αυτόνοµα συ-
στήµατα. Το IXP δεν αναγκάζει την κίνηση διαδικτύου που διέρ-
χεται µεταξύ ζεύγους συµµετεχόντων αυτόνοµων συστηµάτων
να διέλθει από τρίτο αυτόνοµο σύστηµα ούτε την τροποποιεί
ούτε παρεµβαίνει µε άλλον τρόπο σε αυτήν,

14) «σύστηµα ονοµάτων χώρου (Domain Name System -
DNS)»: ιεραρχικά κατανεµηµένο σύστηµα ονοµατοδοσίας εντός
ενός δικτύου, το οποίο εκτελεί παραποµπές αιτηµάτων για ονό-
µατα τοµέων, 

15) «πάροχος υπηρεσιών συστήµατος ονοµάτων χώρου»: ον-
τότητα που παρέχει υπηρεσίες συστήµατος ονοµάτων χώρου
στο διαδίκτυο,

16) «µητρώο ονοµάτων χώρου ανώτατου επιπέδου» (top-level
domain name registry): οντότητα που διαχειρίζεται και εκµεταλ-
λεύεται την καταχώριση ονοµάτων διαδικτυακών χώρων εντός
συγκεκριµένου χώρου ανώτατου επιπέδου (TLD), 

17) «επιγραµµική αγορά» (online marketplace): ψηφιακή υπη-
ρεσία που επιτρέπει σε καταναλωτές ή και εµπόρους, όπως ορί-
ζονται στις περιπτώσεις α’ και β’ της παρ. 1 του άρθρου 4 της
70330οικ./30.6.2015 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού και Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρώπινων Δικαιωµάτων (Β’ 1421), να συνάπτουν
επιγραµµικές συµβάσεις πώλησης ή παροχής υπηρεσιών µε εµ-
πόρους είτε στον ιστοχώρο της επιγραµµικής αγοράς είτε σε
ιστοχώρο εµπόρου που χρησιµοποιεί υπηρεσίες υπολογιστικής
παρεχόµενες από την επιγραµµική αγορά, 

18) «επιγραµµική µηχανή αναζήτησης» (online search engine):
ψηφιακή υπηρεσία που επιτρέπει στους χρήστες να εκτελούν
αναζητήσεις καταρχήν σε όλους τους ιστοχώρους ή σε ιστοχώ-
ρους συγκεκριµένης γλώσσας βάσει ερωτήµατος για οποιοδή-
ποτε θέµα, µε τη µορφή λέξης-κλειδιού, φράσης ή άλλων
δεδοµένων, και επιστρέφει ως αποτέλεσµα συνδέσµους όπου
µπορεί κανείς να βρει πληροφορίες σχετικές µε το περιεχόµενο
που έχει ζητηθεί, 

19) «υπηρεσία νεφοϋπολογιστικής»: ψηφιακή υπηρεσία που
επιτρέπει την πρόσβαση σε κλιµακοθετήσιµο και ελαστικό σύ-
νολο κοινόχρηστων υπολογιστικών πόρων.

Άρθρο 4
Φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών

(Άρθρο 5 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας της παραγράφου 1 του
άρθρου 7, σε συνεργασία µε τις ανά τοµέα βασικής υπηρεσίας
αρµόδιες ρυθµιστικές/εποπτικές αρχές και λοιπούς εµπλεκόµε-
νους εθνικούς φορείς, προσδιορίζει, για κάθε τοµέα και υποτο-
µέα του Παραρτήµατος Ι, τους φορείς εκµετάλλευσης βασικών
υπηρεσιών που είναι εγκατεστηµένοι στην Ελληνική Επικράτεια.

Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης, ύστερα από εισήγηση της Εθνικής
Αρχής Κυβερνοασφάλειας, ορίζονται οι φορείς εκµετάλλευσης
βασικών υπηρεσιών. 

2. Τα κριτήρια για τον προσδιορισµό των φορέων εκµετάλλευ-
σης βασικών υπηρεσιών της περίπτωσης 4 του άρθρου 3 είναι
τα εξής:

α)  ο φορέας να παρέχει υπηρεσία ουσιώδη για τη διατήρηση
κρίσιµων κοινωνικών ή και οικονοµικών δραστηριοτήτων,

β)  η παροχή της υπηρεσίας αυτής να στηρίζεται σε συστή-
µατα δικτύου και πληροφοριών και

γ) η πρόκληση σοβαρής διατάραξης της παροχής της εν λόγω
υπηρεσίας, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 5, από τυχόν συµβάν.

3. Για τους σκοπούς της παραγράφου 1,  η Εθνική Αρχή Κυ-
βερνοασφάλειας καταρτίζει κατάλογο τόσο των βασικών υπηρε-
σιών όσο και των φορέων εκµετάλλευσής τους. Οι κατάλογοι
αυτοί επανεξετάζονται σε τακτική βάση, τουλάχιστον ανά διετία
και, εφόσον κριθεί αναγκαίο, επικαιροποιούνται. 

4. Για τους σκοπούς της παραγράφου 1, όταν φορέας εκµε-
τάλλευσης βασικών υπηρεσιών παρέχει και σε άλλο ή άλλα
κράτη-µέλη της ΕΕ υπηρεσία που αναφέρεται στην παράγραφο
2, η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας διαβουλεύεται µε τις αντί-
στοιχες αρχές του ή των άλλων κρατών-µελών πριν από τη λήψη

απόφασης για τον προσδιορισµό του.
5. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας της παραγράφου 1 του

άρθρου 7 υποβάλλει στην Επιτροπή ανά διετία τις πληροφορίες
που είναι αναγκαίες για την αξιολόγηση της εφαρµογής της Οδη-
γίας που ενσωµατώνεται µε τον παρόντα νόµο. Στις πληροφορίες
αυτές περιλαµβάνονται τουλάχιστον τα εξής:

α) τα εθνικά κριτήρια βάσει των οποίων προσδιορίζονται οι φο-
ρείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών,

β) ο κατάλογος των υπηρεσιών που αναφέρεται στην παρά-
γραφο 3, 

γ)  ο αριθµός των φορέων εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών
που έχουν προσδιοριστεί για κάθε τοµέα του Παραρτήµατος Ι
και αναφορά της σηµασίας τους σε σχέση µε τον εν λόγω τοµέα,

δ)  τα κατώτατα όρια, εφόσον υπάρχουν, για τον προσδιορι-
σµό του σχετικού επιπέδου παροχής υπηρεσιών µε αναφορά
στον αριθµό των χρηστών που εξαρτώνται από την υπηρεσία
αυτή, όπως αναφέρεται στην περίπτωση α’ της παραγράφου 2
του άρθρου 5, ή της σηµασίας του συγκεκριµένου φορέα εκµε-
τάλλευσης βασικών υπηρεσιών, όπως αναφέρεται στην περί-
πτωση στ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 5. 

Άρθρο 5
Σοβαρή διατάραξη

(Άρθρο 6 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας της παραγράφου 1 του
άρθρου 7 σε συνεργασία µε τις, ανά τοµέα βασικής υπηρεσίας,
αρµόδιες ρυθµιστικές ή εποπτικές αρχές και λοιπούς εµπλεκό-
µενους εθνικούς φορείς, καθορίζει τα κριτήρια προσδιορισµού
ενός συµβάντος ως σοβαρής διατάραξης.

2. Κατά τον προσδιορισµό της σοβαρότητας της διατάραξης
που αναφέρεται στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 4 λαµβάνονται υπόψη τουλάχιστον οι εξής παράγοντες:

α)  ο αριθµός των χρηστών που εξαρτώνται από την υπηρεσία,
η οποία παρέχεται από τον οικείο φορέα εκµετάλλευσης,

β)  η εξάρτηση άλλων τοµέων που αναφέρονται στο Παράρ-
τηµα I από την υπηρεσία που παρέχεται από τον εν λόγω φορέα
εκµετάλλευσης,

γ)  ο αντίκτυπος που θα µπορούσαν να έχουν τα συγκεκριµένα
περιστατικά διατάραξης, από άποψη βαθµού και διάρκειας, σε
οικονοµικές και κοινωνικές δραστηριότητες ή στη δηµόσια ασφά-
λεια,

δ)  το µερίδιο αγοράς του οικείου φορέα εκµετάλλευσης,
ε)  το γεωγραφικό εύρος της περιοχής που θα µπορούσε να

επηρεαστεί από ένα περιστατικό,
στ)  η σηµασία του εν λόγω φορέα για τη διατήρηση επαρκούς

επιπέδου της υπηρεσίας, λαµβανοµένων υπόψη των διαθέσιµων
εναλλακτικών µέσων για την παροχή της εν λόγω υπηρεσίας,

ζ) οι ειδικότεροι παράγοντες που αφορούν το συγκεκριµένο
τοµέα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΘΝΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΣΦΑΛΕΙΑ

ΤΩΝ ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ ΔΙΚΤΥΩΝ ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ

Άρθρο 6
Εθνική Στρατηγική Κυβερνοασφάλειας
(Άρθρο 7 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας επικαιροποιεί την
«Εθνική Στρατηγική Κυβερνοασφάλειας» που έχει εγκριθεί µε την
υ.α. 3218/2018 του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης (ΑΔΑ: Ψ4Ρ7465ΧΘ0-Ζ6Ω) και την κοινο-
ποιεί στην Επιτροπή µέσα σε τρεις (3) µήνες από την έγκρισή της
από τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης.

Από την κοινοποίηση αυτή εξαιρούνται στοιχεία της στρατηγι-
κής που συνδέονται µε την εθνική ασφάλεια. Η Εθνική Αρχή Κυ-
βερνοασφάλειας, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της και για τις
ανάγκες της παραγράφου αυτής, µπορεί να συνεργάζεται µε τις
αρµόδιες ρυθµιστικές/εποπτικές αρχές και τους λοιπούς εµπλε-
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κόµενους εθνικούς φορείς. 
2. H Εθνική Στρατηγική Κυβερνοασφάλειας, η οποία αποτελεί

την εθνική στρατηγική για την ασφάλεια συστηµάτων δικτύου και
πληροφοριών, περιλαµβάνει τα εξής:

α) τους στόχους και τις προτεραιότητες της εθνικής στρατη-
γικής για την ασφάλεια συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών,

β) το πλαίσιο διακυβέρνησης για την επίτευξη των στόχων και
των προτεραιοτήτων της εθνικής στρατηγικής για την ασφάλεια
συστηµάτων δικτύων και πληροφοριών, συµπεριλαµβανοµένων
του ρόλου και των αρµοδιοτήτων των κυβερνητικών οργάνων και
των λοιπών αρµόδιων φορέων,

γ) τον προσδιορισµό των µέτρων ετοιµότητας, απόκρισης και
αποκατάστασης, συµπεριλαµβανοµένης της συνεργασίας ανά-
µεσα στο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα,

δ) αναφορά των προγραµµάτων εκπαίδευσης, ευαισθητοποί-
ησης και κατάρτισης σε σχέση µε την εθνική στρατηγική ασφά-
λειας δικτύων και συστηµάτων πληροφοριών,

ε) αναφορά των σχεδίων έρευνας και ανάπτυξης σχετικά µε
την εθνική στρατηγική ασφάλειας συστηµάτων δικτύου και πλη-
ροφοριών,

στ) σχέδιο εκτίµησης κινδύνου για τον προσδιορισµό κινδύ-
νων,

ζ) κατάλογο των διαφόρων φορέων που εµπλέκονται στην υλο-
ποίηση της εθνικής στρατηγικής ασφάλειας συστηµάτων δικτύου
και πληροφοριών.

Άρθρο 7
Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας

(Άρθρο 8 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Ως Εθνική Αρµόδια Αρχή για την ασφάλεια των συστηµάτων
δικτύου και πληροφοριών, εφεξής «Αρµόδια Αρχή» ή «Εθνική
Αρχή Κυβερνοασφάλειας», ορίζεται η Διεύθυνση Κυβερνοασφά-
λειας της Γενικής Γραµµατείας Ψηφιακής Πολιτικής του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης
(άρθρο 15 του π.δ. 82/2017, Α’ 117). Η Εθνική Αρχή καλύπτει
τους τοµείς που αναφέρονται στο Παράρτηµα I και τις υπηρεσίες
που αναφέρονται στο Παράρτηµα II.

2. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας: 
α) παρακολουθεί την εφαρµογή του παρόντος, 
β) ορίζεται ως το εθνικό ενιαίο κέντρο επαφής, εφεξής «Ενιαίο

Κέντρο Επαφής», για την ασφάλεια των συστηµάτων δικτύου και
πληροφοριών, ασκώντας καθήκοντα συνδέσµου για τη διασφά-
λιση της διασυνοριακής συνεργασίας των αρχών των κρατών-
µελών, καθώς και µε τις Αρµόδιες Αρχές άλλων κρατών-µελών
στο πλαίσιο των µηχανισµών συνεργασίας, όπως αυτοί προσδιο-
ρίζονται στα άρθρα 11 και 12 της Οδηγίας που ενσωµατώνεται
µε τον παρόντα,

γ) ως ενιαίο κέντρο επαφής υποβάλλει ετησίως στην οµάδα
συνεργασίας του άρθρου 11 της ανωτέρω Οδηγίας, συνοπτική
έκθεση σχετικά µε τις κοινοποιήσεις που έχει παραλάβει, συµπε-
ριλαµβανοµένου του αριθµού των κοινοποιήσεων και της φύσης
των κοινοποιηµένων συµβάντων, καθώς και τα µέτρα που έχουν
ληφθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 9 και 11, 

δ) συνεργάζεται µε την αρµόδια CSIRT της παραγράφου 1 του
άρθρου 8, µε σκοπό την αµοιβαία και από κοινού τήρηση των
υποχρεώσεων της χώρας στο πλαίσιο του παρόντος νόµου, 

ε) διαβουλεύεται και συνεργάζεται µε τις Αρµόδιες Εθνικές
Αρχές επιβολής του νόµου, την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα (ΑΠΔΠΧ), καθώς και τις λοιπές αρµό-
διες ρυθµιστικές ή εποπτικές αρχές και τους λοιπούς εµπλεκό-
µενους εθνικούς φορείς αναφορικά µε τα θέµατα που άπτονται
της εφαρµογής του παρόντος, 

στ) συνεργάζεται µε τις Αρµόδιες Αρχές των λοιπών κρατών-
µελών, στο πλαίσιο των µηχανισµών συνεργασίας, όπως αυτοί
προσδιορίζονται στα άρθρα 11 και 12 της Οδηγίας που ενσωµα-
τώνεται µε τον παρόντα νόµο,

ζ) συµµετέχει στην οµάδα συνεργασίας του άρθρου 11 της ως
άνω Οδηγίας, ορίζει τους εθνικούς αντιπροσώπους της χώρας
σ’ αυτήν και ενηµερώνει τους λοιπούς εµπλεκόµενους εθνικούς
φορείς αναφορικά µε τις εργασίες και τις αποφάσεις που λαµ-

βάνονται στο πλαίσιο αυτής,
η) συνεργάζεται µε σχετικούς µε θέµατα κυβερνοασφάλειας

και προστασίας κρίσιµων υποδοµών διεθνείς οργανισµούς και
όργανα ή υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων κρατών
και συµµετέχει στις αντίστοιχες συναντήσεις συναφών µε τα
ανωτέρω, επιτροπών και οµάδων εργασίας. 

3. Ο ορισµός της Αρµόδιας Αρχής και του ενιαίου κέντρου
επαφής, τα καθήκοντά τους, καθώς και κάθε µεταγενέστερη σχε-
τική τροποποίηση δηµοσιοποιούνται και κοινοποιούνται, χωρίς
καθυστέρηση, στην Επιτροπή.

Άρθρο 8
Οµάδα απόκρισης για συµβάντα που αφορούν 

την ασφάλεια υπολογιστών (CSIRT)
(Άρθρο 9 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Αρµόδια Οµάδα Απόκρισης για συµβάντα που αφορούν την
ασφάλεια υπολογιστών (Computer Security Incident Response
Team – CSIRT εφεξής «αρµόδια CSIRT»), η οποία καλύπτει τους
τοµείς του Παραρτήµατος I και τις υπηρεσίες του Παραρτήµατος
II του παρόντος, και είναι υπεύθυνη για το χειρισµό κινδύνων και
συµβάντων βάσει επακριβώς καθορισµένης διαδικασίας, είναι η
Διεύθυνση Κυβερνοάµυνας του ΓΕΕΘΑ. 

2. Η αρµόδια CSIRT: 
α) εξασφαλίζει υψηλό επίπεδο διαθεσιµότητας των υπηρεσιών

επικοινωνιών της, αποφεύγοντας µοναδικά σηµεία αστοχίας και
διαθέτει διάφορους τρόπους για εισερχόµενη και εξερχόµενη
επικοινωνία µε τρίτους ανά πάσα στιγµή. Επιπλέον, οι δίαυλοι
επικοινωνίας είναι σαφώς προσδιορισµένοι και ευρύτερα γνω-
στοί στα µέλη της περιοχής ευθύνης και τους συνεργαζόµενους
εταίρους,

β) τα γραφεία της και τα υποστηρικτικά συστήµατα πληροφο-
ριών εγκαθίστανται σε ασφαλείς χώρους, 

γ) αναφορικά µε τη συνέχεια της επιχειρησιακής δραστηριό-
τητάς της, η αρµόδια CSIRT: 

αα) είναι εφοδιασµένη µε κατάλληλο σύστηµα διαχείρισης και
δροµολόγησης αιτηµάτων, προκειµένου να διευκολύνεται η πα-
ράδοση καθηκόντων,

ββ) είναι επαρκώς στελεχωµένη ώστε να εξασφαλίζεται η δια-
θεσιµότητα ανά πάσα στιγµή, 

γγ) βασίζεται σε υποδοµή, η συνέχεια της οποίας είναι διασφα-
λισµένη. Για τον σκοπό αυτό, διατίθενται πλεονάζοντα συστή-
µατα και εφεδρικοί χώροι εργασίας, 

δ) συµµετέχει σε διεθνή δίκτυα συνεργασίας. 
3. Οι αρµοδιότητες της αρµόδιας CSIRT είναι οι εξής:
α) η παρακολούθηση συµβάντων σε εθνικό επίπεδο,
β) η παροχή έγκαιρων προειδοποιήσεων, ειδοποιήσεων επα-

γρύπνησης και ανακοινώσεων, καθώς και η διάδοση πληροφο-
ριών σε ενδιαφερόµενους φορείς σχετικά µε κινδύνους και
συµβάντα,

γ) η παρέµβαση σε περίπτωση συµβάντος,
δ) η παροχή δυναµικής ανάλυσης κινδύνων και συµβάντων,

καθώς και η επίγνωση της κατάστασης,
ε) η συµµετοχή στο δίκτυο CSIRT και η συνεργασία µε τις αν-

τίστοιχες υπηρεσίες των υπόλοιπων κρατών – µελών στο πλαίσιο
του δικτύου CSIRT του άρθρου 12 της Οδηγίας που ενσωµατώ-
νεται µε τον παρόντα νόµο,

στ) η λήψη των κοινοποιήσεων συµβάντων που υποβάλλονται
σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο, 

ζ) η ενηµέρωση του Εθνικού Ενιαίου Κέντρου Επαφής της πε-
ρίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 7, σχετικά µε τις κοι-
νοποιήσεις των συµβάντων που υποβάλλονται σύµφωνα µε τον
παρόντα νόµο, 

η) η εγκαθίδρυση σχέσεων συνεργασίας µε τον ιδιωτικό
τοµέα,

θ ) η προώθηση, η υιοθέτηση και η χρήση κοινών ή τυποποι-
ηµένων πρακτικών για:

αα) τις διαδικασίες χειρισµού συµβάντων και κινδύνων, 
ββ) τα συστήµατα ταξινόµησης συµβάντων, κινδύνων και πλη-

ροφοριών.
4. Συνεργάζεται µε την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας της
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παραγράφου 1 του άρθρου 7, µε σκοπό την αµοιβαία και από
κοινού τήρηση των υποχρεώσεων της χώρας στο πλαίσιο του πα-
ρόντος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΤΩΝ ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ ΔΙΚΤΥΟΥ 

ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΤΩΝ ΦΟΡΕΩΝ ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ ΒΑΣΙ-
ΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

Άρθρο 9
Απαιτήσεις ασφάλειας και κοινοποίηση συµβάντων

(Άρθρο 14 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, σε συνεργασία µε την
αρµόδια CSIRT και τους λοιπούς, ανά τοµέα βασικής υπηρεσίας,
εµπλεκόµενους φορείς: 

α) αξιολογεί τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα που λαµβάνουν
οι φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών για τη διαχείριση
των κινδύνων που αφορούν την ασφάλεια των συστηµάτων δι-
κτύου και πληροφοριών που χρησιµοποιούν στις δραστηριότητές
τους, ως προς την καταλληλότητα και την αναλογικότητά τους, 

β) αξιολογεί την καταλληλότητα των µέτρων που λαµβάνουν
οι φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών για την αποτροπή
και την ελαχιστοποίηση του αντίκτυπου συµβάντων που επηρεά-
ζουν την ασφάλεια των συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών
που χρησιµοποιούνται για την παροχή των βασικών υπηρεσιών,
µε σκοπό τη διασφάλιση της επιχειρησιακής συνέχειάς τους,

γ) καθορίζει τη διαδικασία κοινοποίησης που πρέπει να τηρούν
οι φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών, προκειµένου να
κοινοποιήσουν στην Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και στην
αρµόδια CSIRT συµβάντα µε σοβαρές επιπτώσεις στην επιχειρη-
σιακή συνέχεια των βασικών υπηρεσιών που αυτοί παρέχουν. Οι
ανωτέρω κοινοποιήσεις εκ µέρους των φορέων εκµετάλλευσης
βασικών υπηρεσιών πρέπει να πραγµατοποιούνται χωρίς αδι-
καιολόγητη καθυστέρηση και να περιλαµβάνουν πληροφορίες
που να επιτρέπουν στην Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και
στην αρµόδια CSIRT να προσδιορίσουν τόσο τη σοβαρότητα όσο
και τις διασυνοριακές επιπτώσεις, λόγω του κοινοποιούµενου πε-
ριστατικού. Η κοινοποίηση δεν συνεπάγεται αυξηµένη ευθύνη για
τον κοινοποιούντα. 

2. Για να προσδιοριστεί η σοβαρότητα του αντίκτυπου ενός
συµβάντος, λαµβάνονται υπόψη ειδικότερα οι εξής παράµετροι:

α) ο αριθµός των χρηστών που επηρεάζονται από τη διατά-
ραξη της βασικής υπηρεσίας,

β) η διάρκεια του συµβάντος,
γ) το γεωγραφικό εύρος της περιοχής που επηρεάζεται από

το συµβάν. 
3. Βάσει των πληροφοριών που παρέχονται στην κοινοποίηση

από το φορέα εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών, η Εθνική
Αρχή Κυβερνοασφάλειας ενηµερώνει το ή τα άλλα επηρεαζό-
µενα κράτη-µέλη, εφόσον το κοινοποιούµενο συµβάν έχει σο-
βαρό αντίκτυπο στην επιχειρησιακή συνέχεια των βασικών
υπηρεσιών στο εν λόγω κράτος-µέλος. Στο πλαίσιο της ανωτέρω
ενηµέρωσης, διαφυλάσσεται, σύµφωνα µε το ενωσιακό δίκαιο ή
µε την εθνική νοµοθεσία, η ασφάλεια και τα εµπορικά συµφέ-
ροντα του κοινοποιούντος φορέα εκµετάλλευσης βασικών υπη-
ρεσιών, καθώς και το απόρρητο των πληροφοριών που έχουν
παρασχεθεί στην κοινοποίησή του. 

Όταν οι περιστάσεις το επιτρέπουν, η Εθνική Αρχή Κυβερνο-
ασφάλειας ή η αρµόδια CSIRT παρέχει στον κοινοποιούντα
φορέα εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών πληροφορίες όσον
αφορά τις ενέργειες που έλαβαν χώρα σε συνέχεια της κοινο-
ποίησής του, όπως πληροφορίες που θα µπορούσαν να υποστη-
ρίξουν την αποτελεσµατική διαχείριση του περιστατικού. 

Μετά από αίτηση της αρµόδιας αρχής ή του CSIRT, το ενιαίο
κέντρο επαφής διαβιβάζει τις κοινοποιήσεις συµβάντων που ανα-
φέρονται στο πρώτο εδάφιο της παρούσας στα ενιαία κέντρα
επαφής των άλλων επηρεαζόµενων κρατών-µελών. 

4. Ύστερα από διαβούλευση µε τον κοινοποιούντα φορέα εκ-
µετάλλευσης βασικών υπηρεσιών, η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφά-
λειας µπορεί να ενηµερώνει το κοινό σχετικά µε µεµονωµένα

συµβάντα, αν η ενηµέρωση του κοινού είναι απαραίτητη για την
πρόληψη µελλοντικού συµβάντος ή την αντιµετώπιση συµβάντος
που βρίσκεται σε εξέλιξη.

5. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας µπορεί να καταρτίζει και
να εκδίδει κατευθυντήριες γραµµές σχετικά µε τις περιστάσεις
υπό τις οποίες οι φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών
είναι υποχρεωµένοι να κοινοποιούν συµβάντα, συµπεριλαµβανο-
µένων µεταξύ άλλων των παραµέτρων που προσδιορίζουν τη σο-
βαρότητα των επιπτώσεων ενός συµβάντος, όπως αυτές
αναφέρονται στην παράγραφο 2.

Άρθρο 10
Εφαρµογή και επιβολή

(Άρθρο 15 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας: 
α) αξιολογεί τη συµµόρφωση των φορέων εκµετάλλευσης βα-

σικών υπηρεσιών προς τις υποχρεώσεις τους, σύµφωνα µε το
άρθρο 9 και των επιπτώσεών τους στην ασφάλεια των συστηµά-
των δικτύου και πληροφοριών,

β) απαιτεί από τους φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρε-
σιών να παρέχουν: 

αα) τις απαραίτητες πληροφορίες για την εκτίµηση της ασφά-
λειας των συστηµάτων δικτύου και των πληροφοριών τους, συµ-
περιλαµβανοµένων, µεταξύ άλλων, τεκµηριωµένων και
εγκεκριµένων πολιτικών ασφάλειας, 

ββ) στοιχεία που να αποδεικνύουν την ουσιαστική εφαρµογή
πολιτικών ασφάλειας, όπως τα αποτελέσµατα επιθεώρησης
ασφάλειας που έχει διενεργηθεί είτε από την Εθνική Αρχή Κυ-
βερνοασφάλειας είτε από εξουσιοδοτηµένο από αυτήν όργανο
και, στη δεύτερη αυτή περίπτωση, να θέτουν τα αποτελέσµατά
τους, καθώς και όλα τα σχετικά στοιχεία στη διάθεση της Εθνι-
κής Αρχής Κυβερνοασφάλειας.

Όταν ζητούνται αυτές οι πληροφορίες ή τα στοιχεία, η Εθνική
Αρχή Κυβερνοασφάλειας δηλώνει τον σκοπό του αιτήµατος και
προσδιορίζει τις ειδικότερες πληροφορίες που ζητούνται.

2. Μετά την αξιολόγηση των πληροφοριών ή των αποτελεσµά-
των των επιθεωρήσεων ασφάλειας που αναφέρονται στην περί-
πτωση β’ της παραγράφου 1, η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας
µπορεί να εκδίδει δεσµευτικές οδηγίες προς τους φορείς εκµε-
τάλλευσης βασικών υπηρεσιών για την αποκατάσταση των εντο-
πισµένων ελλείψεων.

3. Κατά την αντιµετώπιση συµβάντων που οδηγούν σε παρα-
βιάσεις προσωπικών δεδοµένων, συνεργάζεται µε την Αρχή Προ-
στασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα.

4. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, ύστερα από εισήγηση της Εθνικής
Αρχής Κυβερνοασφάλειας καθορίζονται η µεθοδολογία αξιολό-
γησης της περίπτωσης α’ και η διαδικασία παροχής πληροφο-
ριών της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΤΩΝ ΣΥΣΤΗΜΑΤΩΝ 
ΔΙΚΤΥΟΥ ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ 

ΤΩΝ ΠΑΡΟΧΩΝ ΨΗΦΙΑΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

Άρθρο 11
Απαιτήσεις ασφάλειας και κοινοποίηση συµβάντων

(Άρθρο 16 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας σε συνεργασία µε την
αρµόδια CSIRT και τους λοιπούς εµπλεκόµενους φορείς:

α) αξιολογεί τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για τη διαχείριση
των κινδύνων που πρέπει να λάβουν οι πάροχοι ψηφιακών υπη-
ρεσιών, όσον αφορά την ασφάλεια των συστηµάτων δικτύου και
πληροφοριών που χρησιµοποιούν στο πλαίσιο της παροχής,
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των υπηρεσιών του Παραρτή-
µατος II. Τα µέτρα αυτά πρέπει να εξασφαλίζουν επίπεδο ασφά-
λειας συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών ανάλογο προς τον
εκάστοτε κίνδυνο και να συνεκτιµούν ιδίως τα εξής στοιχεία: 

αα) την ασφάλεια των συστηµάτων και των εγκαταστάσεων,
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ββ) τη διαχείριση συµβάντων,
γγ) τη διαχείριση της επιχειρησιακής συνέχειας,
δδ) την παρακολούθηση, τους ελέγχους και τις δοκιµές δι-

κτύων και πληροφοριακών συστηµάτων,
εε) τη συµµόρφωση µε διεθνή πρότυπα,
β) αξιολογεί τα µέτρα για την αποτροπή και την ελαχιστοποί-

ηση των επιπτώσεων συµβάντων, τα οποία πρέπει να λάβουν οι
πάροχοι ψηφιακών υπηρεσιών και επηρεάζουν την ασφάλεια των
συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών που χρησιµοποιούν σε
σχέση µε τις υπηρεσίες του Παραρτήµατος ΙΙ, οι οποίες προσφέ-
ρονται εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε σκοπό τη διασφάλιση
της επιχειρησιακής συνέχειάς τους,

γ) καθορίζει τη διαδικασία κοινοποίησης που πρέπει να τηρούν
οι πάροχοι ψηφιακών υπηρεσιών, προκειµένου να κοινοποιούν
στην Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και στην αρµόδια CSIRT,
χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση, κάθε συµβάν που έχει ση-
µαντικές επιπτώσεις στην παροχή της υπηρεσίας, η οποία υπά-
γεται σε κατηγορία υπηρεσιών που αναφέρεται στο Παράρτηµα
ΙΙ και παρέχεται από αυτούς εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι
ανωτέρω κοινοποιήσεις περιλαµβάνουν πληροφορίες που επι-
τρέπουν στην Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και στην αρµόδια
CSIRT να προσδιορίσουν τόσο τη σοβαρότητα του συµβάντος
όσο και τις διασυνοριακές επιπτώσεις. Η κοινοποίηση δεν συνε-
πάγεται αυξηµένη ευθύνη για τον κοινοποιούντα πάροχο.

2. Για να προσδιοριστεί αν οι επιπτώσεις ενός συµβάντος είναι
σηµαντικές, λαµβάνονται υπόψη ειδικότερα οι εξής παράµετροι:

α) ο αριθµός των χρηστών που επηρεάζονται από το συµβάν,
ιδίως αυτών που εξαρτώνται από την υπηρεσία για την παροχή
των δικών τους υπηρεσιών,

β) η διάρκεια του συµβάντος,
γ) το γεωγραφικό εύρος της περιοχής που επηρεάζεται από

το συµβάν,
δ) το µέγεθος της διατάραξης της λειτουργίας της υπηρεσίας,
ε) η έκταση των επιπτώσεων στις οικονοµικές και κοινωνικές

δραστηριότητες.
Η υποχρέωση κοινοποίησης συµβάντος εφαρµόζεται µόνο αν

ο πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών έχει πρόσβαση στις πληροφο-
ρίες που απαιτούνται για να εκτιµηθεί ο αντίκτυπος του συµβάν-
τος έναντι των παραµέτρων που αναφέρονται στις περιτπώσεις
α’ έως ε’.

3. Όταν ένας φορέας εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών
εξαρτάται από τρίτο φορέα παροχής ψηφιακών υπηρεσιών για
την παροχή υπηρεσίας που είναι ουσιώδης για τη διατήρηση κρί-
σιµων οικονοµικών και κοινωνικών δραστηριοτήτων, κοινοποιείται
από τον εν λόγω φορέα κάθε σοβαρή επίπτωση επί της συνέ-
χειας των βασικών υπηρεσιών που οφείλεται σε συµβάν το οποίο
επηρεάζει τον πάροχο ψηφιακών υπηρεσιών.

4. Κατά περίπτωση, και συγκεκριµένα αν το συµβάν µε σηµαν-
τικές επιπτώσεις που αναφέρεται στην περίπτωση γ’ της παρα-
γράφου 1 αφορά δύο (2) ή περισσότερα κράτη-µέλη, η Εθνική
Αρχή Κυβερνοασφάλειας ενηµερώνει τα άλλα κράτη-µέλη που
επηρεάζονται από το συµβάν. Στο πλαίσιο της ενηµέρωσης
αυτής, το ενιαίο κέντρο επαφής σε συνεργασία µε την αρµόδια
CSIRT πρέπει, σύµφωνα µε το ενωσιακό δίκαιο και την εθνική νο-
µοθεσία που είναι σύµφωνη προς το ενωσιακό δίκαιο, να διαφυ-
λάσσουν την ασφάλεια και τα εµπορικά συµφέροντα του
παρόχου ψηφιακών υπηρεσιών, καθώς και το απόρρητο των πλη-
ροφοριών που ο τελευταίος έχει παράσχει. Το εθνικό ενιαίο κέν-
τρο επαφής διαβιβάζει τις κοινοποιήσεις συµβάντων που
αναφέρονται στο πρώτο εδάφιο της παρούσας στα ενιαία κέντρα
επαφής των άλλων επηρεαζόµενων κρατών-µελών.

5. Ύστερα από διαβούλευση µε τον ενδιαφερόµενο πάροχο
ψηφιακών υπηρεσιών, η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, σε συ-
νεργασία µε την αρµόδια CSIRT, και, κατά περίπτωση, οι αρµό-
διες αρχές ή τα αρµόδια CSIRT άλλων ενδιαφερόµενων
κρατών-µελών µπορούν να ενηµερώνουν το κοινό σχετικά µε µε-
µονωµένα συµβάντα ή να απαιτούν από τον πάροχο ψηφιακών
υπηρεσιών να το πράξει, όταν η ενηµέρωση του κοινού είναι απα-
ραίτητη για την πρόληψη συµβάντος ή την αντιµετώπιση συµβάν-
τος που βρίσκεται σε εξέλιξη ή αν η αποκάλυψη του συµβάντος
εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον.

6. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 5 του άρθρου 1, δεν
επιβάλλονται οποιεσδήποτε περαιτέρω υποχρεώσεις ασφάλειας
ή κοινοποίησης στους παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών.

7. Τα άρθρα 11 έως 13 δεν εφαρµόζονται σε πολύ µικρές και
µικρές επιχειρήσεις, όπως αυτές ορίζονται στη σύσταση
2003/361/ΕΚ της Επιτροπής της 6ης Μαΐου 2003 (EE L 124).

Άρθρο 12
Εφαρµογή και επιβολή

(Άρθρο 17 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας: 
α) αξιολογεί και αναλαµβάνει δράση επιβάλλοντας τα απαραί-

τητα εποπτικά µέτρα, όταν της παρέχονται στοιχεία που αποδει-
κνύουν ότι πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών δεν πληροί τις
απαιτήσεις που ορίζονται στο άρθρο 11. Τα εν λόγω αποδεικτικά
στοιχεία µπορεί να υποβάλλονται από µια αρµόδια αρχή άλλου
κράτους-µέλους, στο οποίο παρέχεται η υπηρεσία,

β) απαιτεί από τους παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών:
αα) να παρέχουν τις απαραίτητες πληροφορίες για την εκτί-

µηση της ασφάλειας των συστηµάτων δικτύου και των πληροφο-
ριών τους, συµπεριλαµβανοµένων τεκµηριωµένων και
εγκεκριµένων πολιτικών ασφάλειας,

ββ) να διορθώνουν οποιαδήποτε παράλειψη συµµόρφωσης
προς τις απαιτήσεις που ορίζονται στο άρθρο 11.

2. Αν ένας πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών έχει την κύρια εγ-
κατάστασή του ή αντιπρόσωπο σε ένα κράτος-µέλος, αλλά τα
συστήµατα δικτύου και πληροφοριών του βρίσκονται σε ένα ή
περισσότερα άλλα κράτη-µέλη, η αρµόδια αρχή του κράτους-µέ-
λους της κύριας εγκατάστασης ή του αντιπροσώπου και οι αρ-
µόδιες αρχές των άλλων κρατών-µελών συνεργάζονται και
παρέχουν αµοιβαία συνδροµή, εφόσον απαιτείται. Η συνδροµή
και η συνεργασία µπορεί να καλύπτουν ανταλλαγές πληροφο-
ριών µεταξύ των σχετικών αρµόδιων αρχών και αιτήµατα για τη
λήψη των ανωτέρω αναφερόµενων εποπτικών µέτρων.

3. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, ύστερα από εισήγηση της Εθνικής
Αρχής Κυβερνοασφάλειας, καθορίζονται τα µέτρα της περίπτω-
σης α’ και η διαδικασία παροχής πληροφοριών της περίπτωσης
β’ της παραγράφου 1. 

Άρθρο 13
Δικαιοδοσία και εδαφικότητα

(Άρθρο 18 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Ο πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών υπόκειται στη δικαιοδοσία
των Ελληνικών αρχών όταν έχει την κύρια εγκατάστασή του στην
Ελληνική Επικράτεια. Ο πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών θεωρεί-
ται ότι έχει την κύρια εγκατάστασή του στην Ελληνική Επικράτεια
όταν έχει την έδρα του σε αυτήν.

2. Ο πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών που δεν είναι εγκατεστη-
µένος στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά προσφέρει, εντός της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, υπηρεσίες που αναφέρονται στο Παράρτηµα
II ορίζει αντιπρόσωπο στην Ένωση. Ο αντιπρόσωπος είναι εγκα-
τεστηµένος σε ένα από τα κράτη-µέλη στα οποία προσφέρονται
οι υπηρεσίες. Ο πάροχος ψηφιακών υπηρεσιών θεωρείται ότι
υπόκειται στη δικαιοδοσία του κράτου- µέλους στο οποίο είναι
εγκατεστηµένος ο αντιπρόσωπος.

3. Ο ορισµός αντιπροσώπου από τον πάροχο ψηφιακών υπη-
ρεσιών δεν θίγει τις νοµικές ενέργειες που µπορεί να αναλη-
φθούν κατά του ίδιου του παρόχου ψηφιακών υπηρεσιών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 14
Εθελούσια κοινοποίηση

(Άρθρο 20 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Οντότητες που δεν έχουν προσδιοριστεί ως φορείς εκµε-
τάλλευσης βασικών υπηρεσιών και δεν είναι πάροχοι ψηφιακών
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υπηρεσιών µπορεί να κοινοποιούν σε εθελούσια βάση συµβάντα
µε σοβαρές επιπτώσεις στη επιχειρησιακή συνέχεια των υπηρε-
σιών που παρέχουν.

2. Κατά την επεξεργασία των κοινοποιήσεων, οι αρµόδιες
αρχές ενεργούν σύµφωνα µε τη διαδικασία που προβλέπεται στο
άρθρο 9. Οι αρµόδιες αρχές µπορεί να δίνουν προτεραιότητα
στην επεξεργασία των υποχρεωτικών έναντι των εθελούσιων κοι-
νοποιήσεων. Οι εθελούσιες κοινοποιήσεις υποβάλλονται σε επε-
ξεργασία µόνον εφόσον η επεξεργασία αυτή δεν συνιστά
δυσανάλογη ή περιττή επιβάρυνση για τα οικεία κράτη-µέλη.

Η εθελούσια κοινοποίηση δεν συνεπάγεται την επιβολή στην
κοινοποιούσα οντότητα υποχρεώσεων τις οποίες δεν θα είχε αν
δεν προέβαινε στην εν λόγω κοινοποίηση.

Άρθρο 15
Κυρώσεις

(Άρθρο 21 της Οδηγίας 2016/1148/ΕΕ)

1. Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης, ύστερα από εισήγηση της Εθνικής Αρχής Κυβερνοα-
σφάλειας, επιβάλλει κυρώσεις σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, σε
περίπτωση παραβίασης των διατάξεων του παρόντος νόµου, ως
εξής:

α) Αν διαπιστωθεί ότι φορέας εκµετάλλευσης βασικών υπηρε-
σιών ή φορέας παροχής ψηφιακών υπηρεσιών δεν κοινοποιεί ή
κοινοποιεί µε αδικαιολόγητη καθυστέρηση συµβάν µε σοβαρό
αντίκτυπο στη συνέχεια των βασικών υπηρεσιών του, επιβάλλε-
ται: 

αα) πρόστιµο µέχρι του ποσού των δεκαπέντε χιλιάδων
(15.000) ευρώ µε σύσταση για συµµόρφωση και προειδοποίηση
επιβολής περαιτέρω κυρώσεων,

ββ) πρόστιµο µέχρι του ποσού των διακοσίων χιλιάδων
(200.000) ευρώ σε περίπτωση υποτροπής.

β) Αν διαπιστωθεί ότι φορέας εκµετάλλευσης βασικών υπηρε-
σιών ή φορέας παροχής ψηφιακών υπηρεσιών δεν λαµβάνει κα-
τάλληλα και αναλογικά, τεχνικά και οργανωτικά, προληπτικά
µέτρα για τη διαχείριση των κινδύνων όσον αφορά την ασφάλεια
των δικτύων και των συστηµάτων πληροφοριών που χρησιµο-
ποιεί για τις υπηρεσίες αυτές, επιβάλλεται:

αα) πρόστιµο µέχρι του ποσού των πενήντα χιλιάδων (50.000)
ευρώ µε σύσταση για συµµόρφωση και προειδοποίηση επιβολής
περαιτέρω κυρώσεων, 

ββ) πρόστιµο µέχρι του ποσού των διακοσίων χιλιάδων
(200.000) ευρώ σε περίπτωση υποτροπής.

γ) Αν διαπιστωθεί ότι φυσικό ή νοµικό πρόσωπο δεν παρέχει ή
παρέχει µε αδικαιολόγητη καθυστέρηση οποιαδήποτε σχετική
πληροφορία που ζητείται κατά τη διενέργεια ελέγχου ή τη διε-
ρεύνηση περιστατικού, επιβάλλεται:

αα) πρόστιµο µέχρι του ποσού των πενήντα χιλιάδων (50.000)
ευρώ µε σύσταση για συµµόρφωση και προειδοποίηση επιβολής
περαιτέρω κυρώσεων,

ββ) πρόστιµο µέχρι του ποσού των διακοσίων χιλιάδων
(200.000) ευρώ σε περίπτωση υποτροπής.

2. Πριν από την επιβολή κυρώσεων, η Εθνική Αρχή Κυβερνοα-
σφάλειας ειδοποιεί εγγράφως το ενδιαφερόµενο φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο, παρέχοντας σε αυτό το δικαίωµα ακρόασης και
παροχής εξηγήσεων σε ηµεροµηνία, που απέχει πέντε (5) του-
λάχιστον εργάσιµες ηµέρες από την κοινοποίηση της ειδοποί-
ησης.

Οι κυρώσεις επιβάλλονται µε γραπτή και αιτιολογηµένη από-
φαση, η οποία κοινοποιείται στο ενδιαφερόµενο φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο και στην οποία προσδιορίζεται η παράβαση. Οι κυρώ-

σεις που επιβάλλονται στις ανωτέρω περιπτώσεις αναρτώνται
στην επίσηµη ιστοσελίδα της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας. 

Άρθρο 16

Προσαρτώνται στον παρόντα νόµο και αποτελούν αναπόσπα-
στο τµήµα αυτού τα Παραρτήµατα Ι και ΙΙ.

Άρθρο 17
Τροποποίηση του άρθρου 31 του ν. 3986/2011

Το άρθρο 31 του ν. 3986/2011 (Α’ 152) τροποποιείται ως εξής
:

1. Στην περίπτωση ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 31, προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής: «Από 1.1.2019 καταργείται η
υποχρέωση του προηγούµενου εδαφίου.»

2. Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 31 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Από το φορολογικό έτος 2018 και εφεξής εξαιρούνται από
την υποχρέωση καταβολής τέλους οι αγρότες - µέλη αγροτικών
συνεταιρισµών που πληρούν τις προϋποθέσεις του άρθρου 8 του
ν. 4384/2016 (Α’ 78), οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, οι σχολικοί συ-
νεταιρισµοί του άρθρου 46 του ν. 1566/1985 (Α’ 167), οι Φορείς
Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας µε τη µορφή Κοινωνικής
Συνεταιριστικής Επιχείρησης ή Συνεταιρισµού Εργαζοµένων,
καθώς και οι επιχειρήσεις ανεξαρτήτως νοµικής µορφής που βρί-
σκονται σε εκκαθάριση, πτώχευση ή αδράνεια. Σε περίπτωση
που η αδράνεια δεν καταλαµβάνει ολόκληρο το φορολογικό έτος
εφαρµόζεται αναλογικά η παράγραφος 2.»

Άρθρο 18

1.  Στο τρίτο εδάφιο του άρθρου 37 του ν. 4262/2014 (Α’ 114)
οι λέξεις «περιεχόµενα περιφερειακών τηλεοπτικών σταθµών»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «προγράµµατα παρόχων περιεχο-
µένου περιφερειακής εµβέλειας».

2.  Το τέταρτο και πέµπτο εδάφιο του άρθρου 37 του    ν.
4262/2014 αντικαθίστανται ως εξής:

«Η κατά τα ανωτέρω εγκατάσταση επιτρέπεται µε απόφαση
του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-
ρωσης µετά από υποβολή κοινής αίτησης από τους παρόχους
περιεχοµένου ενός διαύλου (πολυπλέκτη) περιφερειακής εµβέ-
λειας που επιθυµούν να µεταδοθεί το πρόγραµµά τους από ΣΕΕ
εντός αποκλειστικής προθεσµίας είκοσι (20) εργάσιµων ηµερών
από τη δηµοσίευση της απόφασης του επόµενου εδαφίου. Με
απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, ύστερα από γνώµη της ΕΕΤΤ, ορίζονται οι όροι
και οι προϋποθέσεις εγκατάστασης και λειτουργίας των ΣΕΕ, τα
δικαιολογητικά έγγραφα που συνοδεύουν την ανωτέρω αίτηση
περί λειτουργίας ΣΕΕ και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα. Το κόστος
αγοράς, εγκατάστασης, λειτουργίας, µεταφοράς του σήµατος
στις ΣΕΕ και συντήρησης των ανωτέρω ΣΕΕ βαρύνει τους αιτούν-
τες παρόχους περιεχοµένου και σε καµία περίπτωση δεν εντάσ-
σεται στα κόστη λειτουργίας του δικτύου και δεν επηρεάζει το
Ανώτατο Όριο Τιµών (ΑΟΤ).»

Άρθρο 19
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις
επιµέρους διατάξεις.

1204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Αθήνα,...............................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 17.01’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 22 Νοεµβρίου και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Μείωση ασφαλιστικών εισφορών
και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια
διάταξη.

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

12. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

10. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

2. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

8. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


